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Zaman çok çabuk geçiyor. Yeni bir yıla başlıyoruz 
derken artık baharın kendisini iyiden iyiye 
hissettirdiği, günlerin uzadığı, güneşin yüzünü daha 
çok gösterdiği nisan ayına girdik. Kışın soğuk ve 
karanlık günlerinin ardından canlanmaya başlayan 
doğa ile yüreklerimizde yeni başlangıçların, umutların 
filizlendiğini hissediyoruz. Üstelik bugünlerde 
manevi değerlerimizin güçlendiği, dayanışma ve 
hoşgörünün daha da anlam kazandığı on bir ayın 
sultanı Ramazan’ı da yaşıyoruz. Yüce Rabbimden 
tuttuğumuz oruçları, ibadetlerimizi, yaptığımız 
hayırları kabul etmesini niyaz ediyorum. 

Şüphesiz yakın tarihin en zor, en büyük, en önemli 
kriz ve kaoslarının yaşandığı, büyük belirsizliklerin 
iç içe geçtiği bir döneminden geçiyoruz. Gazze’de 
devam eden katliam başta olmak üzere Rusya-
Ukrayna arasındaki savaş gündemde geri plana 
düşmüş olsa da halen tüm yakıcılığıyla devam ediyor.

Dünyadaki sıkıntılar, jeopolitik gerilimlere rağmen 
ülkemizde, geçen haziran ayından bu yana 
ortaya konulan ekonomik programın kararlılıkla 
uygulandığını müşahede ediyoruz. Orta Vadeli 
Plan’da yer alan reformların eksiksiz hayata 
geçirilmesiyle önümüzdeki günlerde iş dünyasının 
önünü açacak gelişmeleri görmeye başlayacağımızı, 
bir yandan üretim ve istihdam artarken, diğer 
yandan enflasyonun yılın ikinci yarısı itibarıyla 
düşüşe geçmeye başlamasıyla toplumun her 
kesiminin hissedeceği rahatlamanın sağlanacağını 
düşünüyorum.  

Faaliyetlerimizi Mart ayında da yoğun bir şekilde 
sürdürdük. 8 Mart’ta Türkiye Odalar ve Borsalar 
Birliği (TOBB) Oda, Borsa Yönetim Kurulu Başkanları 
İstişare Toplantısını, Hazine ve Maliye Bakanı 
Sayın Mehmet Şimşek, Bakan Yardımcılarımız ve 
Bakanlık bürokratlarının katılımıyla yaptık. Her birimiz 
sektörlerimizdeki sıkıntıları, talep ve önerilerimizi 
aktardık. Faydalı bir toplantı oldu. Sektörümüzün 
güncel sorunlarını Sayın Bakanımıza iletme 
imkanımız oldu.   

Türk Deniz Eğitim Vakfı’nın (TÜDEV) 2023 Yılı 
Olağan Genel Kurul Toplantısı’nı da 7 Mart Perşembe 
günü, Tuzla’daki TÜDEV Deniz Eğitim Merkezi 
Konferans Salonu’nda gerçekleştirdik. Vakfımızın 
her ne kadar kurs faaliyetleri sona erse de, Vakıf 
Senedinde yazan amaçlar doğrultusunda başta 
Piri Reis Üniversitesi olmak üzere diğer Denizcilik 
Fakülteleri ve Mesleki Teknik Anadolu Liselerine 
yardımlarını sürdürüyor.  Vakfımızın en büyük 

eseri olarak gördüğümüz Piri Reis Üniversitemiz 
ise bir yandan her geçen yıl artan eğitim kalitesi, 
öğrencilerden gördüğü büyük ilgi ve kontenjanlarını 
doldurması, diğer yandan artık kavuştuğu sağlıklı 
mali yapısı ile emin adımlarla yoluna devam ediyor. 

23 Mart’ta, camiamızı yakından ilgilendiren önemli 
bir yönetmelik değişikliği oldu. “Hurdaya Ayrılan 
Türk Bayraklı Gemilerin Yerlerine Yeni Gemi İnşa 
Edilmesinin Teşvikine Dair Yönetmelikte Değişiklik 
Yapılmasına Dair Yönetmelik” Resmi Gazete’de 
yayımlanarak yürürlüğe girdi. Yeni yönetmelik ile 
hurdaya ayrılacak 20 yaş ve üzeri ticari gemi, deniz 
ve içsu araçları için 5.000 GT olarak belirlenen 
üst sınır 50.000 GT'a, önceki yönetmelikte her 
yıl en fazla beş adet gemi için, toplam 25.000 
GT'yi geçmemek üzere en fazla 10 adet gemi için 
düzenlenebilen Teşvik Uygunluk Belgesi için de 
üst sınır 25.000 GT'den 50.000 GT'ye çıkarıldı. 

BAŞYAZI

TAMER KIRAN 
İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı

Ayrıca hurdaya ayrılacak geminin, geçerli Denize 
Elverişlilik, Su Aracı Uygunluk veya İçsuya Elverişlilik 
Belgelerinden birine sahip olması koşulu ile teşvik 
ödemeleri ile ilgili hususlarda, klas kuruluşunun yanı 
sıra yeminli mali müşavir raporunun da mümkün 
olabileceğine dair hükümler getirildi. Yeni gemi inşası 
ile Türk gemi filosunun ortalama yaşını azaltarak 
gençleştirecek, Türk tersanelerine hem inovasyon 
hem de yatırım anlamında katkı sağlayacak yeni 
yönetmelik değişikliğinin sektörümüze hayırlı olmasını 
temenni ediyorum. 

26 Mart’ta Odamızın 10. Dönem 4. Müşterek Meslek 
Komiteleri Toplantısını, Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı 
Bakan Yardımcısı Sayın Durmuş Ünüvar, Denizcilik 
Genel Müdürü Sayın Ünal Baylan, Tersaneler ve Kıyı 
Yapıları Genel Müdürü Sayın Salih Tan, Kıyı Emniyeti 
Genel Müdürü Sayın Mustafa Bankaoğlu’nun 
katılımıyla gerçekleştirdik. Hatırlayacağınız üzere 
geçen yıl 23 Ekim’de gerçekleştirdiğimiz 3. 
toplantımızda yine Sayın Bakan Yardımcımız ve 
ekibiyle bir araya gelmiştik. Aradan geçen kısa 
sürede tekrar bir araya gelebilmemizi, İdare ile 
yakın işbirliğimizi üst düzeyde sürdürdüğümüzü 
göstermesi açısından fevkalade önemli buluyorum. 
Üyelerimizin sorunlarını, dilek ve önerilerini dile 
getirme imkanı buldukları toplantıya teşriflerinden 
ötürü Sayın Durmuş Ünüvar ve ekibine bir kez daha 
teşekkürlerimi ifade ediyorum. 

Aynı gün akşam da birlik ve beraberlik ayı 
Ramazan’da geleneksel iftar etkinliğimizde 
camiamızla bir araya gelmenin mutluluğunu yaşadık. 
Bu geleneğimizi uzun yıllar aksatmadan sürdürmeyi, 
nice Ramazanlarda bu sofralarda hep birlikte oruç 
açabilmeyi temenni ediyorum.  

5 Nisan’da Kadir gecesini idrak edeceğiz,  hemen 
ardından 10 Nisan’da Ramazan Bayramı’nı 
kutlayacağız. Mübarek gece ve bayramın kalplerimize 
huzur, işlerimize bereket, ailemize, ülkemize ve İslâm 
âlemine hayırlar getirmesini diliyorum.   

Türk Milleti’nin bağımsızlık iradesini ortaya koyduğu, 
tarihimizin önemli dönüm noktalarından birisi 
olan 23 Nisan’da Türkiye Büyük Millet Meclisi'nin 
açılışının 104. yıldönümü ile Ulusal Egemenlik 
ve Çocuk Bayramı’nı kutlayacağız. Kurtuluş 
savaşımızın Başkomutanı, Türkiye Büyük Millet 
Meclisi'nin ilk Başkanı Gazi Mustafa Kemal Atatürk 
ile tüm şehit ve gazilerimizi rahmet ve minnetle yad 
ediyor, çocuklarımızın bayramını kutluyorum. Kalın 
sağlıcakla…

Yeni gemi inşasını teşvik eden yönetmelikteki 
değişiklik sektörümüz için hayırlı olsun 









MECLİS

16 

meclis 

DENİZ TİCARETİ / NİSAN 2024

İMEAK DTO MART AYI MECLİS TOPLANTISI’NDA 
AB ETS SİSTEMİ GÜNDEMDEYDİ

Mithat Ayırtman; odamız üyesi Kalamış 
Denizcilik Sanayi ve Ticaret Ltd. Şti. 
ortaklarından Selçuk Göre.”

Gündemin birinci maddesi İMEAK 
DTO Meclisi 08.02.2024 tarihli ve 17 
sayılı toplantı zabıtlarının görüşülmesi 
ve onaylanmasıydı. Oda üyelerinin 
adreslerine gönderilmiş olan toplantı 
zabıtları oybirliğiyle onaylandı. Ardından 
Hesapları İnceleme Komisyonu 
Başkanı Aygün Özgen kürsüye geldi 
ve rahatsızlığı sebebiyle edilen geçmiş 
olsun dilekleri için teşekkür ederek 
başladığı konuşmasında 2023 bilançosu 
ve kesin hesabını detaylı olarak üyelerin 
bilgisine sundu. 2023 yılı bilançosu ve 
kesin hesabı oy birliğiyle onaylandı. Daha 

İMEAK Deniz Ticaret Odası Mart Ayı 
Meclis Toplantısı, 7 Mart Perşembe 
günü Türk Deniz Eğitim Vakfı’nın 
(TÜDEV) konferans salonunda yapıldı. 
İMEAK DTO Meclis Başkanı Başaran 
Bayrak salon tahsisi dolayısıyla TÜDEV’e 
teşekkür ederek oturumu açtıktan sonra, 
vefat eden kişilerin isimleri okundu ve 
Allah’tan rahmet, yakınlarına baş sağlığı 
dilendi. Meclis Kâtibi Kaşif Kalkavan’ın 
okuduğu isimler şöyle: “Anadolu Deniz 
İşletmeciliği Acentelik ve Nakliyat Dış 
Ticaret Limited Şirketi sahibi, odamız 
32’nolu Yönetim Kurulu Komitesi 
Başkanı Sinan Özkarabacak’ın ağabeyi 
İrfan Özkarabacak, odamız üyesi Catoni 
Hava ve Deniz Taşımacılık Ltd. Şti. 
ortaklarından Serdar Ayırtman’ın babası 

sonra önce ocak ayı fasıllar arası aktarım 
talepleri aktarıldı ve oy birliğiyle kabul 
edildi. Gündemin dördüncü maddesi 
2024 Ocak ayı nizamının görüşülmesi ve 
onaylanmasıydı. 2024 Ocak ayı nizamı 
oy birliğiyle onaylandı.

Toplantı gündeminin beşinci maddesi 
kanuni sürelerini tamamlamış, terkin 
edilecek firmaların görüşülmesi 
ve onaylanmasıydı. Bu maddenin 
ayrıntılarını Meclis Kâtibi Kaşif Kalkavan 
okudu: “5174 Türkiye Odalar ve Borsalar 
Kanunu ile ilgili mevzuat çerçevesinde 
oda yönetim kurulu kararı ile üyelikleri 
askıya alınmış bulunan üyelerimizi bu 
kararı takip eden yılbaşından itibaren 
2 yıl içinde, odaya müracaatla adres ve 

7 Mart Perşembe günü TÜDEV’in Konferans Salonu’nda gerçekleştirilen İMEAK Deniz 
Ticaret Odası Mart Ayı Meclis Toplantısı’nda Prof. Dr. Mustafa İnsel bir sunum yaparak 
AB ETS Sistemi’nin ayrıntılarını anlattı.

Kaşif Kalkavan - Başaran Bayrak - Faruk Miras
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ay ekonomimize ilişkin açıklanan 
en önemli verilerinden biri büyüme 
rakamları. Yılın son çeyreğinde yüzde 4 
olarak gerçekleşen büyüme rakamıyla 
beraber yılın tamamını yüzde 4,5 
büyüme ile kapattık. Geçtiğimiz yılın 
ilk altı ayında büyüme oranlarımız 
yüzde 4 civarındayken, ikinci 6 ayda 
yüzde 5 ortalamalarına geldiğimizi 
görüyoruz. Bu rakamların 2023 yılı 
genel kompozisyonuna baktığımızda 
tarımda yıllık bazda yüzde 0,2 gerileme 
olduğunu, sanayide ise yüzde 0,8’lik 
bir büyüme gerçekleştiğini görüyoruz. 
Tarımdaki gerilemenin, gıda enflasyonu 
ile mücadelede arzı arttırmaya yönelik 
daha güçlü büyüme oranlarına 
ihtiyacımız olduğunu bize bir kez daha 
hatırlatıyor. Sanayinin yavaş büyümesi ise 
ihracattaki yavaşlamanın bir yansıması 
olarak yine karşımızda. Büyümenin 
genel olarak hizmet sektörlerinden 
kaynaklandığını; inşaat, finans ve sigorta 
faaliyetlerinin büyümeye verdiği katkının 
yıllık rakamlarda da ortaya çıktığını 
görüyoruz.

Nominal olarak Gayrisafi Yurtiçi 
Hasılamızın 26 trilyon TL’ye çıktığını 
izlerken,  dolar bazında değerin 1.1 
trilyon dolara gelerek yeni bir rekora 
ulaştığının görüyoruz. Enflasyona göre 
sınırlı artış gösteren döviz kurlarının da 
etkisi ile kişi başına gelirimizin de 13 bin 

durumunu bildirmemesi halinde oda 
yönetim kurulunun teklifi ve meclis kararı 
ile durumları Ticaret Sicili Müdürlüğü’ne 
bildirilir. Bu bildirimi takip eden ayın ilk 
günü itibarıyla oda kayıtları silinir. İlgili 
mevzuat çerçevesinde 28.01.2021 tarihi 
ve öncesinde yönetim kurulu kararıyla 
askıya alınan üyelerden son 2 yıl içinde 
adres ve durumu tespit edilemeyen ve 
odamıza müracaatla adres ve durumu 
bildirmeyen 106 üyemizin kayıtları 
silinmesi hususu, 15.02.2024 tarih, 
57/4a yönetim kurulu kararı ile oda 
meclisinin onayına sunulmaktadır.”

Karar oy birliğiyle kabul edildi ve İMEAK 
DTO şubat ayı faaliyetlerinin video 
sunumu gerçekleştirildi. Ardında İMEAK 
DTO Yönetim Kurulu Başkanı Tamer 
Kıran kürsüye çıkarak konuşmasını yaptı.

TAMER KIRAN: “BÜYÜMEDE YAKALANAN 
İVMENİN SÜRDÜRÜLEBİLİRLİĞİ EN ÖNEMLİ 
KONU” 
İMEAK DTO Başkanı Tamer Kıran 
konuşmasına başlamadan önce 
2023 bilançosu ve kesin hesabını 
onayladıkları için üyelere tekrar teşekkür 
etti ve 2024 yılında da aynı mali 
disiplinle çalışacaklarını söyledi. Kıran 
konuşmasına şöyle devam etti: “Türkiye 
ekonomisinin istikrarı için hazırlanan 
ekonomi programının uygulanmasına 
kararlılıkla devam edilirken, geçtiğimiz 

doları aştığı anlaşılıyor. Ulaştığımız bu 
yeni rekor rakamlar elbette sevindirici ve 
ekonomimizin potansiyelini göstermek 
açısından da önemli bir sinyal veriyor. 
Önümüzdeki süreçte büyümede 
yakalanan bu ivmenin sürdürülebilirliği 
en önemli konulardan birisi olacak. 
Enflasyonla mücadeleyi artırdığımız 
süreçte büyümenin kompozisyonunda 
iç talebi daha hissedilir bir ölçüde 
yavaşlatmak ve bunun yerine ihracat 
ile yatırımları koymak sürdürülebilir 
büyümeyi gerçekleştirmek ve enflasyonla 
mücadeleyi kazanmak açısından büyük 
önem arz ediyor. Bunu ısrarla böyle 
detaylı olarak belirtiyorum, çünkü 
biliyorsunuz Merkez Bankası kararlar 
açıkladı. Bunlarla birlikte önümüzdeki 
dönem için bir miktar daha daralmaya 
yönelik adımların atılacağı ortada. 
Herkesin ona göre hesabını yapmasında 
fayda var.”

“GIDA SEKTÖRÜNDEKİ YÜKSEK 
ENFLASYON ÖNEMLİ BİR RİSK”
Şubat ayı enflasyon rakamlarının 
ise beklendiği gibi yüksek geldiğini 
kaydeden Tamer Kıran, Tüketici Fiyat 
Endeksi’nde (TÜFE) aylık artış yüzde 
4,53 olurken, yıllık artışın yüzde 
67,07 seviyesine ulaştığını, 2 aylık 
enflasyonun yüzde 11,54 olduğunu 
belirtti. “Yıl sonu TCMB tahminin yüzde 
36 olduğunu düşünecek olursak yılın 

Aygün Özgen Tamer Kıran
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bölgemizde yaşanan ve artan jeopolitik 
gerginliklerin tedarik zincirlerinde 
yarattığı baskının artmaya başladığını 
fakat bunun henüz tarihsel ortalamaları 
zorlayacak kritik bir noktada olmadığını 
görüyoruz” şeklinde konuştu.

KIRAN ŞUBAT AYI FAALİYETLERİNİ 
DEĞERLENDİRDİ
Konuşmasının bu bölümünde İMEAK 
DTO’nun şubat ayı faaliyetlerine 
değinen Tamer Kıran bu çerçevede 
Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet 
Yılmaz, Sanayi ve Teknoloji Bakanı 
Mehmet Fatih Kacır, Çalışma ve Sosyal 
Güvenlik Bakanı Vedat Işıkhan, ilgili 
bakanlık temsilcilerinin katılımıyla 29 
Şubat’ta düzenlenen Türkiye Odalar ve 
Borsalar Birliği (TOBB) Türkiye Sektörel 
Ekonomi Şurası’na iştirak ettiklerini 
kaydetti. Sektörel sorunların aktarıldığı 
toplantıda, denizcilik sektörüyle ilgili 
sorunlar ve çözüm önerilerini TOBB 
Denizcilik Sektör Meclisi Başkanı ve 
İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkan 
Yardımcısı Recep Düzgit’in söz alarak 
dile getirdiğini belirten Tamer Kıran “3 
dakika içinde üç konuyu dile getirme 
imkânımız vardı, diğer konuları yazılı 
olarak verdik. Reel sektör firmalarının 
krediye erişimde yaşadığı zorlukların 
en çok dile getirilen sorunların başında 
yer alırken, biz de ‘Türk Deniz Ticaret 
Filosunun Desteklenmesi ve Geliştirilmesi 
Kapsamında Ticaret Filosunun 

kalan on ayda y Kıran; “Yüzde 24 
oranında bir enflasyonu yakalamak 
gibi iddialı bir oran karşımızda duruyor. 
Sektörel bazda enflasyonun seyrine 
baktığımızda, onca çabaya rağmen 
gıda sektörü enflasyonunun yüksek 
seyretmesi önümüzdeki süreçte de 
enflasyonla mücadelede önemli bir 
risk oluşturmaya devam ediyor. Hizmet 
sektörlerinin yüksek oranlı artışları 
fiyatlama davranışlarında henüz istenilen 
bir noktada olmadığımızı da gösteriyor. 
Önümüzdeki üç ay boyunca yıllık artışın 
sürmesini, haziran ayından itibaren 
düşüşe geçmesini bekliyoruz. Bu 
düşüşün gücü ve boyutu büyük oranda 
para ve maliye politikasının sıkılaşma 
boyutuyla da alakalı olacaktır” dedi.

Tamer Kıran küresel ekonomi verilerini 
değerlendirerek konuşmasını sürdürdü. 
Başkan Kıran; “Son açıklanan 
IMF programına göre gelecek yıl 
büyüme tahmininin yüzde 3,1 olması 
bekleniyor. Gelecek yılın, yani 2025’in 
büyüme tahmini ise yüzde 3,2. Geçen 
yıldan gelecek yılın sonuna kadar 
ortalama büyümede çok büyük bir 
değişiklik beklenmiyor. Büyümenin 
kompozisyonuna bakıldığında yavaş da 
olsa Euro Bölgesi’nin – ki Türkiye için 
en önemli bölge – büyüme oranında bir 
hızlanma, ABD’nin büyüme oranında 
ise gerileme bekleniyor. Geçtiğimiz 
yıl yüzde 0,5 tahmin edilen Euro 
bölgesinin bu yıl yüzde 0,9, 2025’te 
ise yüzde 1. 7 büyümesi öngörülüyor. 
Geçtiğimiz yıl yüzde 2.5 büyüyeceği 
tahmin edilen ABD’nin yavaşlayarak 
gelecek yıl yüzde 1.7 oranında büyümesi 
bekleniyor. Diğer taraftan Baltık Kuru 
Yük Endeksi’nin şubat ayında yükseliş 
eğiliminde olması, Küresel Satın Alma 
Yöneticileri Endeksi’nin şubat ayında 
50’nin üzerinde yukarı yönlü hareketini 
sürdürmesi küresel ekonomide bir 
resesyona değil toparlanmaya doğru 
gittiğimizin önemli göstergeleri olarak 
karşımızda duruyor. Tüm bu tahminlerin 
jeopolitik risklerin artmayacağı 
varsayımına dayandığını, fakat bu 
risklerin normal bir zamana göre oldukça 
yüksek olduğunu da tekrar vurgulamak 
gerekiyor. Mevcut tabloya baktığımızda, 

Yenilenmesi İçin Destek Sağlanması’, 
‘Denizcilik Sektörü İçin İhtisas Bankası 
Görevlendirilmesi İhtiyacı’, ‘Gemi İnşa 
Sanayisinde Yurt Dışından Alınan 
Gemi Siparişlerinde Teminat Mektubu 
Sorunu’ ve ‘Döviz Kredisi Kullanımı 
Sınırlandırılması’ başlıklı sorunları sözlü 
olarak ilettik” diye açıkladı. Tamer Kıran, 
yağ ve yakıt ikmali konusunda İMEAK 
DTO üyelerini yakından ilgilendiren 
bir gelişmeyle konuşmasına devam 
etti. Tamer Kıran şunları kaydetti: 
“Ticaret Bakanlığı Gümrükler Genel 
Müdürlüğü, 6 Şubat’ta önemli bir 
genelge yayınladı. Sektörden gelen 
talepler doğrultusunda odamızın yoğun 
girişimleri sonucunda yayınlanan genelge 
ülkemiz karasularından transit geçiş 
yapan gemilere ihrakiye teslimini son 
dönemde ortaya çıkan sorunlara çözüm 
getirdiğini görüyoruz. Uygulamadaki 
bazı aksaklıkları yakından takip etmekle 
birlikte sektörümüz önemli bir sıkıntısına 
çözüm getiren bu genelgeyle ilgili, başta 
Ticaret Bakanımız Ömer Bolat olmak 
üzere Gümrükler Genel Müdürlüğü’ne 
teşekkür ediyorum. Türk parasının 
kıymetini koruma hakkında 32 sayılı 
karara ilişkin değişiklik yapılmasına 
dair tebliğ, 28 Şubat tarihinde Resmi 
Gazete’de yayınlanarak yürürlüğe 
girdi. Tebliğ hükümleri uyarınca 
gümrük beyannamesine bağlanmış 
ihrakiye satışları ve Gümrük Kanunu 
kapsamındaki transit ve gümrük 
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yaptığı yardım çalışmalarına değindi. 
Kıran; “Geçen yıl 6 Şubat’ta Cumhuriyet 
tarihimizin en ağır depremlerinden 
birini yaşadık. Depremlerin hemen 
ardından devlet-millet el ele vererek 
tek yürek olduk. Felaketi dayanışmaya 
dönüştürerek bölgeye yardıma koştuk. 
DTO olarak ilk günden itibaren 
şubelerimizle birlikte bölge halkının 
yaralarını sarmak, dertlerine derman 
olmak için büyük gayret gösterdik. Çadır 
ve jeneratör başta olmak üzere toplamda 
8 milyon 386 bin 702 lira tutarındaki 
ihtiyaç malzemelerini taşıyan 35 tırını 
depremden en çok etkilenen yerlere 
gönderdik” dedi.

Kıran “Yine hatırlayacağınız üzere 
ilk günlerin şoku atlatıldıktan sonra 
bölgenin en önemli ihtiyacı olan kalıcı 
konut yapımına katkı sağlamak amacıyla 
Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği’nce 
(TOBB) başlatılan İş Dünyası Konut 
Seferberliği Kampanyası’na, İMEAK 
Deniz Ticaret Odası merkez ve tüm 
şubeleri adına 75 milyon TL destekle 
katılmaya Yönetim Kurulu tarafından 
karar verilmiş ve bu karar bilgi olarak 
mecliste sizinle paylaşılmıştır” diyen 
Tamer Kıran; “Ticaret Bakanlığı 
tarafından deprem yardımlarının 
ihtiyattan karşılanması için izin verilmesi 
üzerine biz de bu konuyu 2023 
yılının mart ayı meclis toplantısında 
onayınıza sunmuş ve oy birliğiyle 

antrepoları ile geçici depolama serbest 
bölümü hükümlerinin uygulandığı 
malların döviz cinsinden satışına 
ilişkin faturalara yine aynı şekilde döviz 
cinsinden ödeme imkânı getirildi. Ayrıca 
serbest bölgede faaliyet gösteren firmalar 
ile dış ticaret işlemleri kapsamında 
yapılan menkul satış sözleşmelerine 
de dövizinden ödeme yapılması imkânı 
getirildi. Diğer taraftan Maliye Bakanı 
Mehmet Şimşek ile dar kapsamlı iş 
dünyası temsilcileri olarak yaptığımız 
toplantıda Eylül 2018’de çıkarılıp 
birkaç kez revize edilen, Türk Parasını 
Koruma Kanunu 32 numaralı karar 
hakkında değişiklik yapılması ile ilgili 
kararnamelerin artık güncelliğini 
yitirdiğini, dolayısıyla tekrar gündemden 
kaldırılarak eski şekilde çalışmaya 
imkân verilmesi gerektiğini sözlü olarak 
aktardık.”

AB EMİSYON TİCARET SİSTEMİ
Tamer Kıran, konuşmasının devamında 
iklim değişikliğinin küresel bir 
sorun olarak önümüzde durduğunu 
vurgulayarak, bu bağlamda Avrupa 
Birliği’nin Avrupa Yeşil Mutabakatı-AYM 
(European Green Deal) kapsamında 
Sürdürülebilir ve Akıllı Ulaşım başlığı 
içinde 55’e Uyum (Fit For 55) mevzuat 
paketinde denizciliğin AB Emisyon 
Ticaret Sistemi (ETS) kapsamına 
alınması düzenlemesi Mayıs 2023’te 
kabul edildiğini; Avrupa Birliği İzleme, 
Raporlama ve Doğrulama (EU MRV) 
Sisteminin revize edildiğini, bu iki yeni 
sistemin (ETS ve MRV) 1 Ocak 2024 
tarihinden itibaren yürürlüğe girdiğini 
hatırlattı. Kıran, bu kapsamda, AB 
Emisyon Ticaret Sistemi dâhilinde 
gemilerin/denizcilik şirketlerinin ETS'ye 
giriş ve yapılması gereken iş/işlemleri 
konusunda ETS’ye kayıt sürecinde 
izlenecek sistematiği açıklayan rehberin 
İMEAK DTO tarafından hazırlanarak 
sektörün bilgilendirilmesi amacıyla 
üyelere duyurulduğunu söyledi.

“DEPREM BÖLGESİNDE 100 ADET YENİ 
KONUT YAPIMINI BİZ ÜSTLENECEĞİZ”
Kıran konuşmasının devamında geçen yıl 
6 Şubat’ta yaşanan deprem felaketinden 
sonra İMEAK Deniz Ticaret Odası’nın 

deprem yardımları harcamalarını 
ihtiyattan karşılanabilmesi için onayınızı 
almıştık. Ayrıca kampanyada denizcilik 
camiamızın desteğini sağlayabilmek için 
Halk Bankası’nda İMEAK DTO Deprem 
Bölgesi Kalıcı Konut Yardım Yapımı 
Yardım Kampanyası Hesabı adı altında 
bir bağış hesabı açıldı. Bu kapsamda 
üyelerimiz ve denizcilik camiasından 3 
milyon 228 bin 500 TL toplanmış olup 
bu tutar kampanya başlangıç tarihinde 
bu yana bankada değerlendirdikten 
sonra faiz tutarı olan 457 bin 404 lira ile 
bugün itibarıyla 4 milyon 185 bin 904 TL 
ulaşmıştır” şeklinde konuştu.

Kıran şöyle devam etti: “Geçtiğimiz 
günlerde Çevre Şehircilik ve İklim 
Değişikliği Bakanlığı ile Türkiye Odalar ve 
Borsalar Birliği arasında Kalıcı Deprem 
Konutları Bağış Protokolü’ne son şekli 
verilerek imzalanmıştır. Bu konuyu 
bu sabah yaptığımız Yönetim Kurulu 
toplantısında tekrar değerlendirdik 
ve Odamız adına yapılacak deprem 
yardımı tutarını toplam 150 milyon 
TL’ye çıkarmaya karar verdik. Bu 150 
milyon ile İskenderun’da 100 adet konut 
yapılmasına mutabık kaldık. Netice 
itibarıyla bölgede 100 adet yeni konut 
yapımını biz üstleneceğiz. Böylece 
şubemizin bulunduğu İskenderun’da 
depremden etkilenen hak sahibi 
üyelerimiz ve personelimiz başta 
olmak üzere tüm depremzedelerin 
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andı. Ayrıca bu ay maneviyatın, sevgi, 
hoşgörü ve yardımlaşma duygularının 
yoğun şekilde yaşandığı Ramazan 
ayına ulaşmanın mutluluğunu 
yaşadıklarını belirten Tamer Kıran, 
Ramazan ayının kalplerimizden sevgiyi, 
sofralarımızdan bereketi, evlerimizden 
huzur ve saadeti eksik etmemesini 
temennisinde bulundu. Son olarak 10. 
Dönem 4. Müşterek Meslek Komiteleri 
Toplantısı’nın, 26 Mart Salı günü, Büyük 
Kulüp’te gerçekleştirileceğini; akabinde 
İMEAK DTO, Türk Armatörler Birliği ve 
S.S. Gemi Armatörleri Motorlu Taşıyıcılar 
Kooperatifi’nin ev sahipliğinde geleneksel 
iftar yemeğinin yapılacağını belirterek, 
meclis üyelerini her iki toplantıya 
katılmaya davet etti.

MUSTAFA İNSEL: “TÜRKİYE’NİN KARBON 
NÖTR HEDEFİ 2053 YILI OLARAK 
AÇIKLANDI”
Ardından Meclis Başkanı Başaran 
Bayrak, AB ETS Sistemi hakkında sunum 
yapmak üzere Prof. Dr. Mustafa İnsel’i 
kürsüye davet etti. Mustafa İnsel grafikler 
eşliğinde gerçekleştirdiği sunuma AB 
ETS Sistemi’nin denizcilik sektörüne 
bazı yükler getirdiğini; ilk bakışta 
kapsamı daha dar gözükmesine rağmen 
sektörü pek çok alanda etkileyecek 
bir değişiklik sürecinin başladığına 
dikkat çekti. Prof. Dr. Mustafa İnsel 
konuşmasına şöyle başladı: “Hâlihazırda 
birçok kısmı etkileyen bir değişiklik 
sürecinin içindeyiz. Bu değişiklik 
sürecine baktığımızda hemen iklim 
değişikliğini görüyoruz. Bu yıl kar 
görmedik. Erzurum’da, Kars’ta kar 
yok. Günümüzde iklim değişikliği bir 
farazi olmaktan çıktı, artık geldi dayandı 
kapımıza. ‘İklim değişikliğinin sebebi 
nedir?’ oradan başlamak istiyorum. Fosil 
yakıtlar adını verdiğimiz kömür, dizel, 
LNG gibi yakıtların yakılması sonucunda 
ortaya çıkan karbondioksit, metan 
gibi gazların yayılmasıdır. Bu oldukça 
uzun zamanda tartışılan bir konu. Bu 
gazların yakılması dolayısıyla dünya 
atmosferine gelen güneş ışınlarının geri 
yansımasını engelleyen gazlar, dünyadaki 
sıcaklığı arttırmaya başlıyor. 1920’lerin 
başından itibaren görülen bu etki şu 
anda bir dereceler civarında; 2 dereceye 

yaralarının sarılmasına güçlü bir destek 
verirken, afetzedelerimizin yeniden 
sıcak yuvalarına kavuşmalarına önemli 
bir katkı sağlamış olacağız. Yapılacak 
konutların hak sahiplerine hayırlı 
olmasını temenni ederken, bu vesile 
ile Yüce Rabbimden ülkemizi her türlü 
afetten korumasını, milletimize bir daha 
böyle acılar göstermemesini bir kez daha 
niyaz ediyorum.”

“KADININ İŞ GÜCÜNE KATILAMADIĞI BİR 
ÜLKE KALKINAMAZ”  
Türk Deniz Eğitim Vakfı’nın (TÜDEV) 
Olağan Genel Kurulu’nu da meclis 
toplantısı öncesinde aynı salonda 
gerçekleştirdiklerini hatırlatan Tamer 
Kıran, Türk Deniz Eğitim Vakfı’nın 
bundan sonra da denizcilik eğitimine her 
alanda katkı yapmaya devam edeceğini 
ve “denizci millet, denizci ülke” hedefine 
ulaşmak için gençliğe ve eğitime 
desteğini sürdüreceğini bir kez daha 
ifade etti.

Kıran ertesi gün kutlanacak 8 Mart 
Dünya Kadınlar Günü’ne değinerek 
nüfusumuzun yarısını oluşturan 
kadınlarımızın ülke kalkınması için 
tartışılmaz bir potansiyel olduğunu belirtti 
ve “Kadının iş gücüne katılamadığı bir 
ülkenin kalkınmasından bahsetmek 
mümkün değildir. Erkeklerin ağırlıklı 
olduğu denizcilik sektöründe de 
denizcilik eğitimi veren okullar ve 
sektörde çalışan kadınların sayısının 
artmasından büyük memnuniyet 
duyarken, eğitimli, özgüvenli, özgüveni 
yüksek kadınlarımıza her zamankinden 
daha fazla ihtiyaç duyduğumuzu 
belirtmek istiyorum. Haklarının 
savunulduğu, talep ve sorunların ele 
alındığı, farkındalığımızın arttığı bu 
önemli gün vesilesiyle tüm kadınlarımızın 
8 Mart Dünya Kadınlar Günü’nü 
kutluyorum” dedi.

İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı 
Tamer konuşmasının sonunda 18 Mart 
Çanakkale Zaferi ve Şehitleri Anma 
Günü dolayısıyla başta Gazi Mustafa 
Kemal Atatürk olmak üzere vatanımız 
için canını feda eden aziz şehitlerimizi 
bir kez daha rahmet ve minnetle 

ulaştığında dünyanın artık yaşanamaz 
hale geleceğini söyleyen birçok araştırma 
var. Bu nedenle Birleşmiş Milletler bir 
çerçeve anlaşması çıkardı. Arkasında 
Kyoto ve Paris anlaşmaları var. Paris 
ve Kyoto anlaşmalarının detayına 
girmeden temel olarak denizciliği çok 
fazla içermediklerini, ülkelerin kendi 
sınırları içinde emisyonları sınırlandırmak 
amacı taşıdığını söyleyelim. Uluslararası 
denizcilik kapsam dışında; ama kabotaj 
denizciliği, kabotaj taşımacılığı ve 
bununla ilgili her türlü sektör, örneğin 
limanlar, hâlâ ülke sınırları içinde, ülke 
tahkimleri içinde. ETS gelirken her 
ülke kendine göre bir hedef saptadı. 
Bunu oldukça uygun görüyorum. 
Çünkü 2050 yılı hemen hemen tüm 
ülkeler için karbon nötr adını verdiğimiz 
sera gazlarını salınımının net olarak 
sıfırlanacağı yıl olarak ilan edildi. 
Türkiye’de bunu 2053 olarak ilan etti. 
Ulaşılması çok zor görülen bir hedef 
ama bunun yolunda birçok azaltma 
taahhütleri var. Türkiye’nin de 2030 yılı 
için verdiği bir taahhüt var.”

“DENİZCİLİK YÜK TAŞIMACILIĞINDA EN 
AZ EMİSYON YARATAN TAŞIMACILIK 
YÖNTEMİ”
Denizciliğin yük taşımacılığında en 
efektif, en az emisyon yaratan taşımacılık 
yöntemi olduğunun altını çizen İnsel, 
bunu her yerde vurgulamak gerektiğini 

Prof. Dr. Mustafa İnsel



21 

meclis 

DENİZ TİCARETİ / NİSAN 2024

petrol türevleri ve Biyo-yakıtlar; bunlar 
tarım ürünlerinden olabilir, orman 
ürünlerinden olabilir, atıklardan olabilir. 
E-yakıtlar dediğimiz, yenilenebilir enerji 
kullanılarak temelde hidrojeni üretip, 
sonra bunu taşıyıcı olarak amonyak veya 
başka yakıtlarla gemiye götürebilmek. 
Hidrojen pek kullanılabilir bir yakıt 
değil, çünkü mevcut tanklarımızı 
hidrojenle değiştirmek için altı kat 
büyütmek gerekiyor. Hidrojen çelikle 
çok iyi bir araya gelmeyen bir gaz. 
Yüksek basınçlarda ve yüksek soğutma 
oranlarında kullanmamız lazım. 
Dolayısıyla hidrojeni doğrudan kullanmak 
zor. Onun için metanol, amonyak gibi 
başka türevler ortaya kondu.”

“KARTLAR YENİDEN KARILACAK”
İnsel konuşmasının bu bölümünde 
IMO’nun 2023’te yürürlüğe koyduğu 
yeni kurallara değindi ve şöyle devam 
etti: “IMO 2023’te yeni kurallar 
açıkladı. Buna göre 3 ayrı kategoride 
hedefler kondu. Birinci kategoride 
tek bir geminin, bir ton yükü bir mil 
taşımak için yapacağı emisyon değerine 
sınırlamalar getirdi. Bu zaten vardı, 
biraz daha genişletti. 2030’da yüzde 
40’ı baz aldığına göre, 2008 yılına göre 
bir ilerleme var. İkinci kategori, biraz 
önce bahsettiğim yakıtların daha fazla 
kullanılması. 2030 yılında yakıtların 
yüzde 5’inin yeni yakıtlara dönüşmesi 
hedefleniyor. Topu topu altı yılımız var, 

söyledi. Mustafa İnsel; “Çünkü bir 
ton yükün bir kilometre taşınmasını 
baz alırsak; dizel trenler gemilerin 6 
katı, kamyonlar 19 katı, havayolu ise 
90 katı emisyon çıkarıyor. Denizcilik 
sektörü olarak bunu gerçekten 
anlatmak zorundayız. Yine de sektör 
kendi emisyonunu azaltmak için 
adımlar attı. Bazıları da bazı ülkeler 
tarafından dayatıldı. ETS Ticaret Sistemi 
bunlardan biri. Ama çerçeve bu. 
Bizim sektörümüzde en üste çıkaran 
ne konusunun altını tekrar çizmemiz 
lazım. Çünkü Emisyon Ticaret Sistemi 
yani ETS’de bunun üzerine kurulu. Bir 
ton yakıtı yaktığımız zaman dizelse 3,2 
ton; ağır yakıtsa 3,1 ton karbondioksit 
ortaya çıkıyor. Yani 3 katı fazla karbon 
dioksit ortaya çıkarıyoruz. Bu karbon 
dioksit temel olarak yaktığımız yakıtla 
alakalı. 15-20 yıl önce LNG bir çözüm 
olarak sunuldu. Ancak sonuç gösterdi ki 
sıvılaştırılmış doğalgaz olan LNG çözüm 
olmayacak. Başka birçok alternatif 
sunuldu” şeklinde konuştu. 

Aslında emisyonun iki ayrı kısımdan 
oluştuğunu söyleyen Mustafa İnsel 
bunları şöyle açıkladı: “İlki yakıt gemi 
tankına gelinceye kadar olan kısım, 
diğeri ise gemi tankından itibaren 
makinelerimiz kullanınca ortaya 
çıkan sorun. Şimdiye kadar çıkan 
kuralların hepsi sadece ve sadece 
gemi tankından itibaren geçerli. Biraz 
önce söylediğim 3,2 ton da, 3,1 ton 
da aynı şekilde çıkan emisyonlar. Yani 
tankımıza gelinceye kadar olan kısmı 
dâhil değil. Sıvılaştırılmış petrol gazı 
LNG’ye bakıldığında görüldü ki, aslında 
ağır yakıt ve dizele göre daha fazla 
emisyon çıkaran bir yakıt. Topladığımız 
zaman da üç aşağı beş yukarı LNG 
ile ağır yakıtlar aynı emisyon değerine 
erişmeye başlıyor. Eğer kaynağından 
gemide tüketilmesine kadar alırsak, bu 
ayrım önümüzdeki dönemde en fazla 
konuşacağımız konulardan biri olacak. 
Yani biz gemide kullandığımız yakıtın 
da nereden ve nasıl geldiğini tartmak 
zorunda kalacağız. Yakıtları genelde 
üç ayrı gruba ayırdıklarını söyleyen 
Prof. Dr. Mustafa İnsel bunları şöyle 
sıraladı: “Fosil yakıtlar, kullandığımız 

nasıl erişeceğimiz belli değil. Diğer 
kategoriyse tüm sektörün emisyonlarının 
sınırlandırılması. Burası önemli, çünkü 
bir gemi bazında düşündüğümüz zaman 
sadece o gemi dâhilinde düşünüyoruz. 
Hâlbuki filoda büyümeler var. Yıllar 
içinde büyümeleri de dikkate alır 
ve denizcilik emisyonu dersek işler 
zorlaşıyor.

IMO sektör emisyonlarını azaltmaya 
2018’de başladı. 2030 yılı hedefi yüzde 
20 azaltıp, 2040’ta yüzde 70’e ulaşmak; 
yani 10 yıl içinde yüzde 50’den fazla 
emisyon azaltımı söz konusu. Buna 
nasıl erişileceği oldukça önemli. Şu 
anda öngörülen yakıtların değişmesi ve 
gemilerin bu yeni yakıtlara dönüşmesi. 
Ama bu tabii teorik bir yaklaşım, çünkü 
yakıt yok, teknoloji yok, ülkelerin 
imkânları yok. Oluşması gereken yeni 
bir sektör var. Dolayısıyla kartlar yeniden 
karılmak zorunda. Gemideki yakıtı 
aldım, şununla değiştirdim meselesinin 
oldukça dışına çıkacak bir senaryodan 
bahsediyoruz.”

“FUEL EU MARITIME 2025’TE DEVREYE 
GİRECEK”
Prof. Dr. İnsel, Avrupa Birliği Emisyon 
Ticaret Sistemi’nin detaylarını açıklayarak 
konuşmasını sürdürdü: “AB’de üç yeni 
durum var. Bir tanesi Emisyon Ticaret 
Sistemi. Şu ana kadar bahsetmediğimiz, 
ama 2025 başında devreye girecek 
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vurgulayan İnsel konuşmasını detayları 
açıklayarak sürdürdü: “1 Nisan itibarıyla 
yeni raporlama sistemiyle ilgili 5 bin 
Groston üstü gemisi olan her armatör 
veya onun adına ISM yönetici şirketin 
Avrupa Birliği’nin sistemine yeni emisyon 
rapor sistemini, monitoring planlarını 
teslim etmesi gerekiyor. Oldukça az 
bir zaman açıkçası. Bu yeni sistemde 
karbondioksit dışında metan ve nitröz 
oksitin de nasıl raporlanacağı, risk 
analizlerini nasıl yapılacağı da yer almak 
zorunda. Bu yılın emisyonları 2025 
yılının mart ayı sonunda raporlanacak. 
Raporları teslim edecek, ne kadar 
emisyon yaptınız ve Eylül 2025’te bu 
yılın emisyonları karşılığında bir bedel 
ödenecek”.

“ETS deyince yanlış bir yargı var. 
ETS Avrupa Birliği’nde yıllardır var, 
belirli bir barem var her sektör için. 
Altındaysanız bir şey ödemiyorsunuz, 
üstündeyseniz farkı ödüyorsunuz” 
diyen Prof İnsel; “Denizcilikte böyle bir 
şey yok. Denizcilikte tüm emisyonlar 
vergilendirilecek. Yani karşılığında bir 
bedel ödenecek. Bizim hesaplarımıza 
göre Türk sahipli gemilerin yıllık 
ödeyeceği bedel 250 milyon Euro. 
Avrupa Birliği’nin elde edeceği gelir, 
bunu gelir olarak adlandıracağım, yılda 
9 milyar Euro. Avrupa Birliği limanlarına 
giden – ayrıca Norveç, Liechtenstein ve 
İzlanda da dahil edildi – her geminin 
çıkış limanından o limana gidinceye 
kadar, örneğin Şanghay’dan çıkan bir 
geminin Rotterdam’a gidinceye kadar 
gittiği tüm yolun emisyonları karşılığı 
ilk yıl yüzde 40, ikinci yıl yüzde 70, 
üçüncü yıl yüzde 100 olacak. Yani bu 
yıl için yüzde 40, seneye yüzde 70 
ama 2026’dan başlayarak yüzde 100 
karşılığında bir bedel ödemesi söz 
konusu” şeklinde konuştu. 

Mustafa İnsel sözlerini şöyle sürdürdü: 
“Biraz evvel karbondioksitten 
bahsederken metan ve nitröz oksidin 
yeni izleme planlarında beklentimi 
söylemiştim. Metan 25 kat etkili 
karbondioksite göre, nitröz oksit ise 198 
kat daha etkili. Bu nedenle eklendi. 
Normal fosil yakıtlarda, yani dizelde ve 

Fuel EU Maritime, Denizcilik Yakıt 
Girişimi’ni bir kenara kaydetmemiz 
lazım. Çünkü asıl bomba orada patlıyor. 
AB’nin mantığı şu: 2018’de emisyonların 
raporlanmasında yeni düzenleme 
geçti. Bu düzenleme aslında her şeyin 
habercisiydi. O zamanlar ne ödeme ne 
ETS vardı, sadece bunu belirleyelim 
dendi. Ardından bu yılbaşında devreye 
giren emisyonların fiyatlandırılması 
yani ETS; arkasından bu emisyonların 
azaltılması için ‘zorlama’ adını vereceğim 
ben buna, Fuel EU Maritime 2025’te 
devreye girecek. Tüm kurallar hazırlandı 
AB tarafından. Bir bomba daha var. 
Bu da Avrupa Birliği’nin ‘Corporate 
Sustainability Reporting Directive’ (AB 
Kurumsal Sürdürülebilirlik Raporlama 
Yönergesi/CSRD) adını verdiği, gene 
2024 başında başlayan, ama sadece 
Avrupa Birliği içindeki şirketler için 
geçerli olan yönerge; her şirketin kendi 
sürdürülebilirlik raporlamasını yapmaya 
başlaması üzerine kurulu. Diyeceksiniz 
ki Avrupa Birliği bizi çok ilgilendirmiyor, 
ama Aralık 2023’te Türkiye’de de buna 
benzer bir sürdürülebilirlik raporlaması 
mecbur hale geldi. İlk aşamada sadece 
borsada olan ve 250’den fazla kişi 
çalıştıran şirketler için geçerli, ama 
bunun ilk aşama olduğu da vurgulandı. 
Demek ki 2-3 yıl sonra hemen hemen 
tüm şirketlerimize raporlama sistemi 
zorunluluğu gelecek. Raporlama 
dediğimiz şey emisyonları raporlamaktan 
oluşmuyor sadece. İklim değişikliğinin 
şirketlerimizi nasıl etkileyeceği,  
rekabetini nasıl etkileyeceği, finansal 
durumu nasıl değiştireceği, buna karşılık 
ne önlemler aldığımızın çalışmasının 
yapılması – ki bunun içinde ciddi 
anlamda ekonomik bilgiler, ticari bilgiler 
var. Bunların raporlanarak yayınlanması 
zorunluluğunu getiriyor. Belki şu an 
değil ama birkaç yıl sonra aslında bunu 
konuşuyor olacağız. Çünkü raporlama 
emisyon ölçümüyle başlayıp, her şeyin 
açıklanmasına doğru gidecek gibi 
gözüküyor.”

“DENİZCİLİKTE TÜM EMİSYONLAR 
VERGİLENDİRİLECEK”
ETS’nin ilk aşamasının raporlama 
sisteminin değişmesi olacağını 

ağır yakıtta bu gazların çıkış rakamları 
fazla değil; ödeme rakamlarını çok az 
değiştirecek. LNG yakanlarda iş biraz 
daha farklı. LNG’de yakmadığınız yakıt 
metan olarak atmosfere karıştığı için 
bu gazla ilgili eklemeler var. Metan 25 
kat, dolayısıyla LNG yakan gemilerin 
aslında daha da problemli olduğunu 
söyleyebiliriz.”

Limanlarla ilgili yeni bir düzenleme 
olduğunu da sözlerine ekleyen İnsel, 
Avrupa Birliği’nin kendi limanlarına 
300 mil mesafedeki konteyner değişim 
limanlarını, dış liman saymayacağını, 
AB limanları içinde kabul ettiğini beyan 
ettiğini söyledi. İnsel; “Mısır’daki Port 
Said’i örnek alalım; Şanghay’dan çıkıp 
Port Said’e uğrayarak gelen geminin 
uğramamış gibi kabul edileceğini söyledi. 
Türkiye'de herhangi bir liman şu ana 
kadar bu kategoriye dâhil edilmedi. 
5 bin groston üstünü belirtmiştim. 
400 grostonla 5 bin groston arası da 
önümüzdeki yıldan itibaren izleme 
planlarına dâhil. 2027 yılında bu sisteme 
dâhil edilip edilemeyecekleri tekrar 
karara bağlanacak. Dolayısıyla koster 
filomuz için de bu sisteme dâhil olma 
gibi bir olasılık var. Ama daha önemlisi 
önümüzdeki yıldan itibaren onlar da 
beyan etmeye başlayacaklar. Bu beyanın 
çok kolay olmayacağını – çünkü beyan 
sadece beyan üzerine kurulu değil – artı 
finans kuruluşları veya doğrulayıcı adını 
verdiğimiz bazı kuruluşlar tarafından 
doğrulanması gerektiğinin altını çizelim” 
dedi. “Ne kadar ödeyeceğiz?” diye soran 
Mustafa İnsel, “Borsa gibi değişken 
bir rakam var ve rakam 60 ila 80 € 
arasında değişiyor. 60’ında altına düştü 
ama emisyon arzı arttığında rakamlar 
yükselecek. Büyük ihtimalle önümüzdeki 
sene eylül civarında bunun yükselmesini 
beklememiz normal. Çünkü birçok firma 
piyasadan emisyon haklarını alacak. 
Borsa gibi arttığı için onu da artmasına 
muhakkak gözüyle bakabiliyoruz” diye 
açıkladı son durumu.

SİSTEM NASIL ÇALIŞACAK?
Prof. İnsel, ETS’de bir diğer önemli 
unsurun denizcilik şirketi tanımı 
olduğunu, sistemin bunun üzerinden 
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Eu Maritime 1 Ocak 2025’ten itibaren 
devreye giriyor. Benzer şartlara sahip, 
benzer uygulama alanına sahip 5 bin 
groston üstü gemilere uygulanacak. Ama 
özelliği şu: Yakıtınızın karbon içeriğine 
göre bir ceza ödemesi var. 2030’a kadar 
karbon içeriği eğer dizel veya ağır yakıt 
veya LNG kullanıyorsunuz karşılığı yüzde 
2. Neden yüzde 2 diyoruz: 1000 ton 
yakıt harcandı, bunun yüzde 2 karşılığı 
20 tondur. Karbon dioksite çevirdiğiniz 
zaman, yaklaşık 3,6 ile çarpacağız, onu 
da her bir karbon için 2400 Euro ile 
çarpacağız. Rakamlar başta çok büyük 
olmayacak ama 2030’dan 2035’e kadar 
önce yüzde 6, sonra yüzde 11, 31, 62 
ve yüzde 80 olmak üzere 6 kata kadar 
çıkabileceği söylenen bir ceza ödemeleri 
sistemi gelecek. Hedef çok belli; yeni 
yakıtlara yani karbon içeriği düşük olan 
yakıtlara geçişi sağlamak” diye açıkladı 
bombayı.

İnsel; “Bu noktanın çok önemli olduğunu 
düşünüyorum. Bu geçişi sağlarken 
eğer geminizin yakıt tüketiminin karbon 
içeriği düşükse (biyo-yakıt, amonyak, 
hidrojen kullanabilir veya rüzgâr destek 
sisteminden yararlanıyor olabilir) kriterin 
altında olan kısmını kriterin üstünde 
olan diğer gemilerle birleştirip bir 
havuz olarak beyan edilmesi mümkün. 
Dolayısıyla karbon içerikli yakıtlar 
dışında yakıt harcayan filolarda, değişik 
şirketlerin bir araya geldiği havuzlarda bu 
tip gemilerin olması denizcilik şirketleri 
arasında emisyon hakkını birbirine 
devrederek bir ticaret imkanı oluşacağını 
gösteriyor” dedi.

“GEMİLERİ YENİ YAKITLARA ADAPTE 
ETMEK KOLAY OLMAYACAK”
Fuel EU Maritime uygulamasının 
kruvaziyer ve konteyner gemileri 
ilgilendiren bir unsurunun da olduğunu 
vurgulayan İnsel, 2030 yılından 
itibaren konteyner gemilerinin gittikleri 
limanlarda iki saatten fazla kalacaklarsa 
karadan elektrik kullanma (cold 
ironing) zorunluluğu getirileceğini 
belirtti. Dolayısıyla konteyner gemisi 
olan şirketlerin bunu dikkate alması 
gerektiğini; çünkü o limanlarda 
kurulacak sistemlerin yüksek voltajlı 

çalışacağını açıkladı ve şunları söyledi: 
“Denizcilik şirketi ya geminin sahibi veya 
onun adına ISM (International Safety 
Management) yönetimi yapan şirket. 
Tüm bu sorumluluğu bu ikisinden biri 
yüklenecek. Bu ikisinden biri denizcilik 
şirketi olarak tanımlanacak ve her gemi 
için ya sahibi ya da ISM yöneticisi 
işlemleri yürütmek zorunda. Sistem 
nasıl çalışacak? Gemi öncelikle 1 Nisan 
2024’e kadar emisyon yönetim planlarını 
Avrupa Birliği web sitesine yüklemek ve 
doğrulatmak zorunda. Oldukça uzun bir 
plan yönetimi var. Sonra bir yönetici ülke 
müdahalesi var. Eğer denizcilik şirketi 
bir Avrupa Birliği ülkesindeyse o ülke, 
değilse son 4 yılda geminin en fazla 
gittiği ülke yönetici ülke. Dolayısıyla deniz 
kenarında olan tüm Avrupa ülkeleri bir 
yönetici ülke olarak atanabiliyor. 

Bu listeler ocak ayı sonunda yayınlandı 
zaten. ‘Union Registry’ adı verilen dijital 
banka sistemi benzeri bir sistem var. 
Burada bir MOHA (Maritime Operator 
Holding Account) hesabı açacağız. Bir 
çeşit banka hesabı aslında. Hesabın 
listeler açıklandıktan sonra 40 gün 
içinde açılması istendi. Dolayısıyla 27 
Mart civarı bir son tarihi var. Açılan bu 
hesaplara kimin yetkili olduğu dâhil her 
şey bildirilecek. Yıl sonunda tüm yılın 
emisyonları 31 Mart 2025’e kadar siteye 
yüklenecek ve yıllık emisyonlarda 30 
Ekim 2025’e kadar ödenecek.

Bu ödemeler ne olacak? İdareci 
ülkeler ve Avrupa Birliği tarafından 
alınacak ve belki de en önemli nokta 
bu, denizcilik şirketlerine, limanlara 
ve tersanelere kendi dönüşümleri için 
inovasyon fonu gibi bir adla destek 
olarak verilecek. Bu aslında belki bizim 
tüm sektörümüzü ilgilendiren bir şey. 
Çünkü Avrupa Birliği’nde rekabet etmek 
tüm sektörümüz açısından önemli, 
bir anda karşınıza ciddi anlamda 
teşvik alan bir Avrupa Birliği denizcilik 
sistemi göreceğiz. Bu da tabii ki 
rekabet açısından tüm tersanelerimiz, 
limanlarımız ve denizcilik şirketlerimiz 
açısından ciddi bir risk”.

“Gelelim önümüzdeki dönem patlayacak 
bombaya” diye konuşan İnsel, “Fuel 

olacağını ve elektriği gemiye aktarıp 
kullanabilecekleri hale getirecek 
sistemleri kurmak zorunda kalacaklarını, 
uymayanlara ceza uygulanacağını 
vurguladı. İnsel; “Şu an için 2025 
uzak gelebilir ama 1 Ağustos’tan 
itibaren bunun da izleme planlarını 
hazırlanması lazım. Ağustos çok uzak 
değil. Planlar ilk defa hazırlanacağı 
için bir ayın üzerinde tutacaktır diye 
düşünüyorum. Dolayısıyla biraz 
zaman gerektirecek, 1 Ocak 2025’ten 
itibaren de uygulamaya girecek. 
Diyeceksiniz ki bu kadar yakıttan 
bahsediyoruz, kaç gemi kullanıyor? 
Dünya filosunun yaklaşık yüzde 2’si 
kullanmaya hazır veya kullanabilir 
durumda ki buna LNG de dahil, yani 
dünya filosu aslında daha geçmiş 
değil, ama siparişlerde kullanılabilir 
gemilerin yapılmasına başlandı. Çünkü 
gemide çok fazla değişiklik gerektiriyor. 
Hidrojen, amonyak, metanol kullanımı 
dediğimiz zaman içten yanan motor 
olabilir, ama depolama ciddi bir problem 
çünkü basınçlandırılmış yakıtlardan 
bahsediyoruz. Emniyet önemli. Bunları 
dikkate aldığımızda gemileri adapte 
etmek, tanklarını değiştirmek gibi kolay 
bir şey değil” şeklinde konuştu.

Mustafa İnsel şöyle devam etti: 
“Tahminler şu: Emisyon oranı yüzde 
60 civarında alternatif yakıt sayesinde 
azalacak, ama yüzde 40’ı gemilerin 
kendi enerji kullanımını azaltması yoluyla 
olacak. Yani sadece yakıt değişecek 
diye düşünmeyelim. O gemilerin kendi 
enerjilerini azaltmanın yollarını bulması 
lazım. Çünkü bu yoklukta çok pahalı 
olacak. Şu anda fosil yakıtların altı katı 
kadar, daha pahalı olması bekleniyor. 
Çünkü tüm sektörler geçecek. Enerji 
verimliliğini artırma metotlarından biri 
de rüzgâr destek sistemi. Rüzgâr destek 
sisteminin şöyle bir avantajı var: Diyelim 
ki ne kadar azaltabileceğini belgeledik 
ama hiç kullanmadık. Maritime’de yüzde 
5’lik avantajımız var. CIA’de avantajımız 
var. Kurallar çıkarken bu şekilde çıktı ve 
özellikle tersanelerimizi ilgilendirdiğini 
düşünüyorum. Çünkü Avrupa Birliği 
gemi sahipleri bunlarla ilgilenmek 
zorunda”.
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Ama bugünlerde zorunlu değil. Çünkü 
daha bu yakıtın ne olacağı bile belli 
değil. Diğer tarafta ETS’ye bakıyoruz. 
ETS’nin hedefi kirleten öder; ne kadar 
harcarsanız harcayın, ne kadar enerji 
verimli olursanız olun karşılığında bir 
bedel ödemeniz söz konusu. Ton başına 
şu anda 3,2 çarpı 60 Euro civarı” dedi.

“NE KADAR FAZLA ENERJİ VERİMLİLİĞİ 
UYGULARSANIZ CEZA O KADAR DÜŞECEK”
İnsel, Fuel EU Maritime uygulamasında 
fosil yakıtların otomatikman ceza 
kapsamına girdiğini, şimdilik cezadan tek 
kaçma yolunun 2025 yılından itibaren 
ya biyo-yakıt ya da rüzgâr enerjisi 
kullanmak olduğunu söyledi: İnsel; “Ne 
kadar fazla enerji verimliliği uygularsanız 
ceza o kadar düşecek. Ama yine de 
ceza alacak. Burada biyo-yakıt bir 
anahtar olarak karşımıza çıkıyor. Bildiğim 
kadarıyla Türkiye’de gemilere biyo-
yakıt, biyo-dizel temin edilmesi mevzuat 
çerçevesinde mümkün değil. Ama 
2025’ten itibaren bir zorunluluğumuz var. 
Hem yakıt ikmalcilerimiz açısından hem 
gemilerimiz açısından, bulunabilirliği ve 
gemilere ikmal edilebilirliği konularını 
mutlaka gündeme almamız gerek. 
2030’da konteyner ve kruvaziyer için 
karadan elektrik alma zorunluluğu, daha 
sonra da alternatif yakıta geçiş olacak. 
Yani bu tabloya baktığımız zaman yeni 
yakıtlara geçiş öncelikli gözüküyor. Belki 
enerji üretimini artırmak ve rüzgâr destek 
sonrası” dedi.

“IMO, iki kural daha getirecek. Bir tanesi 
MBM (Piyasa Bazlı Tedbirler/Market 
Based Measures) dediğimiz ETS’nin 
benzeri. Avrupa Birliği ETS’yi çıkarırken 
eğer IMO bizim ETS’mizle eşdeğer bir 
kural çıkarırsa ETS’yi kaldırırız dedi. 
Ancak görünüyor ki buradan geri adım 
pek mümkün değil. Ama bu 2027’de 
belirlenmiş olacak, o zaman göreceğiz” 
diyen Prof. Dr. Mustafa İnsel; “İkincisi 
GFS (Goal Based Fuel Standard) adını 
verdikleri standardı. O da FuelEU 
Maritime’e benzer olacak. Dolayısıyla 
bu iki kuralın global versiyonları 
olarak önümüze çıkmasını bekliyoruz. 
Bunlar hem yakıt ikmalcilerini - çünkü 
yakıtları onlar değiştirecek – hem de 

“KARBON YOĞUNLUK GÖSTERGESİ KURALI 
HER YIL DEĞİŞECEK”
Birleşmiş Milletler’in ısınmayı 2 
dereceyle sınırlandırmasıyla IMO ve 
Avrupa Birliği’nin harekete geçtiğini ve 
bu yönde birçok uygulamayı yürürlüğe 
soktuğunu vurgulayan İnsel, bu 
uygulamaları biraz daha detaylandırdı 
ve şunları söyledi: “IMO’nun ilk çıkardığı 
yeni gemilerde enerji belirleme indeksi 
oldu. Sadece bir kere yapıldı, bir kere 
yapılmış olacak. Gemi ilgili değeri 
geçiyorsa bir daha hayatı boyunca 
herhangi bir şey yapmayacak. Mevcut 
gemiler için ESI (Environmental Ship 
Index) kuralı çıktı. Mevcut gemilerin 
enerji belirleme indeksi. Sadece bir kere 
yapıldı, bir daha yapılmayacak. Ama CII 
(Carbon Intensity Indicator) göstergesi, 
yani karbon yoğunluk göstergesi adını 
verdiğimiz kural her yıl değişecek. 
Başta 2023 yılı için yüzde 5 olarak 
belirlenmişti. Bu yıl raporlayacağız, 
gemilerimizin kategorisine göre D 
ve E kategorileri probleme düşmeye 
başlayacak. Ne kadar değişeceği belli 
değil, ama bu yıl yüzde 5’ten yüzde 
7’ye çıkıyor. Önümüzdeki yıl yüzde 
9’a, sonraki yıl yüzde 11’e; 2027’de 
kaça geleceği şu anda belli değil. Ama 
biliyoruz ki hedefler 2030’da yüzde 20 
azaltmak, sonra yüzde 70 azaltmak 
ve 2050’de net sıfır. Büyük ihtimalle 
2027’de bu hedefi yüzde 25’ler 
seviyesinde göreceğiz. Bu şu anlama 
geliyor: Bir gemi 2022 yılında A yakıtı 
tüketiyorsa,  2027’de bunu yüzde 25 
azaltmak zorunda. Mümkün mü? Değilse 
geminin çalışmasına izin verilmeyecek. 
CII bir para ödeme mekanizması değil. 
CII bir sınırlayıcı mekanizma. Eğer 
CII’a göre kriterin üzerindeyseniz, gemi 
çalışmaz duruma gelmeye başlıyor. 
İdareye bir düzeltme planı sunulmak 
zorunda. Geminin çalışması bir kriter 
burada, ödemeyle bunu aşmak mümkün 
değil”.

“İlk aşamada bu yıl için enerji verimliliği, 
rüzgâr kullanımı veya biyo-yakıtla 
aşmak mümkün diyen Prof. İnsel, 
“Birazdan biyo-yakıta geri döneceğim. 
2035’ler civarında alternatif yakıta geçiş 
hemen hemen zorunlu hale geliyor. 

limanlarımızı ilgilendiriyor. Çünkü işleri 
yakıtı gemiye vermekle bitmeyecek; 
limanlarımız bu yakıtları tedarik etmek 
veya tedarik için taşıma yöntemi bulmak 
zorunda kalacak. Belki cold ironing 
sistemine geçecekler. Bu sistemleri 
temin eden tersane, gemi ekipmanları, 
gemi güvenlik sistemleri bunlara uymak 
zorunda. Şimdi kabatojda çalışan bir 
gemi işleticisi yalnızca uluslararası 
alanda geçerli, beni ilgilendirmiyor. 
Ancak kabotaj içinde ‘domestic shipping’ 
adını verdiğimiz kısımlara doğru baskı 
oluşmaya başlıyor. Çok kısa bir zamanda 
değil ama 5- 10 yıl içinde orada da bir 
değişiklik olmasını beklememiz gerekiyor 
diye düşünüyorum. Dolayısıyla hazırlıklı 
olmak için biraz zamanımız var ama 
kullanılması gereken sistemler” şeklinde 
konuştu. 

PROF. DR. MUSTAFA İNSEL SORULARI 
CEVAPLADI
Mustafa İnsel’in sunumunun ardından 
soru-cevap kısmına geçildi. DTO 
Yönetim Kurulu Üyesi İsmail Görgün 
iki soru sordu. İsmail Görgün’ün ilk 
sorusu metanol kullanan bir geminin 
bile cold ironing yapmak zorunda kalıp 
kalmayacağıydı. İnsel sıfır emisyonlu 
ya da sıfıra yakın emisyonlu bir yakıt 
olmadığı sürece, kullandığı yakıta 
göre bir muafiyet uygulanması ihtimali 
bulunmadığını söyledi. İkinci soru 
ise “Bir ülke kendi ETS uygulamasını 
devreye sokarsa, yine de AB ETS’ye 
ödeme yapmak zorunda kalır mı?” 
şeklindeydi. İnsel bu soruyu şöyle 
cevapladı: “Aslında AB bir sürü şeyi 
bir anda sepetinden döktü. Bir tanesi 
sınırda karbon. Sınırda karbon aynen 
dediğiniz gibi. Eğer Türkiye’den çimento 
ihraç ediyorsanız ve ülkenin emisyon 
vergilendirmesi varsa Avrupa Birliği 
sınırdan girerken almayacak. Ama 
denizcilikte böyle bir şey bir şey yok. 
Denizcilikte Avrupa Birliği her halükarda 
ben alırım diyor, Türkiye’de olsa da 
olmasa da.”

Ardından DTO Meclis Üyesi Yunus 
Can “Gemilerden kaynaklanan karbon 
salınımının dünyadaki iklim değişikliğine 
etkisi ne kadar? Dünyanın diğer sanayi 
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DTO Meclis Üyesi Yılmaz Onur’un 
sorusu ise rüzgâr enerjisinin mevcut 
gemilere uygulanma olasılığı ve 
getireceği faydalardı. İnsel şu anda 
rüzgâr enerjisi kullanan yaklaşık 25 
gemi olduğunu, bu yıl tamamlananlarla 
rakamın 50’ye çıkacağını söyledi. İnsel 
şunları söyledi: “Türkiye’de şu anda 
RMK tersanesi Fransa için Atlantik 
Okyanusu’nu geçecek, rüzgâr enerjisiyle 
çalışan bir gemi inşaatına başlamış 
durumda. Rüzgâr enerjisinden normalde 
sağlayabileceğiniz avantaj rotaya ve 
gemiye bağlı olarak yüzde 10 ila yüzde 
20 arasında. Ama 2030 ve 2035’e kadar 
koyulan hedefleri karşılayacak miktarda 
hidrojen de, amonyak da yok şu anda. 
Siz geminizi buna adapte etseniz bile, 
gittiğiniz limanlarda bulamıyorsunuz. 
Rüzgâr enerjisinde böyle bir dezavantaj 
yok. Dolayısıyla 2035’e kadar yüzde 
beşler civarında azaltım sağlayabilecek 
mevcut teknoloji. Gemilerde nasıl 
kullanılacağını biliyoruz. Önümüzdeki 
5 yılda daha fazla kullanılmasını 
bekliyoruz. Avrupa Birliği yaptığı 
araştırmalar neticesinde yüzde yirmilere 
kadar filo da kullanılacağını söyledi. Ama 
yatırım maliyeti yüksek.”   

Türk Loydu Önceki Dönem Yönetim 
Kurulu Başkanı Cem Melikoğlu da 
alternatif yakıtlar arasında ibrenin 
hangisinden yana döndüğünü sordu. 
İnsel şöyle cevapladı: “Şu anda teknik 
açıdan teknolojiler hazır. Dolayısıyla 
gemilerin, gemi makinelerinin 
uyarlanması konusunda bir sıkıntı yok. 
Problem yakıtı nasıl depolayacağınız ve 
nereden alacağınız. Bu yakıtların hemen 
hemen hepsi fosil yakıta göre yaklaşık 
5-6 kat hacim gerektiriyor. Dolayısıyla 
kapasiteler büyümek zorunda. Hidrojen 
veya amonyak derseniz, basınç ve 
soğutma işlemleri gerekiyor. Metanol 
bunların içinden şöyle sıyrılıyor: 
Atmosferik sıcaklıkta bulunabilecek 
olan bir yakıt ve yaklaşık olarak 2-3 
katı kadar hacim gerektiriyor. Ama 
onun da dezavantajı tutuşma sıcaklığı 
düşük, yangın riski daha fazla. Tankları 
ayırmanız, çift boru sistemi yapmanız 
gerek. Yangın sistemi için ekstra 
önlemler almak zorunda kalıyorsunuz. 

bölgelerinin iklim değişikliğine etkisi 
ne kadar? IMO ve AB dışında, deniz 
sektörünün bunlara dönük olarak dünya 
ne tür tedbirler alıyor?” sorularını sordu. 
İnsel soruya şu yanıtı verdi: “Dünyadaki 
küresel emisyonun yaklaşık yüzde 3’ü 
denizcilik sektörü kaynaklı. Ancak 
şöyle diyorlar, bu rakam Avrupa’daki 
birçok ülkeninkinden fazla. Örneğin 
Belçika’nın emisyonundan fazla. O 
zaman neden denizcilik muaf duruyor 
diye bir baskı var. Paris ve Kyoto 
anlaşmalarında denizcilik yok, çünkü 
uluslararası. Anlaşmalara girmeyen 
iki şey vardı: Havacılık ve denizcilik. 
Havacılık çoktan başladı. Denizcilik 
de bu şekilde başlamış oldu. Ama bir 
noktada çok haklısınız. Cleaning denilen 
işlevin dışında yeşil fırsatçılar çıktı bir 
anda. AB’nin yaptığı biraz yeşil fırsatçılık. 
Çünkü bunu ortaya koyarak yılda 9 
milyar Euro alacağım diyor. Bunun 
ödeyenlerin çoğu aslında AB üyesi de 
değil. Bizim gibi dışarıdan gelen gemiler; 
emisyon Avrupa Birliği'nin sınırları içinde 
de yapılmıyor. Şanghay’dan çıkıyor 
Rotterdam’a gidiyor, Mısır’dan geçiyor, 
AB bütün yolun emisyonunu istiyor. 
Dolayısıyla sistem aslında emisyonları 
azaltıcı ama bunun dışında birazcık 
da yeni bir ekonomik düzeni devreye 
sokmak üzere kurulu.”

Hatta IACS yakın zamanda gemide bu 
yakıtların kullanımıyla oluşacak güvenlik 
tedbirlerinin nasıl çözüleceği konusunda 
bir komite kuruyor; ama daha da büyük 
problem bu yakıtların bulunabilirliği.”

RECEP DÜZGİT: “İNGİLTERE, TÜRK SAHİPLİ 
İKİ DENİZCİLİK ŞİRKETİNE SONUÇLARI 
AĞIR OLAN YAPTIRIMLAR UYGULADI”
Soru-cevap kısmı tamamlandıktan 
sonra İMEAK DTO Yönetim Kurulu 
Başkan Yardımcısı Recep Düzgit 
kürsüye gelerek İngiltere’nin Rusya’ya 
uygulanan yaptırımlar çerçevesinde 
yürürlüğe koyduğu yeni kurallar 
nedeniyle ağır yaptırımlara maruz kalan 
iki Türk denizcilik şirketi olduğunu 
açıkladı. Recep Düzgit şunları söyledi: 
“22 Şubat’ta İngiltere, Rusya’ya 
yaptırımlarıyla ilgili yeni kararları 
yürürlüğe koydu. Çok enteresan bir 
şekilde Türk sahipli iki denizcilik şirketi 
ceza aldı. İki şirketin toplam idare 
ettiği gemi adeti 61; toplam tonaj 5.8 
milyon DWT. Türk sahipli gemi filosunun 
yüzde 18-20’sini oluşturuyor. Şu anda 
bu gemiler kumanya dahi alamıyorlar. 
Yükleme boşaltmaları durdu. P&I 
şirketleri hizmeti durdurdu. Bayrak 
devleti de bayrağı iade ediyor, başka 
bayrağa geçiyor. Fakat bu işlemleri de 
yapabilecek durumları yok. 

Recep DüzgitYılmaz Onur
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SEMİH DİNÇEL: “TOPU ALIRIZ, 
GÖĞSÜMÜZDE YUMUŞATIRIZ, GÜZEL BİR 
VOLEYLE DE NİHAİ TÜKETİCİYE YANSIR”
Daha sonra kürsüye gelen Semih Dinçel 
navlun rakamlarını ve son eğilimleri 
detaylı olarak açıkladığı bir konuşma 
yaptı: “Mustafa Hocamın sunumundan 
sonra konuşmayı özellikle istedim; 
çünkü sizler çok değerli iş insanları, 
yatırımcılarsınız. Allah herkese sağlık 
sıhhat versin, 2030-2035 yıllarına 
kadar, o günleri görmeye bakın. 
Onun sonrasında tabiri caizse, futbol 
deyimiyle, biz o topu alırız, göğsümüzde 
yumuşatırız, güzel bir voleyle de nihai 
tüketiciye yansır. Armatör bu kadar 
büyük bir masrafı kendi kaynaklarıyla 
karşılamaz. Navlunlara yansıyacak. 
Sonuçta bakkaldan aldığınız ekmeğin 
fiyatı değişecek, arabanın fiyatı artacak 
ama biz altından kalkarız.

Tankerlerde son haftanın rakamlarının 
ortalamasına bakıldığında aşağıya 
doğru bir düzelme var, ama rakamlar 
hala OPEC sınırının çok üzerinde. 
Kimyasallara gelince; gemi trafiği azaldı. 
Geminin tonajı 5000 tonsa, 2000 dolar 
ekleyin. Yani tonaja 2000-2500 dolar 
ekleyerek 9000 tonluk kimyasal ürün 
tankeri 11.000 $ gibi. Kimyasallarda 
kazançlar o bölgede seyrediyor. Cape 
size gemilerden kaynaklı bu kazançlar 
Aralık ayında da olmuştu. Cape size’da 
6000 indeksi çıkmıştı. Sonra ocakta 
bir durgunluk oldu. Şubat tekrardan 
bir yükseliş yaptı. Nedenini birazdan 
söyleyeceğim. 1 Mart’tan itibaren 37 bin 
850 capesize’larda; panamaxlarda 14, 
Türk sahipli supramax ve handymax’da 
13.000 liraya birazdan göreceğimiz 
bağlantı rakamlarında ulaştığımızı 
göreceksiniz.

Şunu göstermek istiyorum: Gemi indeksi 
3799’du dün. 7 günlük ortalaması 
günler sonra alta doğru yöneldi. Bunun 
da 3-4 gün böyle gitmesi halinde bir 
düzeltmenin gelmesini bekleyebiliriz. 
Burada Baltık Kuru Yük Endeksi 
yüzde 50’sini etkilediği için, endekste 
de yükselişi sonunu getirir. Nehir 
gemilerinde çok ciddi düşüşler var. 
Nehir gemilerinin kazançları 2023’te 

Sonuçları Amerikalıların uygulamasından 
100 katı ağır; çünkü ABD gemi bazında 
yapıyordu. İngiltere ise şirketin tamamına 
uyguladı. Odamız bu konuda elinden 
geleni yapıyor. Dün Tamer Başkanımızla 
İngiltere Başkonsolosluğu’nu ziyaret 
ettik. Geçen haftaki TOBB meclisinde 
dile getirdik. Cumhurbaşkanımız Recep 
Tayyip Erdoğan’a yönetici firmanın 
yazdığı mektupları ilettik. Özellikle 
Ulaştırma Bakanlığı, AB İlişkiler 
Genel Müdürlüğü konuyla çok ilgili. 
Fakat şu ana kadar somut bir ilerleme 
kaydedilmedi. Konsolosluktaki yetkililer 
mevzuatlarının 14 güne izin verdiğini 
belirtti. Ama şu an o da yok. Bizim 
mevzuatımız farklı, gemi bazında 
ayıramıyoruz, o yüzden tüm filoya 
bakıyoruz dediler. 

Türkiye’ye karşı bir art niyet yok, bu 
sadece yaptırımların sonucu gibi bir 
İngiliz diplomasi dili kullanıldı. İnşallah 
bu girişimler bir sonuç verir. Önce dediler 
ki, bu gemilerden bir tanesi Rusya’dan 
gelirken İstanbul Boğazı’ndan Rus 
P&I’yla geçmiş, sonra Süveyş Kanalı’na 
gitmiş. Orada ship-to-ship yapmış. O 
gemi de Avrupa P&I’ı. İngiltere’deki 
büyük hukuk firmalarından görüşler 
alındı. Bunun hiçbir sakıncası olmadığı 
söyleniyor. Zaten firmalar her seferinde 
onay almışlar. İngilizler odaya gelelim, 
biz de açıklamalarda bulunalım dediler. 
Biz de önce bu olayı niye yaptığınızı 
bir anlatın dedik. Yani daha konu net 
değil. Bu firmalar niye bu yaptırma 
maruz kaldı? Kimse somut bir şey 
söyleyemiyor.”

Düzgit’in açıklamasının ardından 
Yılmaz Onur kürsüye çıktı ve ocak 
ayında Ankara’da TOBB’un her yıl 
düzenlediği Bilgilendirme Semineri’ne 
katıldığını, toplantıların çok verimli 
geçtiğini söyledi. Bu seminerlerin bir 
süre daha devam edeceğini, sektör 
üyelerinin bu seminerlere katılmasının 
çok yararlı olacağını belirtti ve TOBB’a, 
TOBB’da önceki dönemde çalışan 
Halim Mete’ye ve TOBB Yönetim Kurulu 
Başkan Yardımcısı Tamer Kıran’a da 
katkılarından dolayı teşekkür etti.

6000 tonluk gemilerde 9 bin dolar; 
3000 tonluklarda 6000, 9000 doları 
görüyorken bu rakam şimdi 3.800 
ve 2.600 dolara düşmüş durumda. 
Bunun temel nedeni Rusya çıkışlı tahıl 
yüklerinin azalıyor olması son dönemde. 
Buraya yeni bir navlun tipi girdi. Geminizi 
koster olarak Karadeniz’de çalıştırırsanız, 
CVB (Constanza-Varna-Burgas) denen 
Köstence-Varna-Burgaz limanlarından 
riske girmeden yüklerseniz kazançlarımız 
farklı oluyor. Ama Tuna limanlarına 
gireceğim veya Ukrayna limanlarından 
yükleme yapacağım dediğiniz anda 
‘top’ 5000’lerle kıyaslandığınızda daha 
yüksek, yüzde 20; eskiden bunun üç 
katıydı, ama giderek fiyatlar düştü. 70 
dolarla başladı. Şimdi 27- 30 dolara 
kadar düştü Odesa’da yükleme. 

Keza handymax’lerde de 30-35 bin 
tonluk gemilerde sıkıntısız limanlar, 
Köstence-Varna-Burgaz’dan yüklemek 
kaydıyla 9500-10 bin dolar kira 
bedellerini görüyorlar; daha önce 13 
bin dolardan düştü. Eğer siz bunu 
Rusya veya Ukrayna’dan yüklerseniz 
Savaş dönemleri rakamlarına bağlı 
olmak üzere rakamlar hemen hemen 
iki katına çıkıyor. Hem martta hem 
şubat ayında capesize niye yükseldi? 
Baltık’ı da tetikleyen oydu. Aralık ayında 
endeksin 14 günlük fırlayışıyla beraber 

Semih Dinçel
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sadece kılavuz kaptanlar kaza geçiriyor 
algısı yaratılıyor. Fakat gemi, personeli 
ve gemi insanı da transfer esnasında 
maalesef ağır kazalar geçiriyor; ya 
sakatlanıyorlar ya da hatta ölümle 
sonuçlanıyor. Öncelikle 4 Şubat’ta, 
İstanbul Boğazı’na güneyden giriş 
yapmak için yaklaşan gemiye kılavuzluk 
hizmeti vermek üzere çarmıha çıkarken 
denize düşerek hayatını kaybeden 
meslek şehidimiz Kılavuz Kaptan Oğuz 
Kök’e ve tüm meslek şehitlerimize 
Allah’tan rahmet, yakınları ve 
sektörümüze başsağlığı diliyoruz. Benzeri 
bir kazanın bir daha yaşanmaması ve 
meslektaşlarımıza ve gemi transferine 
maruz kalacak tüm denizcilerimize 
daha güvenli çalışma koşullarının 
ve gemi transferinin sağlanması için 
idarenize ve sektörümüzün unsurlarına 
gereken bütün önlemleri alınması adına 
sorumluluklar düşüyor. Söz konusu 
kaza, yasal soruşturma sürecinde 
olduğu için soruşturmanın selameti 
ve hakkıyla tamamlanması açısından 
tüm ilgililerinin azami destek ve gayreti 
göstereceğine inanıyor ve soruşturmayı 
yakından takip edeceğimizi bildiriyoruz. 
Kılavuz kaptanlık mesleğinin emniyet, 
hizmet kalitesi ve verimliliğinin de 
sağlanması için ele alınması gereken 
başlıca hususları, idarenize ilgili kurum 
ve kuruluşlara ayrıca bildirdik.”

Arslantürk Türk Boğazları özelinde 
hava ve deniz koşullarına ilişkin sınır 
değerlerinin ilgili mevzuatta yer alması; 
hava ve deniz koşulları müsaade 
etmiyorsa, kılavuzluk hizmeti ya da gemi 
personeli transferinin askıya alınması 
gerektiğinin altını çizerek konuşmasına 
devam etti: “Teşkilatlarımızın tamamında 
ve gemi insanın transferini icra eden 
unsurların muhteviyatında hizmet veren 
pilot motoru ve diğer transfer botlarının 
standartlarının düzenleneceği yasal 
mevzuat hazırlanarak acilen uygulamaya 
konulmalıdır. Bizim bahsettiğimiz 
mevzuatın çok çok üstünde, gerekli 
önlemleri ve tedbirleri aldık. İdaremiz 
tarafından kılavuz kaptan transfer 
donanımı ve pilot motorlarının düzenli 
olarak mevzuatlara uygunluğu kesinlikle 
denetlenmelidir. Meslek şehitlerimiz 

Çin’in 140 milyar dolarlık bir düşük 
faizli halkına evlerini yenilemesi için bir 
kredi hazırlığında olduğu konuşuldu. 
Bu yönde bir yönelim var. Bunun böyle 
olduğu yerde Çin müteşebbisleri demire 
hücum ettiler. Dolayısıyla limanlar, stoklar 
dolana kadar capesize gemileri fırlattı. 
Şimdi stokların iyice dolduğu söyleniyor 
ve dolayısıyla cape’deki düşüşün biraz 
daha aşağı yönlü gideceğini tahmin 
ediyorum. Konteynerler hala aynı. 
Biraz yükselmeler olsa da hazirana 
göre, yine burada riskli bölgelerden 
dolayı istedikleri sürprimden navlunlara 
aktarılmaları. Konteyner fiyatından 
taşıma ücretinden çok kiraların da 
arttığını görüyoruz. Yakıtta da ters bir 
korelasyon var.”

“KAZALARIN YAŞANMAMASI İÇİN 
HEPİMİZE BÜYÜK SORUMLULUK 
DÜŞÜYOR”
Gündemin son maddesi dilek ve 
temenniler bölümü idi. Bu bölümde 
İMEAK Deniz Ticaret Odası’na yakın 
zamanda üye olan Kılavuz Kaptanlar 
Derneği’nin Yönetim Kurulu Başkanı 
Muammer Arslantürk kürsüye geldi ve 
fonda sessiz olarak oynayan IMO’nun 
hazırladığı “Kılavuz Kaptan Transferi” adlı 
animasyon film eşliğinde konuşmasına 
başladı. Muammer Arslantürk şunları 
söyledi: “Biz gündeme getirdiğimiz için 

yasal olarak şehit statüsü kapsamına 
alınmalıdır ki aileleri mağdur olmasın. 
Meslektaşlarımızın hakkı olan yıpranma 
payı hakkının iade edilmesi ve kılavuzluk 
mesleğinin ağır ve tehlikeli iş statüsüne 
alınarak gerekli yasal düzenlemelerin 
yapılmasını rica ediyoruz. Bu 
bağlamda Sayın Bakan Yardımcımız 
Durmuş Ünüvar’a, Denizcilik Genel 
Müdürümüz Ünal Baylan’a ve Kıyı 
Emniyeti Genel müdürümüz Mustafa 
Bankoğlu’na, DTO başkanı Tamer 
Kıran’a bizi yalnız bırakmadıkları ve 
desteklerini esirgemedikleri için özellikle 
teşekkür etmek istiyorum. İdaremizin 
talebimize olumlu yaklaşım içerisinde 
bulunması bizleri çok memnun etti. 
Yaklaşımlarından ötürü Denizcilik 
Genel Müdürü Ünal Baylan’a ve Bakan 
Yardımcımız Durmuş Ünüvar’a için çok 
teşekkür ediyoruz.”

“İMEAK DTO İLE KENDİMİZİ ÇOK DAHA 
GÜÇLÜ HİSSEDİYORUZ”
Arslantürk konuşmasını şöyle tamamladı: 
“DTO Başkanı Tamer Kıran’ı ziyaret 
ederek üye olma talebinde bulunduk. 
Oda yöneticilerimize, meclis üyelerimize 
ve başkanımıza çok teşekkür ediyoruz. 
Artık kendimizi sizlerle birlikte daha 
güçlü hissediyoruz. Her zaman 
yanımızda olan ve desteklerini 
esirgemeyen başta Tamer Kıran olmak 
üzere Meclis Başkanımız Başaran 
Bayrak ve DTO yönetim kurulunun 
çok değerli üyelerine teşekkürlerimizi 
sunmaktan, odamızın yeni bir üyesi 
olmaktan onur ve gurur duyuyoruz. 

Ayrıca Mustafa Hocamdan bir ricam 
var. Yeni gemi inşa alanlarında bizler 
birlikte çalışmaya hazırız. Gemi insanı 
transferini de göz önüne alarak 
projelendirmemiz mümkün mü? Çünkü 
artık bir daha kazalar olsun, insanlar 
ölsün istemiyoruz”.

Meclis Başkanı Başaran Bayrak, Kılavuz 
Kaptanlar Derneği’ne tekrar hoş geldiniz 
dedikten sonra 8 Mart Dünya Kadınlar 
Günü’nü kutladı. Son olarak Ramazan 
ayı dolayısıyla denizcilik sektörüne 
sağlık, sıhhat ve afiyet dileyerek oturumu 
kapattı. 

Muammer Arslantürk
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FAALİYET RAPORU FAALİYET RAPORU FAALİYET RAPORU

İMEAK DTO’nun mart ayında gerçekleştirdiği ve yer aldığı faaliyetler kapsamında düzenlenen 
toplantı ve ziyaretlerden bazıları şöyle:

İMEAK DTO, İSTANBUL ODALAR VE 
BORSA YÖNETİM KURULLARI MÜŞTEREK 
TOPLANTISI’NA EV SAHİPLİĞİ ETTİ
İstanbul Odalar ve Borsa Yönetim Kurulları 
Müşterek Toplantısı, 21 Mart 2024 
Perşembe günü, Deniz Ticaret Odası 
organizatörlüğünde Fındıklı’daki genel 
merkezde yapıldı. İMEAK DTO Yönetim 
Kurulu Başkanı Tamer Kıran ve Meclis 
Başkanı Başaran Bayrak’ın ev sahipliğinde 
düzenlenen toplantıya, İstanbul Ticaret 
Odası (İTO) Yönetim Kurulu Başkanı Şekib 
Avdagiç, İstanbul Sanayi Odası (İSO) 
Yönetim Kurulu Başkanı Erdal Bahçıvan, 
İstanbul Ticaret Borsası (İSTİB) Yönetim 
Kurulu Başkanı Ali Kopuz, İstanbul’daki 
Odalar ve Borsa’nın meclis başkanları ile 
yönetim kurulu üyeleri katıldı.

ALİAĞA ŞUBESİ GELENEKSEL İFTAR YEMEĞİ 
İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı 
Tamer Kıran 22 Mart 2024 Cuma günü, 
İMEAK DTO Aliağa Şubesi’ni ziyaret ederek 
Yönetim Kurulu ve Meclis üyeleriyle bir 
araya geldi. Ardından Aliağa Şubesi’nin 
geleneksel iftar yemeği programına iştirak 
etti. İftar yemeğine İzmir Vali Yardımcısı 
Fatih Kızıltoprak ve İzmir Cumhuriyet 
Başsavcısı Fahri Mutlu Tosun da katıldı.

10. DÖNEM 4. MÜŞTEREK MESLEK 
KOMİTELERİ TOPLANTISI
İMEAK DTO 10. Dönem 4. Müşterek 
Meslek Komiteleri Toplantısı, 26 Mart 
2024 Salı günü, Büyük Kulüp’te yapıldı. 
İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı 
Tamer Kıran’ın başkanlık ettiği toplantıya, 
UAB Bakan Yardımcısı Durmuş Ünüvar, 
Denizcilik Genel Müdürü Ünal Baylan, 
Tersaneler ve Kıyı Yapıları Genel Müdürü 
Salih Tan, Kıyı Emniyeti Genel Müdürü 
Mustafa Bankaoğlu, Meclis Başkanı 
Başaran Bayrak, yönetim kurulu üyeleri, 
Şube Yönetim Kurulu ve Meslek Komiteleri 
başkan ve üyeleri ile müzahir kuruluşların 
temsilcileri katıldı.

TAMER KIRAN GENEL MERKEZDE 
ZİYARETLERİ KABUL ETTİ
İMEAK Deniz Ticaret Odası Yönetim 
Kurulu Başkanı Tamer Kıran, 1 Mart 2024 
Cuma günü Fındıklı’daki genel merkezde 
ziyaretleri kabul etti. İlk ziyareti, Galatasaray 
Üniversitesi (GÜ) Denizcilik Meslek Yüksek 
Okulu (MYO) Müdürü Doç. Dr. Hasan Bora 
Usluer yaptı. Kıran, daha sonra Türk Kılavuz 
Kaptanlar Derneği (TKKD) Yönetim Kurulu 
Başkanı Kaptan Muhammer Arslantürk, 
Başkan Yardımcısı Kaptan Halil Sedat 
Oğuz, Genel Sekreter Kaptan Necdet 
Hamza’yı ağırladı. Ziyarette Muhammer 
Arslantürk, Türk Kılavuz Kaptanlar Derneği 
İktisadi İşletmesi’nin İMEAK DTO üyelik 
başvurusunu sundu. Kıran, Çanakkale 
Onsekiz Mart Üniversitesi (ÇOMÜ) Rektörü 
Prof. Dr. R. Cüneyt Erenoğlu ile de görüştü.

DEFMED’İN YENİ BAŞKANI VE 
YÖNETİMİNDEN NEZAKET ZİYARETİ
İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı 
Tamer Kıran, 6 Mart 2024 Çarşamba 
günü, Dokuz Eylül Üniversitesi Denizcilik 
Fakültesi Mezunlar Derneği’nin (DEFMED) 
Yeni Yönetim Kurulu Başkanı Bülent İbik ve 
DEFMED Yönetim Kurulu üyelerinin nezaket 
ziyaretini kabul etti. Ziyarete DEFMED’in 
önceki yönetim kurulu başkanları, İMEAK 
Deniz Ticaret Odası İzmir Şubesi Yönetim 
Kurulu Üyesi Orçun Erbayraktar ve İMEAK 
DTO Meclis Üyesi Osman Bilgin de katıldı.

TAMER KIRAN OECD TEMSİLCİLERİNİ 
AĞIRLADI
İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı ve 
Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği Yönetim 
Kurulu Başkan Yardımcısı Tamer Kıran, 
7 Mart Perşembe akşamı Türkiye’nin 
Ekonomik İşbirliği ve Kalkınma Teşkilatı 
(OECD) Daimi Temsilcisi Prof. Dr. Kerem 
Alkin ve beraberindeki OECD’ye üye 
ülkelerin büyükelçileri ile üst yönetiminden 
oluşan heyeti İstanbul’da ağırladı.

ODA BORSA İSTİŞARE TOPLANTISI
İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı ve 
Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği Yönetim 
Kurulu Başkan Yardımcısı Tamer Kıran, 
8 Mart Cuma günü Ankara’daki TOBB 
Birlik Merkezi’nde düzenlenen “Oda Borsa 
İstişare Toplantısı”na iştirak etti. Toplantıya 
Hazine ve Maliye Bakanı Mehmet Şimşek 
de katıldı.   

İSTANBUL VALİ YARDIMCISI, İMEAK DTO’YU 
ZİYARET ETTİ
İstanbul Vali Yardımcısı Cengiz Karabulut, 
14 Mart 2024 Perşembe günü, İMEAK 
DTO Yönetim Kurulu Başkanı Tamer Kıran’ı 
ziyaret etti. Fındıklı’daki genel merkezde 
gerçekleşen ziyarete, Yönetim Kurulu 
Başkan Yardımcısı Adnan Naiboğlu da 
katıldı.

İMEAK DTO PERSONEL İFTAR YEMEĞİ
İMEAK DTO yönetimi ve personeli, 18 Mart 
Pazartesi akşamı düzenlenen geleneksel 
iftar yemeğinde bir araya geldi.

GEMİ BROKERLERİ DERNEĞİ İFTAR YEMEĞİ
İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı Tamer 
Kıran, 19 Mart 2024 Salı akşamı, Gemi 
Brokerleri Derneği’nin (GBD) düzenlediği 
iftar yemeğine katıldı. GBD Yönetim Kurulu 
Başkanı İsmail Şahin’in ev sahipliğinde 
gerçekleşen iftar yemeğine, İMEAK DTO 
Yönetim Kurulu üyeleri de iştirak etti.

KIBRIS TÜRK TİCARET ODASI HEYETİ 
AĞIRLANDI
Kıbrıs Türk Ticaret Odası heyeti, 20 Mart 
Çarşamba günü İMEAK Deniz Ticaret 
Odası’nı ziyaret etti. Fındıklı’daki genel 
merkezde gerçekleşen ziyarette, Kıbrıs 
Türk Ticaret Odası Yönetim Kurulu Başkanı 
Turgay Deniz ve beraberindeki heyeti 
Meclis Başkanı Başaran Bayrak, Yönetim 
Kurulu Başkan Yardımcısı Adnan Naiboğlu, 
Yönetim Kurulu üyeleri Taylan Kalkavan ve 
Burak Akartaş ağırladı.
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TÜDEV OLAĞAN GENEL KURUL TOPLANTISI 
YAPILDI

Türk Deniz Eğitim Vakfı’nın (TÜDEV) 
Olağan Genel Kurul Toplantısı, 7 Mart 
2024 Perşembe günü, Tuzla’daki 
TÜDEV Deniz Eğitim Merkezi Konferans 
Salonu’nda yapıldı.  Toplantıya İMEAK 
Deniz Ticaret Odası ve Türk Deniz Eğitim 
Vakfı (TÜDEV)  Yönetim Kurulu Başkanı 
Tamer Kıran, Meclis Başkanı Başaran 
Bayrak, DTO Yönetim Kurulu Üyeleri, 
TÜDEV Yönetim Kurulu Üyeleri ve DTO 
Meclis Üyeleri katılım gösterdi.

Toplantı Çetin Erzor’un açılış konuşmasıyla 
ve Divan Kurulu’nun oluşturulmasıyla 
başladı. Divan Kurulu başkanlığına 
Emin Eminoğlu, başkan yardımcılığına 
Vedat Doğusel, kâtip üyeliğine Fuat 
Ersoy Eroğlu oy birliğiyle seçildi. Divan 
Kurulu’nun yerini almasıyla Divan Kurulu 
Başkanı Emin Eminoğlu heyete gösterilen 
teveccühten dolayı TÜDEV üyelerine 
teşekkür etti ve herkesi “başta Mustafa 
Kemal Atatürk ve silah arkadaşları, tüm 
şehitlerimiz ve evvelce bu sıralarda yer 
alan, bizlerin bugünleri görmesine neden 
olan büyüklerimizin aziz ruhları için” saygı 
duruşuna ve İstiklal Marşı’nı okumaya 
davet etti. Gündemin dördüncü maddesi 
olan Divan Kurulu’na genel kurul toplantı 
tutanağını imzalama yetkisinin verilmesi, 

oy birliğiyle kabul edildi. Gündemin beşinci 
maddesi 2023 yılı faaliyet raporunun 
okunması ve müzakereye açılmasıydı. 
İMEAK Deniz Ticaret Odası ve Türk Deniz 
Eğitim Vakfı (TÜDEV)  Yönetim Kurulu 
Başkanı Tamer Kıran kürsüye gelerek 
konuşmasını yaptı.

TAMER KIRAN: “2023’TE 
CUMHURİYETİMİZİN 100’ÜNCÜ YILA 
ERİŞMESİNİN ONURUNU YAŞADIK”
Kıran katılımcıları selamlayarak başladığı 
konuşmasına şöyle devam etti: “Dünyamız 
zor bir dönemden geçiyor. Uluslararası 
sistem Ukrayna Savaşı ile başlayan 
ve İsrail'in saldırılarıyla derinleşen bir 
çatışmalar dönemine girmiş durumda. 
Acaba dünyanın neresinde yeni bir cephe 
açılır sorusunun cevabı giderek daha fazla 
zihinlerimizi kurcalıyor. 2000’li yılların 
başında soğuk savaş bitti derken kâbuslar 
geri geldi. Savaş ortamlarına, temel 
sorunlara geri döndüğümüzü maalesef 
endişeyle izliyoruz. Pandemiden sonra 
ortamın da etkisiyle küresel ekonomiler 
bir türlü rayına oturamadı. Bu zor 
zamanlar devam ederken 2023 yılında 
ülkemiz açısından da önemli olaylarla 
geride bıraktık. 6 Şubat 2023 tarihinde 
yaşadığımız Cumhuriyet tarihimizin 

en ağır depremlerinin üzerinden bir 
yıl geçti. Asrın felaketinde çok sayıda 
insanımızı kaybettik. Hayatını kaybeden 
vatandaşlarımızı bir kez daha rahmetle 
anıyorum. Yaşadıklarımızın acısını 
unutmak mümkün değil. Hala yüreğimizde 
hissediyoruz. Felaketin ardından hızla 
toparlanmayı başarsak da yaralarımızı 
sarmaya devam ediyoruz. Biliyoruz 
ki 14 milyon vatandaşımızı doğrudan 
etkileyen, etki alanı bakımından dünya 
literatürüne geçen bir afetin yaralarının 
sarılması zaman alacak ve yeniden ayağa 
kalkabilmek için omuz omuza olmaya 
ihtiyacımız var. Yücel Rabbimden ülkemizi 
her türlü afetten korumasını, milletimize 
bir daha böyle acılar yaşatmamasını 
diliyorum”.

“2023 yılında bizlere onurlandıran, 
mutlu eden en önemli olay hiç şüphesiz 
Cumhuriyetimizin 100’üncü yılına 
erişmemiz oldu” diyen Tamer Kıran; “Gazi 
Mustafa Kemal Atatürk önderliğinde 
kadın, erkek, genç, yaşlı tüm halkımızın 
kahramanlıklarıyla kurulan Türkiye 
Cumhuriyeti, geçen zaman zarfında 
hızlı bir kalkınma gerçekleştirirken, 
100 yılda büyük yokluklarla gelişmiş 
sanayileşmiş demokratik bir ülke haline 

7 Mart tarihinde gerçekleştirilen Türk Deniz Eğitim Vakfı (TÜDEV) Olağan Genel Kurul 
Toplantısı’nda Türkiye’nin tek ihtisas üniversitesi olan Piri Reis Üniversitesi’nin başarı 
hedeflerine kararlılıkla yürümeye devam ettiği vurgulandı.
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gelmeye başladı. Denizcilik camiası 
olarak 100’üncü yılını kutladığımız 
cumhuriyetimize sahip çıkarken, sonsuza 
kadar gönlümüzde yaşayacak, ilke ve 
devrimleri ülkemizin geleceğine yön 
vermeyi sürdürecek Gazi Mustafa Kemal 
Atatürk’ü sevgi, saygı, rahmet ve şükranla 
anıyor, Cumhuriyetimizi kuranlara ve 
onu yüceltenlere minnet ve şükranlarını 
sunuyorum” şeklinde konuştu.

“HEDEFİMİZ TÜDEV’İN BAŞARI HİKÂYESİNİ 
GELİŞTİRİP BÜYÜTEREK YILLAR BOYU 
SÜRDÜRMEK”
Tamer Kıran, Gazi Mustafa Kemal 
Atatürk’ün Cumhuriyetimizin ilelebet 
payidar olmasının ancak iyi eğitim almış, 
kendine güvenen, kendini sürekli geliştiren 
gençler vasıtasıyla olacağına inandığını ve 
bu inancını Cumhuriyeti gençlere emanet 
ederek gösterdiğini belirterek sözlerini 
şöyle sürdürdü: “Türk Deniz Eğitim 
Vakfı da Türk denizciliğinin ileri ülkeler 
seviyesine erişmesi, Türk denizciliğine 
hizmet etmek maksadıyla insan gücünün 
yetiştirilmesi ve meslek sahibi olmaları 
için özel öğretim kurumları açmak ve 
işletmek, mevcut veya açılacak denizcilikle 
ilgili öğretim kurumlarının gerek eğitim 
ve gerekse tesis açısından gelişmelerine 
yardımcı olmak amacıyla 52 kurucu 
üye tarafından 7 Ocak 1993 tarihinde 
kuruldu. O günden beri eğitime destek 
olmaya devam eden TÜDEV’in başarı 
hikâyesini geliştirip büyüterek yıllar boyu 
sürdürmek hedefiyle göreve başladığımız 
günden itibaren üye arkadaşlarımla 
beraber yoğun mesai harcadık, 
harcamaya da devam ediyoruz. Bu 
bağlamda 2023 yılında toplam 9 toplantı 

gerçekleştirirken, vakfımızın idari ve mali 
anlamda yapılanması ve toparlanmasıyla 
ilgili çalışmaları da aksatmadan 
yürüttük. Hatırlayacağınız üzere vakfın 
hedeflerinden biri olan kendi eğitim 
merkezlerini kurma hedefi doğrultusunda 
açılan kurslar, ilerleyen yıllarda kanun 
ve yönetmeliklerde meydana gelen 
değişiklikler sonucu faaliyetlerini 
durdurmak zorunda kaldı. Vakfımız 
1995-2011 yılları arasında faaliyette 
bulunmuş Özel Türk Denizcilik Kursu ve 
1997- 2003 ile 2007-2015 yılları arasında 
faaliyet gösteren Özel TÜDEV Çeşme Yat 
Kaptanlığı Kursu ile denizcilik camiasına 
nitelikli insan gücü yetiştirilmesi ve Türk 
gençlerinin meslek sahibi olmaları için 
maddi manevi katkılar sağlamış ve resmi 
senedimizde de belirtildiği üzere kuruluş 
amaçlarının gereğini yerine getirmiştir. Her 
ne kadar vakfımızın kurs faaliyetleri sona 
erse de, vakıf senedinde yazan amaçlar 
doğrultusunda başta Piri Reis Üniversitesi 
olmak üzere diğer denizcilik fakülteleri 
ve Mesleki Teknik Anadolu liselerine 
yardımlara devam edilmekte olup, bu 
fakültelerde eğitim gören veya mezun olan 
yüksek lisans veya doktora öğrencilerine 
yurt içi ve yurt dışı burs desteğinde 
bulunmaktadır. Bu çerçevede yurt dışında 
tez çalışması yürüten üç İstanbul Teknik 
Üniversitesi Denizcilik Fakültesi araştırma 
görevlisine toplam 15 bin Euro burs 
desteği sağlanmıştır.”

“PİRİ REİS ÜNİVERSİTESİ'NE 
ÖĞRENCİLERİN İLGİSİ YILLAR İÇİNDE 
GİDEREK ARTIYOR”
Kıran, TÜDEV’in 2023 yılında deprem 
afetine maruz kalmış depremzede ve 

ihtiyaç sahibi 16 Piri Reis Üniversitesi 
öğrencisine toplam 449 bin 920 TL, 
ihtiyaç sahibi ve başarılı 27 Mesleki Ve 
Teknik Anadolu Lisesi öğrencisine toplam 
73 bin 600 TL burs verdiğini ve 2023 
yılında 300 TL olan aylık bursun, 2024 
yılında 1000 TL’yi yükseltildiğini aktardı. 
Başkan Tamer Kıran; “Vakfımızın en 
büyük eseri olan Piri Reis Üniversitesi, 
8 Şubat 2008 tarihinde denizcilikle 
ilgili her alanda eğitim ve araştırma 
yapan, sektöre değer katan, Türkiye'de 
öncü, dünya çapında marka bir ihtisas 
üniversitesi olma vizyonuyla kuruldu. 
Eğitim-öğretime de aynı yıl başlayan 
Piri Reis Üniversitesi, bugün Tuzla'da 
denizcilik ve hazırlık kampüslerinde 
beş fakülte, bir Meslek Yüksek Okulu, 
bir enstitü ve ile ön lisans, lisans ve 
lisansüstü öğrencilere eğitim olanağı 
sağlamaktadır. Ayrıca üniversitemizde 
iki adet Araştırma ve Uygulama Merkezi 
faaliyet göstermektedir. Türk Deniz Eğitim 
Vakfı ve deniz camiamızın maddi manevi 
katkı ve gayretleriyle Deniz Ticaret Odası 
öncülüğünde hayat bulan üniversitemiz, 
güçlü kadrosu ve proaktif yönetimi ile 
iş dünyasına geleceğin iyi insanlarını, 
vizyonerlerini, kanaat önderlerini 
kazandırmak yolunda ilerlemektedir. 
Atatürk ilke ve inkılapları doğrultusunda 
Türk denizcilik örf adetleri çerçevesinde, 
21. yüzyıl yetkinliklerine sahip, mesleğini 
dünyanın her yerinde icra edebilen, liderlik 
vasıflarına sahip sürdürülebilir kalkınma 
hedeflerini benimsemiş, aklın ve bilimin 
rehberliğinde sürekli gelişimi hedefleyen, 
ahlaki değerleri yüksek bireyler yetiştirerek 
sektörün ihtiyaç duyduğu nitelikli insan 
gücünü karşılamak, üniversitemizin 
öncelikli hedefidir” dedi.

“Piri Reis Üniversitesi Mütevelli Heyeti 
Başkanı olarak göreve başladığım 17 
Temmuz 2019 tarihinden itibaren geçen 
süreçte bu kıymetli eserin daha iyiye 
gitmesi için hep birlikte yoğun çalışmalar 
gerçekleştirdik” şeklinde konuşan Tamer 
Kıran, “Her geçen yıl eğitim kalitesini 
yükselten başarılarıyla gurur duruyoruz. 

Piri Reis Üniversitemize öğrencilerin 
ilgisinin yıllar içinde artarak devam ettiğini 
de memnuniyetle müşahede etmekteyiz. 
2023-2024 akademik yılında 1584 
kontenjana karşılık, 1511 kayıt yapılarak 
yüzde 95 kayıtlanma oranı yakalanmıştır. 
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2023-2024 öğrenim döneminde hâlen 
eğitim gören öğrenci sayımız 6576’dır. 
2023-2024 öğrenim döneminde 
Denizcilik, İktisadi Ve İdari Bilimler, 
Mühendislik Ve Hukuk Fakülteleri için KDV 
dahil 209 bin TL, Meslek Yüksek Okulu 
ve İngilizce hazırlık bölümü için KDV dahil 
137.500 TL öğrenim ücreti uyguladık. 
Üniversitemizde bugün itibariyle 213 tam 
zamanlı akademik personel, 104 ders saat 
ücretli akademik personel ve 132 idari 
personel görev yapmaktadır. Akademik 
personel arasında 38 profesör, 13 doçent, 
62 doktor öğretim üyesi, 66 öğretim 
görevlisi ve 34 araştırma görevlisi yer 
almaktadır” dedi.

2022-2023 Akademik Yılında Denizcilik, 
Mühendislik, İktisadi ve İdari Bilimler, 
Hukuk, Fen, Edebiyat Fakülteleri, 
Denizcilik Meslek Yüksek Okulu ile 
İngilizce Hazırlık Bölümü toplam 
37 toplantı, 105 yayın ve 23 proje 
gerçekleştirildiğini vurgulayan Tamer 
Kıran, “Ar-Ge projeleri için 3.046.000 TL 
toplam araştırma projesi ayrılmıştır. Yine 
aynı dönemde 42 ulusal, 9 uluslararası 
konferans ve seminer düzenlendi. 

Üniversitemizde Atatürkçü düşünce, 
gemi ve deniz teknolojileri, deniz hukuku, 
endüstri mühendisliği, bilişim, robot, 
işletmecilik ve girişimcilik, denizcilik, 
lojistik, inovasyon, tiyatro, yelken, 
müzik, skuba dalış, sosyal girişimcilik, 
gastromarin, gemi inşaatı ve gemi 
makineleri mühendisliği, öğrenci, gezi 
ve organizasyon, dans, hayvanları ve 
doğal yaşamı koruma, satranç ve briç 
kulüpleriyle toplam 21 öğrenci kulübü 
faaliyet göstermektedir” diye konuştu.

PİRİ REİS ÜNİVERSİTESİ SÜREKLİ 
EĞİTİM MERKEZİ VE KARİYER MERKEZİ 
FAALİYETLERİ
Kıran konuşmasının devamında Piri Reis 
Üniversitesi Kütüphanesi’nin koleksiyon 
zenginliğinin ve basılı kitap sayısının 
artışının sağlanması amacıyla 400 kitap 
satın alındığını ve basılı yayın sayısının 
36 bin 382’ye ulaştığını, böylece öğrenci 
başına düşen basılı kitap sayısı 5,53 
olduğunu açıkladı. 2023 yılında toplam 
3293 adet kitap bağışı yapıldığını; 
elektronik kaynak sayısının 300 bin 984 
e-kitap, 59 bin 608 e-dergi olduğunu ve 
öğrenci başına düşen elektronik kaynak 
sayısının 54,83 olduğunu belirten Tamer 
Kıran şunları söyledi: “Piri Reis Üniversitesi 
Sürekli Eğitim Merkezi’nde Gemi Adamları 
Eğitim Programları ile denizcilik ve diğer 
sektörlerin talep edebileceği sektör 
eğitimleri planlanmakta ve bu kapsamdaki 
bir kısım eğitimler icraat edilmektedir. 
1 Eylül 2022-1 Ağustos 2023 tarihleri 
arasında çeşitli konularda açılan 112 kurs, 
eğitime katılan 3090 kursiyere toplam 
5863 ders saati eğitim verilmiştir. Bu 
anlamda Piri Reis Üniversitesi Sürekli 
Eğitim Merkezi içinde bulunduğumuz 
akademik yılın başından itibaren bir strateji 
değişikliğine giderek çok daha aktif olmaya 
karar verdik. Kursların sayısını sektörden 
gelen ihtiyaçlara göre taleplere göre açmak 
üzere fevkalade çaba göstermektedir. 

Buradan sayın rektörümüze de teşekkür 
ediyorum. Piri Reis Üniversitesi Kariyer 
Merkezi 27 Nisan 2020 tarihinde 
kurulmuş ve çalışmalarına başlamıştır. 
Mezunlarımızın kariyer gelişim süreçlerini 
takip edebilmek için birebir iletişim 
kurarak ve veya güncel LinkedIn hesapları 

verileri takip edilerek istihdam durumları 
izlenmektedir. Mezunlar Derneği ile 
iletişim halinde ve koordineli etkinlikler 
yapılmaktadır. Bu kapsamda mezun 
buluşması, kariyer etkinliği ve eğitsel 
etkinlik olarak gerçekleştirilen üçüncü 
etkinliğe 1000’in üzerinde katılım 
olmuştur. Cumhurbaşkanlığı İnsan 
Kaynakları Ofisi’nin kariyer planlama 
içeriğiyle uyumlu olarak hazırlık ve birinci 
sınıf öğrencilerimize kariyer planlama 
dersi verilmektedir. Öğrencilerimize 
kariyer merkezimiz tarafından özgeçmiş 
hazırlama, mülakat becerileri ve benzeri 
seminerler düzenli olarak verilmekte. 
Bireysel olarak da öğrencilerimize rehberlik 
hizmeti verilmektedir. Sektör temsilcileri 
okulumuza davet edilerek öğrencilerimiz 
ile bir araya gelmeleri sağlamaktadır. 
Firmalardan gelen iş staj veya eğitim 
ilanları paylaşılmakta ve takip edilmektedir. 
Üniversite ve sanayi iş birliğini 
güçlendirmek için hayata geçirdiğimiz 
Ortak Eğitim Protokolü firmalar ile 
imzalayarak öğrencilerimizin mezun 
olmadan önce iş yaşamını tanımalarına 
uzun dönem staj yapabilmelerine olarak 
sağlanmaya çalışılmaktadır. 2022- 23 
yılında lisansüstü eğitim programlarına 
tezli, tezsiz, yüksek lisans ve doktora 
olmak üzere toplam 96 öğrenci katılmış, 
22 öğrenci mezun olmuştur.”

PİRİ REİS ÜNİVERSİTESİ ULUSAL VE 
ULUSLARARASI BAŞARILARI
Piri Reis Üniversitesi’nin 2023 yılında 
da uluslararası ve ulusal dereceler ve 
ödüller almayı sürdürdüğünü vurgulayan 
Tamer Kıran, dünyanın saygın üniversite 
derecelendirme organizasyonlarından 
Sanghai Ranking Consultancy’nin 
sıralamasında fizik alanında 2023 yılında 
da ilk 400 arasındaki yerini koruduğunu 
vurguladı. Ayrıca Piri Reis Üniversitesi’nin 
Türkiye Üniversiteler Memnuniyet 
Araştırması 2023 raporuna göre, genel 
memnuniyet sıralamasında 200 üniversite 
içerisinde A düzey ile 18’inci sırada, 
vakıf üniversitelerinin genel memnuniyet 
sıralamasında ise 74 vakıf üniversitesi 
arasından yine A düzey ile 12’nci sırada 
yer aldığını ekledi. 2023 Üniversite İzleme 
ve Değerlendirme Genel Raporu’nda 
atıf alma oranı en yüksek ilk 5 üniversite 
arasında listedeki yerini muhafaza ettiğini; 
Avrupa Birliği tarafından desteklenen 
Avrupa Üniversiteler Girişimi kapsamında 
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Seal of Excellence ile ödüllendirildiğini 
ve bu çalışmaya Piri Reis Üniversitesi 
öğretim üyesi Prof. Doktor Taner Albayrak 
ve Dr. Pınar Özdemir’in koordinatör olarak 
katıldığını söyledi.

Tamer Kıran konuşmasını mali yapının 
detaylarını açıklayarak sürdürdü. 
Üniversitenin sahip olduğu varlıkları 
koruduğunu, bir varlık artışının da 
olmadığını; 850 öğrenci kapasiteli öğrenci 
yurdu yapım çalışmalarının ise devam 
ettiğini, ancak ekonomik koşulların 
inşaata ket vurduğunu belirtti. Kıran; 
“En baştan beri planladığımız şekilde 
üniversitemizin eğitim gelirlerinin, eğitim 
giderlerini karşılaması ve DTO bağışlarına 
en az seviyede ihtiyaç duyulması 
hedefimize yüksek enflasyon nedeniyle 
tüm giderlerimizin artması, buna mukabil 
gelirlerimizi aynı oranda arttıramadığımız 
ve yüksek bursluluk oranımız nedeniyle 
henüz ulaşamadık. Bununla birlikte 
bu hedefimizden vazgeçmiş değiliz. 
Ülkenin, öğrencinin, okulumuzun 
ekonomik şartlarını göz önünde tutarak 
en makul sürede bu hedefe ulaşmayı 
arzu etmekteyiz. Ancak her şeye rağmen 
geldiğimiz nokta itibarıyla Piri reis 
Üniversitesi artık gayet sağlıklı bir mali 
yapıya kavuşmuş olarak yoluna devam 
etmektedir” dedi.

“Vakıf olarak gençlerimizin Cumhuriyet’in 
değerlerine bağlı, vatanını, milletini seven, 
iyi eğitimli bireyler olarak yetişmesine 
katkıda bulunmak amacıyla büyüklerimizin 
büyük gayret ve çabalarıyla çıktığımız 
bu yolda bugüne kadar ne çok şey 
başarıldığını görmenin mutluluğunu 
yaşıyorum” diyen Tamer Kıran; “Aydınlık 
geleceğimizin teminatı gençlerimizi 
eğitimde, bilimde daha ileri hedeflere 
taşıma niyet ve gayretiyle var gücümüzle 
çalışmaya devam ediyor. Türk Deniz 
Eğitim Vakfı’nın bundan sonra da 
denizcilik eğitimine her alanda katkı 
yapmaya devam edeceğini ve ‘denizci 
millet denizci ülke’ hedefine ulaşmak 
için gençliğe ve eğitime desteğini 
sürdüreceğini, huzurlarınızda bir kez 
daha ifade ediyorum. Üniversitemizde 
bir yandan çağın yetkinliklerine sahip, 
değişimi yöneten, gelenekler üreten, 
bilgili bireyler yetiştirerek denizcilik 
sektörümüzün ihtiyaç duyduğu yetişmiş 
insan kaynağına katkı sağlarken, 

diğer yandan deniz teknolojilerinin 
geliştirilmesinde aktif rol oynamaya devam 
edecektir” şeklinde konuştu.

İMEAK Deniz Ticaret Odası ve Türk 
Deniz Eğitim Vakfı (TÜDEV)  Yönetim 
Kurulu Başkanı Tamer Kıran konuşmasını 
tamamlarken ebediyete intikal eden 
TÜDEV kurucu mütevelli heyeti üyeleri 
Hıdır Selek, Hüsnü Şişman Yazıcıoğlu, 
Ömer Yusuf Zaimoğlu, Sait Cerrahoğlu, 
Semih Softirik, Mustafa İnandı, İrfan 
Cerrahoğlu, Recep Sami Yazıcı, Eser 
Tümen, Bekir Sıtkı Kalkavan, Yılmaz 
Karahanoğlu, Şadan Kalkavan, Erol 
Yılmaz Akçam, Metin Leblebicioğlu, 
Cemal Şekerci, Selahattin Beyazıt, Fuat 
Miras, Halis Kalkavan, Ferit Biren, Adil 
Göksu ile kurucu üye olmamakla birlikte 
vakfa ve üniversiteye büyük emek veren 
Rıdvan Kartal’ı rahmet ve minnetle andı. 
Tamer Kıran konuşmasının sonunda 
faaliyetlerin gerçekleştirilmesinde emeği 
geçen tüm mütevelli üyelerine, yönetim 
kurulu üyelerine vakıf çalışanlarına, Piri 
Reis Üniversitesi öğretim üyelerine, idari 
çalışanlarına teşekkür etti.  

Tamer Kıran’ın konuşmasının ardından 
Duygu Çoban kürsüye gelerek TÜDEV 
2023 Yılı Denetim Kurulu Raporu’nu 
okudu. Yönetim kurulu ve denetim kurulu 
ibraları oy birliğiyle onaylandı. Gündemin 
sekizinci maddesi 2024 yılı için tahmini 
bütçenin okunmasıydı. Tahmini bütçeyi 
Çetin Erzor aktardı ve bütçe oy birliğiyle 
kabul edildi.

PROF. DR. NAFİZ ARICA: “TÜRKİYE'NİN 
TEK İHTİSAS ÜNİVERSİTESİYİZ”
Gündemin dokuzuncu maddesi olan 
dilek ve temenniler çerçevesinde Piri 
Reis Üniversitesi Rektörü Prof. Dr. Nafiz 
Arıca kürsüye çıkarak bir konuşma yaptı. 
Arıca konuşmasında şunları söyledi: “Ben 
teşekkür etmek amacıyla kürsüye çıkma 
gereği hissettim. Her zaman söylediğim 
gibi üniversitemizin en güçlü yanı denizlik 
sektörünün üniversitesi olması, ama daha 
güçlü yanımız sizlerin üniversitemizin 
arkasında olması, her zaman yanımızda 
olmanız. Bunu her konuşmamda ifade 
ediyorum. Sağ olunuz, var olunuz. 

Sizlerin emanet ettiği üniversitemizi, 
aldığımız noktadan daha iyi noktalara 
getirmek en önemli hedefimiz. İnanın 

herhangi bir üniversitenin rektör 
sorumluluğundan yükünden çok 
daha fazla bir yük bu; bir sektörün 
sorumluluğunu üstlenmek. Başka 
bir üniversitede yok. Türkiye'nin tek 
ihtisas üniversitesiyiz ve tek sektör 
üniversitesiyiz. Bir sektöre odaklanmış, 
bir sektöre ihsas edilmiş, bir sektörün 
ihtiyaç duyduğu yetişmiş insan gücünü 
sağlamayı hedeflemiş tek üniversite olarak 
bu sorumluluk fazlasıyla üstümüzde. 
Göreve başladığımda bu emaneti daha 
iyi noktalara getirmek için var gücümüzle 
çalışacağımızın sözünü vermiştim. Bu 
sözümü tekrar ediyorum. Üniversite 
hepimizin, üniversitenin sizlerin emrinde 
olduğunu tekrar hatırlatmak isterim. 
Bize emanet ettiğiniz üniversitemiz emin 
erlerde olduğunu bilmenizi isterim.”

HALİM METE KONUŞMASINDA 31 YILI 
ÖZETLEDİ
Prof. Dr. Nafiz Arıca’dan sonra geçmişte 
uzun yıllar TOBB ve DTO Başkan 
Yardımcılığı yapan Halim Mete söz aldı 
ve eski başkanları rahmetle anarak 
başladığı konuşmasında 1993’te bir vakıf 
kurma amacıyla çıktıkları yolda üniversite 
hedefine doğru nasıl ilerlediklerini kendine 
özgü, keyifli üslubuyla anlattı: “1993’te, 
‘Bir vakıf kurabilir miyiz?’ diye düşünürken 
üniversite hiç aklımızda yoktu. 

Vakıfla ilgili meseleden anlar diye 
Selahattin Beyazıt’a gittik. ‘Vakıf kurmanın 
kolay olduğunu mu zannediyorsunuz? Çok 
zordur’ dedi. Biz o günlerde Rize Vakfı’nı, 
Karadeniz Vakfı’nı, Spastik Çocuklar 
Vakfı’nı kurmuştuk. Ben vakıflar içinde 
yoğruluyordum. Bir araya geldik, birlikte 
çalıştık. Elimizdeki vakıfların senetlerinden 
aldığımız bilgilerle bir eğitim vakfı taslağı 
hazırladık.  Taslağa ‘üniversite kurar’ 
ibaresini de ekledik. Biz yazalım da, 
elbet biri gelir, bir gün kurar dedik. Vakıf 
senedini arkadaşlarımıza götürdük, kabul 
ettiler. Üniversite kurar sözünü de kabul 
ettiler. Çok büyük değişiklik yapmadılar. 
Fakat vakıf kuruluşu için para yatırılması 
lazım. DTO kasasında para yok. Bugünkü 
duruma nasıl gelindi, onu da bir parantezle 
söyleyelim. Odalar Birliği Yönetim 
Kurulu kanunu değiştirmeye karar verdi. 
Kanunu değiştirirken bizim gelirlerimizin 
bir kısmına İzmir'deki bazı acenteler 
karşı çıkıyor, para vermiyorlar bize. Rifat 
Başkan’a sıkıntımızdan bahsettim. Mali 
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müşavirimiz Veysel Çakır, Metin Başkan 
gittik Ankara’ya. Rifat Bey istediğinizi 
yazın dedi. Odalar Birliği kanunu açın, en 
uzun madde bizimkisi. Gelirlerimizle ilgili 
uzun bir madde yazdık. Bugün Türkiye’de 
gelir açısından Türkiye'nin ikinci büyük 
odasıyız. Ama o dönemde paramız yok. 
Erol Yücel, Eşref Cerrahoğlu, birlikte 
çalışıyorlar. Dediler ki, ne kadar para 
lazım? 1 milyonla 500 bin lira arası bir 
para lazım. Onlar parayı getirdi, biz de 
vakfı kurduk. İşlerimizi nerede yapacağız? 
Şişli Belediyesi Şişli’de eski bir okul binası 
verdi bize. Tadil edilmesi için bizzat görev 
aldım ve o binayı yaptık. 80 öğrenci 
ancak alabiliyoruz. Öğrenci alabilmek için 
kimseyi bulamıyoruz. Rize’ye üniversiteye 
girememiş biri var mı diye telefon 
ediyoruz. Kimse anlamıyor. Benim Bilecikli 
bir sekreterim var, kardeşimi yazabilir 
misiniz dedi. Geldi çocuk, sen denizi 
tanıyor musun dedim. Görüyorum işte 
burada dedi. Denizci olabilmek için iki şart 
var dedim. Birincisi denizde en az 5 sene 
çalışacaksın. İkincisi her tarafta sevgilin 
olabilir ama sırası gelince evleneceksin. 5 
sene çalıştığın zaman evini de alabilecek 
para biriktirirsin. Şimdi Uzakyol kaptanı 
olarak görev yapıyor.”

“BÜYÜK BİR MÜCADELEDEN SONRA 
ÜNİVERSİTEMİZ KURULDU”
Halim Mete konuşmasının devamında 
Şişli’deki binada birkaç yıl geçirdikten 
sonra TÜDEV olarak Tuzla’daki binaya 
geçtiklerini, ama yine sıkıntılarla 
karşılaştıklarını aktardı. Mete; “Burada 
kaptan yetiştirmeye başladık. Ama o gün 
anlayamadıkları için Denizcilik Fakültesi 
Mezunlar Cemiyeti niye bizim üniversitede 
kaptan yetişmiyor de burada yetişiyor 
diye bizi mahkemeye verdi. Bir gün 
fakülte mezunlarıyla bir otelin salonunda 
bir araya geldik. Konu bir yere geldi. O 
arkadaşlarımız siz de üniversite kurun 
dediler. Alkışlar içinde üniversite kurma 
kararını birlikte aldık. Bu üniversite öyle 
buraya geldi. Ama üç sene bize üniversite 
kurma izni vermediler” dedi. 

Üniversite kurulmasına izin verildikten 
sonra da bina inşaatındaki aksamalarla 
uğraştıklarını vurgulayan Halim Mete; 
“Bir yandan DTO meclisinde aldığımız 
kararla gelen parayla ödeme yapıyoruz, bir 
yandan krediler alıyoruz. Düşündüğümüz 
tek şey bina bir an önce bitsin, öğrencileri 

içine alalım. Kısacası büyük bir 
mücadeleden sonra üniversitemiz kuruldu.  
Allah'a çok şükür, Atatürk ve Cumhuriyet 
değerlerine saygılı bir üniversite. Emeği 
geçen herkese teşekkür ediyorum. En çok 
emek verenlerden biriyim, hakkım helal 
olsun, çünkü her şey unutulur bir tek şey 
hiç unutulmaz: Eğitime verilen emek hiç 
unutulmaz; hem insanlar unutmaz hem 
Allah unutmaz. O yüzden sizden ricam; 
bu toplantılara gelin. Dinleyin, fikirlerinizi 
söyleyin, üniversitemizi gelişmesini 
sağlayın. Burada bir fikrimi daha söylemek 
istiyorum: Üniversite TÜDEV’in malı 
olduğu için üniversiteden bahsetmek çok 
doğru ama TÜDEV’in yapabileceği başka 
şeyler de var. 

Diğer üniversitelere destek vermek, 
eğitimle ilgili diğer üniversitelerin 
yapamadıklarını ayrıca yapabilmek 
veyahut üniversite ile birlikte yapabilmek, 
daima üretmek. Bir önerim daha var: 
Kurulacak bir istişare kuruluyla yılda bir 
kez bir de olsa bir araya gelelim, eğitimle 
ilgili fikirlerimizi tartışalım” şeklinde 
konuştu.

Halim Mete’den sonra DTO Meclis Üyesi 
Yakup Kalkavan kürsüye gelerek tıpkı 
Mete’nin anlattığı gibi TÜDEV’e öğrenci 
bulmak amacıyla Anadolu’daki köylere 
ulaşmaya çalıştığında iki kardeşinin, kapı 
komşusunun ve hala oğlunun da gelip 
TÜDEV’den eğitim aldıklarını ve şu anda 
kaptanlık yaparak hayatlarını kazandıklarını 
anlattı. Daha sonra Antalya’dan katılan, 
DTO 38’inci komite üyesi Hayrettin 
Özkan söz aldı ve günümüzün şartlarında 
kırsal kesimde çocuk okutmanın 
zorluğundan dem vurarak ihtiyaç sahibi 

çocuklara yüzde 10 ila yüzde 20 indirme 
uygulanması önerisinde bulundu.

TAMER KIRAN: “BU OKUL SENETLE 
YAPTIĞIMIZ BAĞIŞLARLA KURULDU”
Toplantının sonunda Tamer Kıran yeniden 
kürsüye çıkarak kapanış konuşmasını 
gerçekleştirdi. Kıran üniversitenin zaten 
yoğun miktarda burs verdiğini; ayrıca 
“ilk tercih ya da ilk 3 tercih indirimi” 
gibi indirimler uyguladığının altını çizdi. 
Yine de Hayrettin Özkan’ın önerisinin 
değerlendirilebileceğini söyledi. Ayrıca 
Halim Mete’ye “31 yılın güzel bir özetini 
yaptığı için” teşekkür etti ve okul 
kurulurken armatörler olarak senet 
verdiklerini anlattı: “Senetle bağış yapılır 
mı?  Cebinde paran varsa bağış yaparsın. 
Senetle olur mu? O gün hiç unutmuyorum 
bizim 50 bin 16 DWT gemimiz var. 

DWT başına 1 dolar dendi. Böyle bir 
karar alındı. Ben 12.500 dolarlık 4 
tane senede imza attım. Bu okul öyle 
kuruldu. Dolayısıyla bazen böyle bizi 
üzen tartışmalar, konuşmalar oluyor ama 
hakikaten bunları bilmek lazım. Eser 
ortaya koymak çok zor bir şey. Mevzuat 
var, kanunu, kuralı var… Eserimize 
sahip çıkıp onu daha da yukarılara 
taşımak için uğraşmaya devam etmeliyiz. 
Bunun bilincinde her geçen gün daha 
iyiye gidiyoruz, daha toparlıyoruz ama 
eksiklerimizde halletmeye çözmeye 
çalışıyoruz.”

TÜDEV Divan Kurulu Başkanı Emin 
Eminoğlu Deniz Ticaret Odası’nın Piri Reis 
Üniversitesi’ne yaptığı 200 milyonluk bağış 
için üyelerden büyük bir alkış isteyerek 
toplantıyı sonlandırdı. 



39 

haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haberler... haber... haberler

DENİZ TİCARETİ / NİSAN 2024

DTO ÇALIŞANLARI İFTAR YEMEĞİNDE BULUŞTU

TAMER KIRAN’DAN 18 MART ÇANAKKALE 
ZAFERİ MESAJI

İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı 
Tamer Kıran, Meclis Başkanı Başaran 
Bayrak, DTO Başkan Yardımcıları Recep 
Düzgit, Adnan Naiboğlu, Yönetim Kurulu 
Üyeleri Taylan Kalkavan, Burak Akartaş, 
Orhan Gülcek, İbrahim Kemal Barış 
Dillioğlu, İsmail Görgün, Serhat Barış 
Türkmen’in katıldığı iftar yemeğine İMEAK 
DTO personeli de tam kadro katılım 
sağladı.

İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı 
Tamer Kıran’ın 18 Mart Çanakkale Zaferi 
ve Şehitleri Anma Günü dolayısıyla 
yayınladığı mesaj şöyle: 

“Şanlı tarihimizin en önemli zaferlerinden 
18 Mart Çanakkale Zaferimizin 109. 
yıldönümünü büyük bir gurur ve minnetle 
idrak ediyoruz. Çanakkale Zaferi, zamanın 
en güçlü orduları karşısında sarsılmaz bir 
iman, vatan ve bayrak sevgisi ile bir araya 
gelen, gözlerini kırpmadan canlarını feda 
eden kahramanların eseridir. Bu zafer, 
tarihte eşine rastlanmayan bağımsızlık ve 
Kurtuluş Mücadelemizin de meşalesini 
ateşlemiş, Türkiye Cumhuriyeti’nin 
kurulmasına giden yolun başlangıcı 
olmuştur.

Ecdadımızın kanı canı pahasına bizlere 
bıraktığı 100 yıllık Cumhuriyetimizi 
geleceğe güvenle taşımak en büyük 
görevimizdir. Bunu yaparken, 18 Mart’ı 
hiçbir zaman unutmamalı, tüm yokluk ve 
zorluklara rağmen “Çanakkale Geçilmez” 
diyerek katbekat güçlü ordulara karşı 

dimdik ayakta duran bu sarsılmaz 
cesaret, inanç ve ruhu, her daim en 
güçlü ilham kaynağı olarak yüreklerimizde 
hissetmeliyiz.   

18 Mart Şehitleri Anma Günü ve 
Çanakkale Zaferi'nin yıldönümünde, 

kutsal vatan topraklarını canları pahasına 
savunarak bu büyük zaferi milletimize 
armağan eden başta Gazi Mustafa Kemal 
Atatürk ve silah arkadaşları olmak üzere 
aziz şehitlerimizi ve gazilerimizi rahmet, 
minnet ve şükranla anıyorum”

İMEAK DTO Yönetimi ve İMEAK DTO personeli 18 Mart 2024’de iftar yemeğinde bir araya 
geldi.

İMEAK Deniz Ticaret Odası Yönetim Kurulu Başkanı Tamer Kıran 18 Mart Çanakkale Zaferi 
ve Şehitleri Anma Günü dolayısıyla bir mesaj yayımladı.
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İMEAK DENİZ TİCARET ODASI GELENEKSEL İFTAR 
YEMEĞİ YOĞUN BİR KATILIMLA GERÇEKLEŞTİ

İMEAK Deniz Ticaret Odası 10. Dönem 4. 
Müşterek Meslek Komiteleri Toplantısı, 26 
Mart Salı günü Büyük Kulüp’te düzenlendi. 
Toplantıya Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı 
Bakan Yardımcısı Durmuş Ünüvar, 
Denizcilik Genel Müdürü Ünal Baylan, 
Tersaneler ve Kıyı Yapıları Genel Müdürü 
Salih Tan ve Kıyı Emniyeti Genel Müdürü 
Mustafa Bankaoğlu da katıldı. Toplantıda 
İMEAK DTO Şube başkanları ve Müşterek 
Meslek Komiteleri başkanları ve üyeleri 
söz alarak sorunlarını dile getirdi. Bakan 
Yardımcısı Durmuş Ünüvar da üyelere yanıt 
verdi.

Toplantının ardından İMEAK DTO, Türk 
Armatörler Birliği, S. S. Armatörleri 
Motorlu Taşıyıcılar Kooperatifi’nin 
organizatörlüğünde Büyük Kulüp’te 
“Geleneksel İftar Yemeği” yapıldı. İMEAK 
DTO Yönetim Kurulu Başkanı Tamer Kıran, 
Türk Armatörler Birliği Yönetim Kurulu 

Başkanı Cihan Ergenç ve S.S. Armatörleri 
Motorlu Taşıyıcılar Kooperatifi Yönetim 
Kurulu Başkanı Timur Taylan Kalkavan’ın ev 
sahipliğinde gerçekleştirilen iftar yemeğine 
Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı Bakan 
Yardımcısı Durmuş Ünüvar, İstanbul Vali 
Yardımcısı Ünal Kılıçarslan, Denizcilik 
Genel Müdürü Ünal Baylan, Tersaneler 
ve Kıyı Yapıları Genel Müdürü Salih Tan, 
Kıyı Emniyeti Genel Müdürü Mustafa 
Bankaoğlu, İMEAK DTO Meclis Başkanı 
Başaran Bayrak, İMEAK DTO Yönetim 
Kurulu üyeleri, İMEAK DTO Şube Yönetim 
Kurulu ve Meslek Komiteleri başkan ile 
üyeleri, STK’ların başkanları ve temsilcileri 
ile denizcilik sektöründen çok sayıda davetli 
katıldı.

TAMER KIRAN: “TÜRK DENİZCİLİĞİNİN 
GÜZİDE PAYDAŞLARIYLA RAMAZAN AYININ 
BİR İFTAR SOFRASINI PAYLAŞMAKTAN 
BÜYÜK MUTLULUK DUYUYORUZ”
Katılımın çok yoğun olduğu “Geleneksel 
İftar Yemeği”nde İMEAK DTO Yönetim 
Kurulu Başkanı Tamer Kıran kürsüye 
çıkarak, tüm davetlilere selamladı ve 
konuşmasına şöyle başladı: “Manevi 
değerlerimizin güçlendiği, dayanışma ve 
hoşgörünün daha da anlam kazandığı 
dostluk ve kardeşlik ayı Ramazan’ı 
yaşıyoruz. Ramazan’da iftar sofrası 
geleneği de İslamiyet’teki birlik, beraberlik 
ve paylaşma felsefesinin çok güzel bir 
yansıması olarak ortaya çıkıyor. Bizler de 
bu geleneği sürdürerek, Türk denizciliğinin 
güzide paydaşlarıyla Ramazan ayının bir 
iftar sofrasını paylaşmaktan büyük mutluluk 
duyuyoruz.

Bugün aramızda çok değerli misafirlerimiz 
var. İftarımız öncesinde gerçekleştirdiğimiz 
Odamızın Müşterek Meslek Komiteleri 

Toplantısı vesilesiyle bizlerle olan Ulaştırma 
ve Altyapı Bakan Yardımcımız Sayın 
Durmuş Ünüvar ve Bakanlığımızın 
Değerli bürokratlarına, İstanbul’un Kamu 
Yönetiminin Değerli Temsilcileri Sayın Vali 
Yardımcılarımız ve kamu kurumlarımızın 
değerli temsilcilerine, Deniz Kuvvetleri 
Komutanlığımızın kıymetli komutanlarına 
bu güzel akşamda bizlerle birlikte oldukları 
için teker teker teşekkür ediyorum. 
İftarımıza hoş geldiniz, bereket getirdiniz. 
Denizcilik camiamız için artık geleneksel 
hale gelen iftarımızı son yıllarda elimizde 
olmayan mücbir sebeplerle zaman 
zaman ertelemek zorunda kaldık. Önce 
Covid-19 salgını nedeniyle 2 yıl ara 
verdikten sonra 2022 yılında yapabildiğimiz 
iftarı, geçtiğimiz yıl maalesef 6 Şubat’ta 
yaşadığımız Kahramanmaraş merkezli 
depremlerde afete maruz kalarak dara 
düşen depremzede vatandaşlarımıza 
azami desteğimizi sağlamak amacıyla 
ertelemek zorunda kaldık. Hamdolsun bu 
yıl hasretle beklediğimiz iftar etkinliğimizde 
tekrar bir araya gelebilmek nasip oldu. 
İnşallah bundan sonra hatıralarımızda kötü 
anılar bırakan benzer olayları bir kez daha 
yaşamayız, iftar geleneğimizi uzun yıllar 
aksatmadan sürdürürüz. Bu vesile ile Yüce 
Rabbimden ülkemizi, milletimizi, her türlü 
afetten, salgın hastalıktan, kazadan beladan 
korumasını niyaz ediyorum.”

“BU YIL RAMAZAN’A BURUK GİRDİK”
Kıran konuşmasının devamında olağandışı 
pek çok olayın yaşandığı bir dönemden 
geçtiğimizi hatırlattı: “Zaman su gibi akıp 
gidiyor. Son iftarımızdan bu yana geçen 
süre zarfında olağandışı pek çok olayın 
yaşandığı bir dönemden geçtik. Yanı 
başımızda süren savaşları, geçen yıl 6 
Şubat’ta yaşadığımız asrın felaketi olarak 

İMEAK Deniz Ticaret Odası 10. Dönem 4. Müşterek Meslek Komiteleri Toplantısı, 26 Mart 
Salı günü yapıldı. Toplantının ardından İMEAK Deniz Ticaret Odası, Türk Armatörler Birliği, 
S. S. Armatörleri Motorlu Taşıyıcılar Kooperatifi’nin organizatörlüğünde Büyük Kulüp’te 
“Geleneksel İftar Yemeği” düzenlendi. 
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nitelendirilen cumhuriyet tarihimizin en 
büyük depremlerini, yakın tarihlerde 
denizcilik camiamızı derin üzüntüye 
boğan deniz kazalarını aklımıza gelen 
en önemli olaylar olarak bir çırpıda 
sayabiliriz. Depremde hayatını kaybeden 
vatandaşlarımıza ve camiamızın yakından 
takip ettiği deniz kazalarında yaşamlarını 
yitiren denizcilerimize Allah’tan rahmet, 
kederli aileleri, yakınlarına sabır ve baş 
sağlığı diliyorum.

Kahramanmaraş merkezli ve bölgede 
büyük yıkıma yol açan depremlerin 
ardından ülkemiz hakikaten dünyaya örnek 
gösterilecek bir dayanışma sergiledi. Bu 
anlamda Odamızın da üzerine düşen görevi 
layıkıyla yerine getirdiğini düşünüyorum. 
Mart ayının başında gerçekleştirdiğimiz 
Meclis toplantımızda da açıkladığım üzere 
bölgenin en önemli ihtiyacı olan kalıcı 
konut yapımına katkı sağlamak amacıyla 
Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği’nce 
(TOBB) başlatılan ‘Türk İş Dünyası Konut 
Seferberliği Kampanyası’na desteğimizi 
150 milyon TL’ye çıkardık ve bu miktarı 
TOBB’un ilgili banka hesabına geçen 
hafta itibarıyla yatırdık. Böylece şubemizin 
bulunduğu İskenderun’da 100 adet 
yeni konutun yapımını biz üstlenirken, 
depremden etkilenen hak sahibi üyelerimiz 
ve personelimiz başta olmak üzere 
tüm depremzedelerin sıcak yuvalarına 
kavuşmalarına önemli bir katkı sağlamış 
olacağız.  Bu yıl Ramazan’a da buruk 
girdik. Yakın coğrafyamızda çok büyük 
insani trajedinin yaşandığı bir dönemde bu 
mübarek günleri idrak ediyoruz. Gazze’de 
5 ayı aşkın süredir süren İsrail saldırılarında 
çoluk, çocuk, kadın, yaşlı 32 bini aşkın kişi 

hayatlarını kaybetti ve maalesef bu sayı her 
geçen gün artmaya devam ediyor. Ülkemiz, 
uluslararası tüm mecralarda Filistin 
halkının meşru haklarını en güçlü şekilde 
savunmaya devam ederken, en büyük 
temennimiz inşallah bölgede akan kan en 
kısa sürede durması, kalıcı barış ortamının 
bir an önce ihdas edilmesidir.”

“BİRLİK VE BERABERLİKTEN MAKSAT 
GÖNÜLLERİN BİRLİĞİ VE HEDEFLERİN ORTAK 
OLMASIDIR”
Kıran her şeye rağmen Cumhuriyet’in 
100’üncü yılına erişmesinin gururunu 
yaşadığımızı; Türkiye’nin çatışma ve 
ihtilaflarla dolu bir bölgede, yıldız gibi 
parlayan istikrar abidesi, gıpta edilen 
bir ülke olarak yoluna devam etmesini 
Cumhuriyet ile atılan sağlam temellere, 
güçlü demokrasisine ve köklü devlet 
geleneğine borçlu olduğunu söyledi: “Eşsiz 
ve aziz vatanımızı bizlere miras bırakan 
Türkiye Cumhuriyeti’nin kurucusu Gazi 
Mustafa Kemal Atatürk'ü, kahraman 
silah arkadaşlarını ve bu topraklar için 
tereddütsüz canını feda eden şehitlerimizi 
bir kez daha saygı, minnet ve şükranla 
anıyorum. Elbette bugünlerde hala 
aşmamız gereken güçlüklerin farkındayız. 
Başta Sayın Cumhurbaşkanımız ve 
ekonomi yönetimimiz küresel konjonktüre 
de bağlı son yıllarda yaşanan ekonomik 
sıkıntıların giderilmesi için yoğun çaba 
harcıyor. Biraz daha sabrederek, 
işimize, gücümüze bakarak, nice 
badireyi atlattığımız gibi bu sıkıntıları da 
aşacağımıza, yeni adım attığımız Türkiye 
Yüzyılının hedeflerine emin adımlarla 
yürüyeceğimize tereddüdümüz yoktur. 
Denizcilik sektörünün temsilcileri olarak 

bizler de üzerimize düşeni yerine getirmeye, 
ülkemize milletimize iş, aş yaratmaya 
devam edeceğiz. Birlik ve beraberliğimizi 
en üst seviyede tuttuğumuz sürece 
aşamayacağımız zorluğun olmadığını 
çok iyi bilmeliyiz. Sevgili Peygamberimiz 
Hazreti Muhammed Sallallahu Aleyhi 
ve Sellem efendimiz, hadisi şerifinde 
‘Cemaatte rahmet, ayrılıkta azap vardır’ 
buyuruyor. Dinimiz İslam da ferdiyetçiliği, 
egoizmi, bencilliği, toplumdan uzaklaşıp 
kendi kabuğuna çekilerek yaşanan bir 
hayat tarzı yerine beraberliği, kaynaşmayı, 
yardımlaşmayı ve toplumsallaşmayı 
emrediyor. Birlik ve beraberlikten maksat 
gönüllerin birliği ve hedeflerin ortak 
olmasıdır. Denizcilik camiası olarak birlik, 
beraberlik ve dayanışma ile hareket 
ettiğimiz takdirde nice başarılı işlere imza 
atacağımızı ve sektörümüzü her geçen gün 
daha da güçlendireceğimizi hiçbir zaman 
aklımızdan çıkarmamamız gerekiyor.        

Mübarek Ramazan ayının kalplerimize 
huzur, işlerimize bereket getirmesini, 
dualarımızın ve tuttuğumuz oruçların kabul 
olmasını yüce Rabbimden niyaz ediyorum.  
Nice Ramazanlarda yine bu sofralarda hep 
birlikte oruç açabilmeyi temenni ediyorum. 
5 Nisan’da Kadir gecesini idrak edeceğiz, 
hemen ardından 10 Nisan’da Ramazan 
Bayramı’nı kutlayacağız. Mübarek Kadir 
gecesi ve Ramazan Bayramının ailemize, 
ülkemize ve İslâm âlemine hayırlar 
getirmesini diliyor, hepinizi sevgi ve saygıyla 
selamlıyorum.”

Editörün Notu: Müşterek Meslek Komiteleri 
Toplantısı’nın tamamını Mayıs sayımızda 
yayınlayacağız.
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TAMER KIRAN “ODA BORSA İSTİŞARE 
TOPLANTISI”NA KATILDI

TOBB TÜRKİYE DENİZCİLİK MECLİSİ 
BAŞKANLIĞINA RECEP DÜZGİT YENİDEN SEÇİLDİ

İMEAK DTO Yönetim Kurulu Başkanı 
ve Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği 
Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı 

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği 
(TOBB) Türkiye Karayolu Yolcu 
Taşımacılığı Meclisi, Meclis Başkanlık 
Divanı’nı seçmek ve sektörün genel 
değerlendirmesini yapmak üzere, 
Meclislerden Sorumlu TOBB Yönetim 
Kurulu Başkan Yardımcısı ve İMEAK 
Deniz Ticaret Odası Yönetim Kurulu 
Başkanı Tamer Kıran başkanlığında 5 
Mart Salı günü İstanbul’da düzenlendi. 
Tamer Kıran açılış konuşmasında, 
Türkiye Sektör Meclislerinin 2006 
yılından beri faaliyet gösterdiğini 
hatırlatarak, meclislerin kamu, 
özel sektör ve sektörel sivil toplum 
kuruluşlarını yasal zeminde buluşturan 
bir platform olduğunu vurguladı.

Tamer Kıran, 8 Mart Cuma günü Hazine 
ve Maliye Bakanı Mehmet Şimşek’in 
teşrifleri ve 81 ildeki 365 Oda/Borsa 
Yönetim Kurulu başkanlarının katılımıyla 
gerçekleştirilen Ankara’daki TOBB 
Birlik Merkezi’nde düzenlenen “Oda 
Borsa İstişare Toplantısı”na iştirak 

TOBB Plaza’da gerçekleşen 
toplantılarda, TOBB Türkiye Denizcilik 
Meclisi başkanlığına İMEAK DTO 
Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı, 
Vapur Donatanları ve Acenteleri Derneği 
Yönetim Kurulu Başkanı Recep Düzgit; 

etti. Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği 
Yönetim Kurulu Başkanı M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu’nun ev sahipliğinde, 
bakan yardımcıları ve bakanlık 
bürokratlarının da katılımıyla icra edilen 
toplantıda reel sektörün sıkıntıları, talep 
ve önerileri dile getirildi.

meclis başkan yardımcılığına Mersin 
Serbest Bölge Kurucu ve İşleticisi A.Ş. 
Yönetim Kurulu Başkanı Ali Avcı yeniden 
oy birliğiyle seçildi. 

TOBB Türkiye Karayolu Taşımacılığı 
Meclisi için yapılan seçimde ise Avrasya 
Terminal İşletmeleri A.Ş. Başkan Vekili 
Mustafa Yıldırım başkan, Karayolu 
Yolcu Taşımacıları Acenteleri Derneği 
(KAYTAD) Genel Başkanı Mustafa 
Özcan ise başkan yardımcısı oldu.

Toplantılarda ayrıca sektör genel olarak 
değerlendirildi ve yeni dönemdeki 
çalışma konuları hakkında istişarelerde 
bulunuldu.

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği’nin ev sahipliğinde 8 Mart’ta düzenlenen “Oda Borsa 
İstişare Toplantısı”na Hazine ve Maliye Bakanı Mehmet Şimşek de iştirak etti.

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Türkiye Karayolu Yolcu Taşımacılığı Meclisi 
toplantısı ve Meclis Başkanlık Divanı seçimi 5 Mart’ta yapıldı.
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İMEAK DTO ALİAĞA ŞUBESİ’NDEN İFTAR PROGRAMI

İMEAK Deniz Ticaret Odası Başkanı 
Tamer Kıran 22 Mart Cuma günü 
İMEAK Deniz Ticaret Odası Aliağa 
Şubesi’ni ziyaret ederek yönetim 
kurulu üyeleri ve meclis başkanıyla bir 

araya geldi. Ardından İMEAK Deniz 
Ticaret Odası (DTO) Aliağa Şubesi’nin 
geleneksel olarak her yıl düzenlediği ve 
Aliağa Radisson Otel’de gerçekleşen 
iftar yemeği programına iştirak etti. 
Katılımcılar ezanın okunmasının 
ardından dualar ile oruçlarını açtı. 

İftar yemeğine İzmir Vali Yardımcısı Fatih 
Kızıltoprak, İzmir Cumhuriyet Başsavcısı 
Fahri Mutlu Tosun, İzmir Cumhuriyet 

Başsavcı Vekili Hasan Onur Dinç, İzmir 
İl Emniyet Müdürü Celal Sel, Sahil 
Güvenlik Ege Deniz Bölge Komutanı 
Tuğamiral Serkan Tezel, İzmir Konak 
Emniyet Müdürü Mehmet Balıkçıoğlu, 

Aliağa Kaymakamı Zekeriya Güney, 
Menemen Kaymakamı Fatih Yılmaz, 
Foça Kaymakamı Mehmet Türköz, 
Aliağa Garnizon Komutanı Albay Faruk 
Altun, Aliağa Cumhuriyet Başsavcısı 
Mehmet İmir, Foça Cumhuriyet 
Başsavcısı Muhammed Şenol Çeliker, 
Aliağa İlçe Emniyet Müdürü Mustafa 
Ömür Avcı, Menemen İlçe Emniyet 
Müdürü Gürcan Alev, Foça İlçe Emniyet 
Müdürü Ergül Çetin, Aliağa Belediye 

Başkanı Serkan Acar, Sahil Güvenlik 
TCSG-61 Komutanı Yüzbaşı Çağrı 
Gültekin, Sahil Güvenlik Kuzey Ege 
Grup Komutanı Yarbay Emrah Kadir 
Çakır, Aliağa Deniz Polis Şube Müdürü 
Kadir Sonocak, Aliağa Gümrük Müdürü 
Mehmet Salih Arık, Aliağa Ticaret 
Odası Başkanı Ömer Ertürk, Gemi Geri 
Dönüşüm Sanayicileri Derneği Başkanı 
Kamil Önal, İMEAK DTO Aliağa Şube 
Meclis Başkanı İsmail Önal, Aliağa ilçe 
kurum müdürleri, siyasi parti il ve ilçe 
başkanları ve belediye meclis üyeleri, 
liman başkanları, İzmir ve Aliağa gümrük 
kaçakçılık ve muhafaza bölge amirleri, 
İMEAK DTO Aliağa Şube Yönetim Kurulu 
ve Meclis üyeleri, Aliağa STK yönetim 
kurulu başkanları, İMEAK DTO Aliağa 
şube üyeleri, basın mensupları ve çok 
sayıda davetli katıldı.

Konukları kapıda karşılayan ve yemek 
süresince yakından ilgilenen İMEAK 

DTO Aliağa Şube Yönetim Kurulu 
Başkanı Adem Şimşek, “Sektör olarak 
bir sofrada buluşmanın verdiği mutluluk 
ve huzuru içerisindeyiz. Davetimize 
katılan herkese çok teşekkür ediyor, 
birlik ve beraberlik içerisinde nice 
Ramazanlarda birlikte olmayı diliyorum” 
dedi. İftar yemeği, hatıra fotoğrafı 
çekimiyle son buldu.

(İMEAK DTO Aliağa Şubesi)

İMEAK Deniz Ticaret Odası (DTO) Aliağa Şubesi’nin 22 Mart’ta düzenlediği iftar yemeği 
programına katılım yoğun oldu. İftar yemeğine İMEAK Deniz Ticaret Odası Başkanı Tamer 
Kıran da katıldı.
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DTO BODRUM ŞUBESİ, “GELECEK TURİZMDE 
HİBE BAŞVURUSU PROGRAMI”NA KATILDI

DTO BODRUM ŞUBESİ’NDEN BIOR BODRUM 
ULUSLARARASI OPTİMİST YARIŞLARI’NA DESTEK 

İMEAK Deniz Ticaret Odası Bodrum 
Şubesi, Muğla Ticaret Odası’nda Muğla 
Valiliği İl Kültür ve Turizm Müdürlüğü 
Tanıtma Şube Müdürlüğü tarafından 
düzenlenen Gelecek Turizmde Hibe 
Başvurusu Sürdürülebilir Turizmde 

Türkiye Yelken Federasyonu (TYF) 
faaliyet programında yer alan ve Bodrum 

Yenilikçi Fikirler Çalıştayı’na katıldı. 
Toplantıda ülkemizin sahip olduğu 
doğal, tarihi ve kültürel değerlerin turizm 
amaçlı değerlendirilmesi, istihdamın 
arttırılması ve kalkınmaya destek olmak, 
sürdürülebilir turizm modellerinin 

Belediyesi Bodrumspor Yelken Şubesi’nin 
gerçekleştirdiği, İMEAK Deniz Ticaret 
Odası Bodrum Şubesi’nin de ilk yılından 
itibaren destek verdiği BIOR Bodrum 
Uluslararası Optimist Yarışları’nın 12’ncisi 
bu yıl 13-17 Mart tarihleri arasında 
Bodrum Yarımadası’nda düzenlendi.

Yarışlara 9 ülkeden toplam 389 yelkenci 
katıldı. Kendi sınıfında en yüksek katılımlı 
organizasyonlardan biri olan yarış için 
dünyanın farklı ülkelerinden gelen çocuk 
sporcular ağırlandı. 

yaratılması ve bu modellerin uzun vadede 
sosyal değişimi gelişimi, yerel kaynakların 
korunması konuları görüşüldü.

Kültür ve Turizm Bakanlığı, Birleşmiş 
Milletler Kalkınma Programı (UNPD) ve 
Anadolu Efes iş birliğiyle 2007 yılından 
beri devam eden ve Türkiye’nin ilk 
sürdürülebilir turizm programı olan 
“Gelecek Turizmde” programı yerel 
kalkınmaya, kadınların güçlenmesine 
ve yerelde yeni istihdam olanakları 
yaratılmasına katkıda bulunuyor. 

Güneş turizmini deneyim turizmine 
doğru genişletmeyi amaçlayan programın 
hedefleri arasında dört mevsim 12 ayı 
kapsayacak bir yerel kalkınma modeli 
oluşturmak da var. 

(İMEAK DTO Bodrum Şubesi)

İMEAK Deniz Ticaret Odası Bodrum 
Şubesi Yönetim Kurulu Başkanı Orhan 
Dinç, bu uluslararası organizasyonun 
Bodrum’a kattığı değerin altını çizerek, 
çocukları desteklemeye devam 
edeceklerini belirtti. 

Yarışlarda sporculara ödülleri İMEAK 
Deniz Ticaret Odası Bodrum Şubesi 
Meclis Başkanı Uğur Soyken tarafından 
takdim edildi.

(İMEAK DTO Bodrum Şubesi)

İMEAK DTO Bodrum Şubesi, Muğla Valiliği İl Kültür Ve Turizm Müdürlüğü Tanıtma Şube 
Müdürlüğü’nün düzenlediği “Gelecek Turizmde Hibe Başvurusu Programı”na katıldı.

İMEAK Deniz Ticaret Odası Bodrum Şubesi’nin desteklediği BIOR Bodrum Uluslararası 
Optimist Yarışları bu yıl 12’nci kez 13-17 Mart tarihleri arasında düzenlendi.
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GÜNCEL

23 NİSAN ULUSAL EGEMENLİK VE 
ÇOCUK BAYRAMI KUTLU OLSUN!

Ulusumuzun kurtuluş mücadelesinde 
bir dönüm noktası kabul edilen ve 
millet iradesini kesin ve koşulsuz 
olarak ortaya koyan Türkiye Büyük 
Millet Meclisi, 23 Nisan 1920’de açıldı. 
Türkiye Büyük Millet Meclisi’nin açılması 
düşman işgali altındaki Anadolu ve 
Rumeli topraklarında, Mustafa Kemal 
Paşa’nın önderliğinde verilen Kurtuluş 
Savaşı’nın temelini atarken Cumhuriyet’e 
giden yolda özgürlük meşalesini yakan 
adımlardan biri oldu.

Osmanlı İmparatorluğu’nun Birinci Dünya 
Savaşı’ndan yenik çıkması üzerine ülke 
işgal edilmeye başlayınca Mustafa Kemal 
Paşa, 19 Mayıs 1919’da Samsun’a çıktı. 
Hemen ardından Amasya Tamimi ile 
Erzurum ve Sivas kongrelerinde alınan 
kararlar “ulusun egemenliğini yine 
ulusun sağlayacağını” bildiriyordu. 1919 

sonbaharında yapılan seçimlerden sonra 
Osmanlı Mebusan Meclisi 12 Ocak 
1920’de,  162 üyeyle toplandı. Mustafa 
Kemal, Erzurum mebusu seçilmesine 
karşın Ankara’da kaldı. Anadolu ve 
Rumeli Müdafaa-i Hukuk Cemiyeti yanlısı 
milletvekillerinin çoğunlukta olduğu bu 
meclis, 28 Ocak 1920’de yaptığı gizli 
oturumda Misak-ı Milli’yi kabul etti. 
Kurtuluş Savaşı’nın siyasi manifestosu 
niteliğindeki Misak-ı Milli bildirgesi 
savunulacak sınırları ve mücadelenin 
hedeflerini belirliyor, Mondros 
Mütarekesi’ni reddediyor, ülkenin 
bütünlüğü ve ulusun bağımsızlığına 
vurgu yapıyordu.

İLK MECLİS 23 NİSAN 1920’DE TOPLANDI
İstanbul 16 Mart’ta düşman 
kuvvetlerince işgal edilip Milli Mücadele 
yanlıları tutuklanmaya başlayınca 

milletvekilleri ve aydınların bir bölümü 
Ankara’ya geçti. Mebusan Meclisi 
de 18 Mart’ta son kez toplanarak, 
meclisin süresiz olarak tatil edilmesini 
kararlaştırdı. Mustafa Kemal, 19 
Mart 1920’de yayımladığı genelgeyle 
“Ankara’da olağanüstü yetkili bir 
meclisin” toplanacağını açıkladı. 
Genelgede, “Ulusun bağımsızlığını 
ve devletin kurtarılmasını sağlayacak 
önlemleri düşünüp uygulamak üzere 
ulusça olağanüstü yetki verilecek bir 
meclisin Ankara’da toplantıya çağrılması 
ve dağıtılmış olan mebuslardan 
Ankara’ya gelebileceklerin de bu meclise 
katılmalarını” istedi. 

Böylece seçimle belirlenen milletvekilleri 
ile Osmanlı Mebusan Meclisi’nin 
Ankara’ya gelebilen 84 üyesi ilk 
Mecliste yer aldı. Mustafa Kemal 22 
Nisan 1920’de “bütün sivil ve askeri 
makamların ve bütün ulusun emir alacağı 
en yüksek kat” olduğunu ilan ederek 
Büyük Millet Meclisi’nin açılacağını 
duyurdu. 23 Nisan 1920’de de Hacı 
Bayram-ı Veli Camii’nde kılınan cuma 
namazından sonra Türkiye Büyük Millet 
Meclisi, İttihat ve Terakki Kulübü’nün 
binasında 115 temsilci ile ilk toplantısını 
gerçekleştirdi. 

23 Nisan 1920 ile 15 Ekim 1924 tarihleri 
arasında Türkiye Büyük Millet Meclisi 
olarak kullanılan bu binanın çatı dâhil 
bazı kısımları savaş ve yaşanan malzeme 
sıkıntısı nedeniyle yarım kalmıştı aslında. 

Ankara Taşı diye bilinen pembe-mor 
renkli yerel andezit taşıyla inşa edilen ve 
Birinci Millî Mimarlık Dönemi Üslubu’nun 
Ankara’daki ilk örneklerinden olan 

Türk milleti için bağımsızlığın ve milli egemenliğin tartışmasız ifadesi olan, Atatürk’ün 
çocuklara armağan ettiği 23 Nisan Ulusal Egemenlik ve Çocuk Bayramı yurt içindeki ve yurt 
dışındaki temsilciliklerde, kurumlarda ve okullarda çeşitli etkinliklerle kutlanıyor.



53 DENİZ TİCARETİ / NİSAN 2024

binanın tamamlanması için Ankaralılar 
evlerinden ve Ulucanlar’daki Numune 
Mektebi’nden (şimdiki Cumhuriyet 
İlköğretim Okulu) kiremitler taşıdı ve 
özveriyle çalıştı.

“MİLLETİN İRADE VE AMAÇLARINA 
UYMAYANLARIN TALİHİ HÜSRANDIR”
24 Nisan 1920’deki ikinci TBMM 
toplantısında Mustafa Kemal Paşa oy 
birliğiyle Meclis Başkanı seçildiğinde 
“Yüce Meclisin üzerinde bir güç 
olmadığının” altını çizen uzun ve anlamlı 
bir konuşma yaptı. 

1 Mart 1920’deki dördüncü Meclis 
toplantısında ise şunları söyleyecekti: 
“Hep birlikte bakışlarımızı, vicdanımızın 
merkezi olan millete dikelim. Orada 
erdemin, vefa ve içten bağlılığın, 
yenileme arzusunun, egemenlik 
aşkının ve geleceğin sönmeyen ateşi 
yanmaktadır. 

Bu kutsal ateş, kendi içindeki bilgisizlik 
ve karanlığı yakacak ve bağımsızlığımızın 

önüne dikilecek olan bütün engelleri 
yıkacaktır. Efendiler, millet önünde, onun 
hak ettiği bağımsızlığın önünde, onun 
layık olduğu gelişme ve yenileme arzusu 

önünde, her kuvvet ancak milletin irade 
ve amaçlarına uymak şartıyla yaşayabilir. 
Milletin irade ve amaçlarına uymayanların 
talihi hüsrandır, çökmedir.”

DÜNYA ÇOCUKLARININ DA BAYRAMI
23 Nisan’ın Milli Bayram Olmasına 
Dair Kanun, Birinci Büyük Millet 
Meclisi’nin açılışından bir yıl sonra, 23 

Nisan 1921’de kabul edildi ve 2 Mayıs 
1921’de yürürlüğe girdi. İki maddeden 
oluşan kanunun birinci maddesinde 
“Türkiye Büyük Millet Meclisi’nin ilk 
yevmi küşadı olan 23 Nisan günü milli 
bayramdır”; ikinci maddesinde ise “Tarihi 
kabulünden muteber olan işbu kanunun 
icrasına Büyük Millet Meclisi memurdur” 
hükümleri yer alıyordu. 23 Nisan ilk kez 
1927’de Atatürk’ün himayesinde Çocuk 
Bayramı olarak kutlandı. 

27 Mayıs 1935’te çıkarılan Ulusal 
Bayram ve Genel Tatiller Hakkında 
Kanun ile “Ulusal Egemenlik Bayramı” 
olarak kutlanmaya devam etti. 20 Nisan 
1983’te ise adı “Ulusal Egemenlik ve 
Çocuk Bayramı” şeklinde değiştirildi.

Birleşmiş Milletler Çocuklara Yardım 
Fonu (UNICEF), 1979 yılını Uluslararası 
Çocuk Yılı ettiğinde ise,  23 Nisan 
Ulusal Egemenlik ve Çocuk Bayramı’nın 
uluslararası bir platforma taşınmasına 
karar verildi. 23 Nisan 1979’da beş 
ülkenin (SSCB, Romanya, Bulgaristan, 
İtalya, Irak) katılımıyla ilk TRT 
Uluslararası Çocuk Şenliği gerçekleştirildi. 
Atatürk’ün çocuklara armağan ettiği bu 
benzersiz bayramda her yıl dünyanın dört 
bir yanından Türkiye’ye gelen çocuklar 
barış mesajları vermeye devam ediyor. 
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SÖYLEŞİ

“ÜLKEMİZ VE SEKTÖRÜMÜZ İÇİN ÇALIŞMAYA 
DEVAM”

Vapur Donatanları ve Acenteleri Derneği’ne 
yeniden başkan seçildiniz. Çok eski ve 
köklü bir dernek. Önümüzdeki dönemde 
yapmayı planladığınız konular neler? 
Aslında yapmayı planladığımız şeylerin en 
önemlisini yaptık. Çünkü neredeyse bundan 
37 yıl önce yayımlanan Gemi Acenteliği 
Ücret Tarifesine İlişkin Tebliğ’de ücretleri ve 
içeriğini güncellemiş olduk. Oldukça uzun 
ve zorlu bir süreçti ama sonunda 19 Eylül 
2023’te Resmi Gazete’de yayımlandı. 

Gemi acenteleri için olmazsa olmaz, çok 
önemli bir husustu ve çok şükür ki yeni 
tebliğ 19 Ekim 2024’te yürürlüğe girdi. 

Bu konuda da başta Deniz Ticaret Odası 
olmak üzere Mersin Deniz Ticaret Odası, 
Türkiye Odalar Borsalar Birliği ve Ticaret 
Bakanlığı İç Ticaret Genel Müdürlüğü’nün 
tüm yetkililerine teşekkürü bir borç bilirim. 
Ülkeye gelen dövizi asgari 175 milyon 
Euro’ya yakın arttıran bir hizmet oldu bu. 
Şöyle ki; yaklaşık 350-400 milyon olduğunu 
tahmin ettiğimiz yıllık Gemi Acenteliği 
gelirleri yani döviz kazancı yaklaşık 175 
milyon Euro kadar daha arttı. 

İhracatla mukayese edersek iki milyar 
dolarlık ihracata karşılık geliyor. Neticede 
bu bir hizmet geliri... Tabii ki bunun da bir 

gideri var ama ihracattaki gibi hammadde 
gideri, mamul gideri yok. Dolayısıyla daha 
net bir gelir söz konusu. Tabii üzüldüğümüz 
husus da var. Gemi acenteleri arasında çok 
haksız rekabet yaşanıyor ve çok ciddi fiyat 
indirimleri yapılıyor. Ne yazık ki bu konuda 
denetim mekanizmaları da fazla çalışmıyor. 
Rekabetten dolayı indirimler yapıldığında 
da hem firmaların gelirleri düşüyor, hem 
de ülkemize gelmesi gereken döviz miktarı 
azalıyor. İnşallah Hazine ve Maliye Bakanlığı 
bu konuyu daha ciddiye alır. Devlet eskiden 
bu konuda hiç taviz vermiyordu. Kambiyo 
rejimi biraz gevşeyince bu konudaki 
denetimler kalkmış oldu.

İMEAK DTO Yönetim 

Kurulu Başkan Yardımcısı 

Recep Düzgit geçtiğimiz 

günlerde Vapur 

Donatanları ve Acenteleri 

Derneği’nin 5 Mart 

2024’de yapılan genel 

kurulunda yeniden başkan 

seçildi. Diğer taraftan 

TOBB Türkiye Denizcilik 

Meclisi Başkanlığı’na da 

yeniden seçilen Recep 

Düzgit ile önümüzdeki 

dönemde planladıkları 

çalışmaları ve hedeflerini 

konuştuk.

RECEP DÜZGİT
TOBB TÜRKİYE DENİZCİLİK MECLİSİ BAŞKANI / İMEAK DENİZ TİCARET 

ODASI YKB YARDIMCISI / VAPUR DONATANLARI VE ACENTELERİ 

DERNEĞİ YKB
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Dernek olarak çalıştığınız başka hangi 
konular öne çıkıyor?
Vapur Donatanları ve Acenteleri Derneği 
çalışmalarına devam ediyor. Tabii ki 
tek konumuz tebliğ değildi. Bugün de 
Ulaştırma ve Altyapı Bakan Yardımcımız 
dile getirdi. Çok yakında Gemi Acenteleri 
Yönetmeliği’nin güncel hale getirilmesi, 
yani revizyonu söz konusu. Üzerinde 
çalışmamız gereken en önemli konu başlığı 
bu olacak…

TOBB Türkiye Denizcilik Meclisi’nde de 
başkan seçildiniz. Sektörün sorunlarını 
ifade etmek için bir konuşma da yaptınız? 
Bu noktada önemli konu başlıkları 
hangileriydi?
En önemlilerden biri çevre cezalarının 
anayasal cezalandırma ilkelerine aykırı 
olması. Çevre kanunundaki cezalandırma 
ilkeleri yanlış, hatalı; kirliliğin oluşma sebebi 
ve miktarına göre değil, geminin hacmine 
göre hesaplanıyor. Hem Odamız, hem 
sektörün ilgili tüm sivil toplum örgütleri 
bu kanun maddesinin değişmesi için 
uğraşıyor. Her fırsat bulduğumuzda 
devlet yetkilerine bunu anlatıyoruz. TOBB 
Türkiye Denizcilik Meclisi de bu konuda 
zaten çok kapsamlı bir yazı yazdı. İlk defa 
şunu memnuniyetle ifade edebilirim ki, 
Çevre Bakanlığı da bu yasa maddesinin 
değiştirilmesi gerektiğini kabullendi, bunu 
geçenlerde dile getirdi. Önümüzdeki süreçte 
bu konuda yol kat edeceğimize inanıyoruz. 
Onun dışında limanlarımızın konuları var. 
Toplantıda dile getirdikleri hususlardan 
biri şuydu; tekneler nasıl ki, elektriği yat 
limanlarından alıyor, kendi jeneratörlerini 
çalıştırmıyorlarsa gemiler için de bu süreç 
başlayacak. Dolayısıyla limanların çok ciddi 
elektrik altyapı yatırımı yapmaları gerekiyor. 
Çünkü bir geminin elektriğini fişe takıp 
çalıştırmak öyle basit bir şey değil. Bu şu an 
ne boyutunda olacak? Nasıl olacak? Neler 
lazım? Bunlar için bir destek olacak mı? Bu 
hususlar dillendiriliyor.

TOBB Türkiye Denizcilik Meclisi nasıl 
çalışıyor? Nasıl bir çalışma prensibi var?
Denizlik Meclisi mevzuatta belirlendiği 
şekilde yılda belli sayıda toplantı yapıyor. 
TOBB Sektör Meclisleri genellikle büyük 
cirolu, önde gelen firmalardan oluşur. Ama 
Denizcilik Meclisi’nde Tamer başkanın 

da müdahalesiyle sivil toplum örgütü 
temsilcilerini ve İDO, Şehir Hatları, Turyol 
gibi kuruluşları da dahil ettik. Sırf ciroyu 
hesaba katsak, o zaman herhalde sadece 
limanlardan ibaret olması gerekirdi. 
Dolayısıyla güzel bir harman oldu. Bu 
toplantılara kamudaki yöneticilerimiz 
de katılıyor. Gümrükler Bölge Müdürü, 
Denizcilik Genel Müdürleri gibi. Dolayısıyla 
bazı sektör sorunlarını toplantı sırasında 
yetkilileri ile görüşmüş, tartışmış olabiliyoruz. 
Öncesinde meclis üyelerinden gündem 
maddelerini topluyoruz. Yeterince 
biriktiğinde de toplantılarımızı organize 
ediyoruz. Toplantı İstanbul’da, TOBB’un 
binasında gerçekleşiyor.

Hem DTO’da başkan yardımcılığı görevini 
yürütüyorsunuz, hem TOBB’da böyle önemli 
bir göreviniz var. Bir de Vapur Donatanları 
Derneği’nde çalışmalarınız var. Ama aslında 
bunların hepsi birbirini de tamamlıyor değil mi?  
Ben 59 yaşındayım ama yaşça benden 
daha büyük kişiler olmasına rağmen şu 
anda Deniz Ticaret Odası’nda en eski 
meclis üyesiyim. Sanıyorum yirmi sekiz yıl 
oldu. Dolayısıyla çok mesafe kat ettim bu 
işlerin içinde. Zaten üstüne hukuk yüksek 
lisansı (LLM) yapınca mevzuat konularında 
bayağı bir ihtisasımız oluştu. Söylediğiniz 
bütün bu görevlerde konular iç içe, aşağı 
yukarı benzer konular. Tabii acentelerinki 
biraz daha acentelikle özdeşleşmiş 
durumda. DTO ise çok daha geniş bir 
yelpazeye sahip. Denizcilik Meclisi de, 
DTO’nun özeti gibi. Yani Oda’da yüzlerce 
konu varsa Meclis’te en önemlileri öne 
çıkıyor.

O zaman şu anda Deniz Ticaret Odası 
meclisinin bir çeşit hafızası gibisiniz. 
Sorunların çözümü anlamında yeterli 
birliktelik ve beraberlik var mı şu anda?  
Bugün toplantıya Ulaştırma Bakanlığı’nda 
Türk denizciliğini idare eden üç genel 
müdür ve bakan yardımcımız geldi. 
Gördüğünüz gibi çok ağır sorunlar dile 
getirilmedi. Çünkü navlunlar iyiyse, 
armatörler mutludur. Navlunlar fena değil 
Allah’a şükür. Şunu sık sık söylerim: Hep 
devletten bir şeyler istenir ama devlet 
navlunları yükseltemez. Tabii ki denizcilik 
armatörden ibaret değil ama armatör ana 
yüklenici. Dolayısıyla şu sıralar en azından 

o açıdan durum fena değil. Mükemmel 
de değil, ama düşük değil en azından. 
Ülkemizdeki diğer durumlara da bakarsak 
şükretmemiz gerekiyor. Onun dışında 
tabii ki sorunlar olacak. Zaten DTO gibi 
kurumlar da bu sorunları çözmek için 
var. Bazı kararlar ağır çıkıyor. Bazıları 
çözülemiyor. Kıyı yapıları, çekek yerleri, ilave 
bağlama yerleri çok zorlu süreçler içeriyor 
ve gittikçe de zorlaşacak. Müsilajdan 
dolayı Marmara’nın Özel Çevre Koruma 
Bölgesi ilan edilmesi biraz aceleye geldi. 
Şöyle ifade edeyim; Mesela Kekova ile 
Marmara Bölgesi’ni bir göremeyiz. Türkiye 
ticaretinin neredeyse %70’inin döndüğü 
Bursa, Yalova, İzmit, Gemlik, İstanbul, 
Ambarlı, Tekirdağ, Çanakkale, Karabigadaki 
tesislerin, Yalova ve Tuzla tersanelerinin 
olduğu çok geniş bir alan bir anda 
Kekova’yla aynı mevzuatla idare edilecek 
yere dönüştürüldü. Şimdi geri adım 
atılması da kolay değil. Yine de bürokratlar 
ellerinden geldiğince yardımcı olmaya 
çalışıyor. İnşallah bir aklıselimle gerekli 
düzeltmeler olur.

Son söz olarak sektöre nasıl bir mesaj 
vermek istersiniz?
Ben sektöre değil bizi yönetenlere bir 
şeyler söylemek istiyorum; ülkemizin çok 
büyük dinamiği, çok büyük insan gücü var. 
Aslında halkımızın da çok da büyük sabrı 
var. Lütfen ani, acele, iyi düşünülmemiş 
kararlarla bir anda ekonomimizi alt üst 
edecek, bütün özverili çalışmaları, birikimleri 
yıllarca geriye götürecek kararları almamaya 
artık özen göstersinler, ihtimam etsinler. 
Ülkenin kervan yolda düzülür zihniyetinden 
kurtulması lazım. Planlı, programlı, ülkeye 
verim sağlayacak yatırımlara öncelik 
verilmesi lazım. Sürekli büyük yatırımlar 
yapmak zorunda da değiliz. Bu ifadem 
bazen yanlış anlaşılıyor. Ülkenin bazen 
tasarruf da yapması gerekebilir. Yatırım 
yapmayalım demiyorum. Ama hesabımızı, 
kitabımızı iyi yapalım. Çünkü kaynakları 
saçacak bir lüksümüz yok. Bunu her geçen 
gün de görüyoruz. Yanlış alınan ve yanlış 
da ısrar edilen kararlardan dolayı ülkedeki 
bütün fiyat istikrarı ne yazık ki çok bozuldu, 
enflasyon fırladı gitti. Enflasyon-faiz sarmalı 
çok tehlikeli bir şeydir; dengeler çabuk 
bozulur ama düzelmesi ciddi istikrar ve 
zaman ister. Bedeli de hepimize ağır olur…
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Dökme yük gemileri için Metanol ile yeşil 
geçişin termo-ekonomik değerlendirmesi

GİRİŞ 
Küresel ısınma ve iklim değişikliğinin 
sektörel çerçeveleri her yıl yeni 
gelişmelere rağmen olumsuz büyüme 
sürecini devam ettirmektedir. 
Nitekim günümüzde, insan kaynaklı 
emisyonların küresel ölçekte toplam 
miktarı 321 Mt (Milyon ton) artışla 36,8 
Gt’a (Gigaton) ulaştığı görülmektedir[1]. 
IEA’nın (Uluslararası Enerji Ajansı) 
son emisyon raporuna göre, Paris 
Antlaşması’yla temel alınan 1.5 °C’nin 
korunması ile geliştirilen tüm önlemlere 
rağmen, salınan emisyon seviyesinin 
kritik bir noktaya ulaştığını ve bunun 
gezegenin sürdürülebilirliğini tehdit 
ettiğini göstermektedir. Tüm uluslararası 
dikkat çeken zorunlu gerekliliklere 
rağmen, uluslararası regülasyonlarla 
iklim değişikliğinin hafifletilmesi ve 
çevrenin korunmasına yönelik acil 
dikkat ve kararlı eylemin tahsis edilmesi 
artık bir değişimi gerekli kılmaktadır. 
Günümüzde toplam emisyonların 
önemli bir kısmı enerji üretimi, ulaşım, 

endüstriyel süreçler, ulaşım ve inşaat 
sektörü alanlarındaki faaliyetlerden 
kaynaklandığı görülmektedir. Bu 
temel sektörler arasında ulaşım, 
7,98 Gt CO2’ye karşılık gelen küresel 
emisyonların yaklaşık %20’sinden 
sorumludur[2]. Nitekim doğrudan deniz 
taşımacılığının, küresel taşımacılık 
faaliyetlerinin % 80’ini oluşturması, 
sektörel sorumluluk yönüyle önemli bir 
potansiyeli işaret ettiği görülmektedir.  
Nitekim, deniz taşımacılığı, 2018 
emisyon raporunda da ifade edildiği 
gibi [3,4] insan kaynaklı emisyonların 
%2,9’unu oluşturan 1.076 milyon ton 
CO2 emisyonundan sorumlu olduğu, 
deniz taşımacılığının etkisinin sürekli 
artma eğiliminde olduğu, 2012’de 
%2,75 olan değerin %5,45 artışla 
%2,9’a ulaştığı ve artışın devam ettiği 
görülmektedir [4].

Enerji verimliliğini artırmak, denizcilik 
endüstrisindeki yeşil geçişin bir 
başka önemli yönüdür. Nitekim 
çalışmalar; daha verimli motorlar, 
gelişmiş tahrik sistemleri ve optimize 
edilmiş gemi tasarımı gibi çözümlerin 
kullanılabilirliğini göstermektedir[5]. 
Rüzgâr destekli tahrik gibi yeni 
teknolojilerin geliştirilmesi ve gemi 
operasyonlarında otomasyon ve 
dijitalleşmenin kullanılması da 
enerji tüketiminin ve emisyonların 
azaltılması da bir çözüm olarak 
sunulmuştur. Nitekim Alwight 
çalışmasında yeşil geçişin mümkün 
olduğunu ve sera gazı salınımlarının 
en aza indirgenebileceğini bize 
göstermiştir[6].Ayrıca, atık ve kirliliğin 
azaltılması, balast suyu yönetiminin 
iyileştirilmesi ve sürdürülebilir gemi 
geri dönüşümünün uygulanması gibi 
sürdürülebilir denizcilik uygulamalarına 
artan bir odaklanma süregelmiş  
çalışmalar halindedir. Atıkları en 
aza indirmeyi ve kaynak verimliliğini 
artırmayı amaçlayan döngüsel ekonomi 

ilkelerinin benimsenmesi de, denizcilik 
endüstrisinin çevresel etkisinin 
azaltılmasına yardımcı olabilecek bir 
yaklaşımdır. Genel olarak, gemilerdeki 
yeşil geçiş, ekonomik büyümeyi teşvik 
ederken ve denizcilik endüstrisinde 
yeni fırsatlar yaratırken, sera gazı 
emisyonlarını azaltmak ve çevresel 
performansı iyileştirmek için bir 
dizi strateji, teknoloji ve uygulama 
içermektedir.

MARPOL’un bu kapsamda geliştirdiği 
regülasyonlarda Metanol, yenilenebilir 
kaynaklardan veya karbon salınımı 
düşük kaynaklardan elde edilebilen 
bir yakıt olarak kabul edilmektedir. Bu 
özelliğiyle, geleneksel ağır yakıtlara 
göre daha düşük emisyon profili 
sunar ve ayrıya alternatif yakıtlarda 
günümüz teknolojileri değişim alt yapısı 
sunmaktadır. 

Bu yakıtlar arasında özellikle Metanol 
uygulanabilir ve sürdürülebilir bir tercih 
olarak öne çıkmaktadır. Metanol, düşük 
karbon emisyonları ve yenilenebilir 
kaynaklardan elde edilebilmesi 
nedeniyle denizcilik için umut verici 
bir yeşil yakıt olarak görülmektedir. 
Enerji verimliliğini ele alacak olursak, 
Metanol kullanımının ekonomik 
fizibilitesini değerlendirmede sektörel 
bir faktör olarak gelişmiş ve teknolojik 
uyarlanabilirlik olarak geliştirilmiştir. 
Nitekim yenilenebilir kaynaklardan 
Metanol üretimi gibi gerekli enerjinin, 
Metanol depolama ve taşıma 
süreçlerindeki enerji ihtiyacı olmak 
üzere, motorların enerji verimliliğinde 
bir araç olarak değerlendirilebileceği 
görülmüştür[5].

Metanol, geleneksel deniz yakıtlarına 
potansiyel bir alternatif olarak araştırılan 
yakıtlardan biri olarak gelişmiştir. 
Biyokütle ve karbondioksit gibi çeşitli 
kaynaklardan üretilebilen yenilenebilir 

*PROF. DR. M. ZİYA SÖĞÜT
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bir yakıttır ve geleneksel fosil yakıtlardan 
daha düşük emisyona sahiptir. Bununla 
birlikte, Metanolün bir deniz yakıtı 
olarak geniş çapta benimsenmesinden 
önce, termo-ekonomik 
uygulanabilirliğinin değerlendirilmesi 
önemlidir. Bu, geleneksel deniz 
yakıtlarına kıyasla Metanol kullanmanın 
enerji verimliliğinin ve ekonomik 
uygulanabilirliğinin değerlendirilmesini 
içermektedir. Metanol tercihi ve 
etkileri, politika ve yatırım kararlarına 
rehberlik etmeye yardımcı olacak 
önemli bilgiler sağlayabilir. Örneğin, 
bu tür değerlendirmeler yeşil 
denizcilik endüstrisine geçiş için en 
verimli ve uygun maliyetli yolların 
belirlenmesine yardımcı olabilir. 
Ayrıca, yeni teknolojilerin ve yakıtların 
benimsenmesinin önündeki potansiyel 
engellerin belirlenmesine ve bu 
engellerin üstesinden gelmek için 
stratejiler geliştirilmesine de yardımcı 
olabilir. Bu nedenle, dökme yük 
gemileri için Metanol kullanımının 
termo-ekonomik bir değerlendirmesinin 
yapılması, bu teknolojinin denizcilik 
endüstrisi için fizibilitesini ve potansiyel 
faydalarını belirlemek açısından 
önemlidir. Bu kapsamda ele alınan 

ve derlenen bu çalışma özellikle 
Metanol kullanımının örneklenerek 
değerlendirilmesi için bir görüş olarak 
sunulmuştur. 

SEKTÖREL ÖNGÖRÜLER VE 
KARBONSUZLAŞTIRMA 
İklim değişikliği konusunda artan 
kamuoyu farkındalığı ve denizcilik 

otoriteleri tarafından belirlenen 
uluslararası düzenlemelerin getirdiği 
küresel baskılar, son zamanlarda 
denizcilik sektöründe alternatif yakıt 
kullanımına yönelik eğilimleri arttırmış 
ve sektörel sorumluluklar olarak 
alternatif teknolojiler öne çıkmıştır. 
Ancak tüm bu arayışlara rağmen 
sürdürülebilir bir etkinin oluşmadığı 
da bir gerçektir. Nitekim son yıllarda 
konvansiyonel yakıtlardan alternatif 
yakıtlara geçiş konusunda ortaya atılan 
çözümler ve bunlara karşı oluşan 
ilginin artmasına rağmen, uluslararası 
deniz taşımacılığında halen enerji 
içeriğine göre toplam yakıt tüketiminin 
%79’u ağır akaryakıt (HFO) tarafından 
karşılanmaktadır. Özellikle mevcut gemi 
ana motor teknolojilerinin özelliğine 
bağlı olarak, hem kimyasal hem de 
petrol tankerleri genellikle HFO ve 
deniz dizel yağı (MDO) yakıtlarını tercih 
etmeye devam etmektedir.  Günümüzde 
HFO ve MDO’nun yüksek kullanım 
oranına olan bağımlılığın azaltılması 
için sektörel çabalar yoğunlaşmıştır 
ve bu süreçte sıvılaştırılmış doğal 
gaz (LNG) temel bir alternatif 
yakıt olarak öne çıkmıştır. Ayrıca 
günümüzde motor teknolojilerinde 

dönüşümü destekleyecek çabalar 
da gözlenmektedir ve umut verici bir 
alternatif deniz yakıtı olarak Metanol da 
bu yönüyle etkili olmuştur [4]. Özellikle 
bazı problemlere rağmen, Metanol, 
gemi otoriteleri için, sera gazlarının 
azaltılmasında ve karbonsuzlaştırma 
süreçlerinde önemli bir çözüm haline 
gelmektedir [7]. 

Şekil 1’de de görülebileceği gibi, IMO, 
kısa vadede 2008’e kıyasla 2030 yılına 
kadar karbon yoğunluğunu en az %40 
oranında azaltılmasını hedeflemiş 
ve sektörel hedefler planlamıştır. 
IMO bu çalışmasını gemiciliği daha 
sürdürülebilir ve çevre dostu hale 
getirilmesi amacıyla 2050 yılına 
taşımış ve sektörel emisyon hedefi 
olarak  %70 CO2 azaltımını taahhüt 
etmiştir (IMO, 2023a). Metanol biyolojik 
olarak parçalanabilen, temiz yanan bir 
yakıttır, güvenilirliği kanıtlanmış, maliyet 
açısından rekabetçi bir deniz yakıtıdır. 
Metanol yakıtlı motorların kullanılması, 
kükürt oksit (SOX) ve partikül madde 
(PM) emisyonlarını neredeyse %95 
oranında azaltır. Ayrıca nitrojen oksit 
(NOX) ve CO2 emisyonlarını sırasıyla 
%80 ve %15’e kadar azaltır [9,10].

Denizcilik sektörünün karbondan 
arındırılmasında önemli zorluklara 
sahiptir ve orta ölçekli senaryolar için 
gerçekleşmesi bugünün politikaları ve 
yaklaşımları ile imkânsız bir süreçtir. 
Ancak yeşil geçiş daha sağlıklı bir 
değişimi destekleyen bir ara geçiş 
olarak değerlendirilmelidir.  Sektörel 
problemlerin başında, daha temiz 
yakıtlara geçişin ekonomik olmaması ve 
önemli altyapı yatırımları gerektirebilir.  

Ayrıca rüzgâr ve güneş enerjisi gibi 
yenilenebilir enerji kaynakları her tür 
gemi veya rota için geçerli ve yeterli 
olmamasıdır. Ek olarak, endüstrinin 
karbonsuzlaştırmayı teşvik edecek 
düzenlemeler ve standartlardan 
yoksun olması ve bu konuda ortak bir 
çerçevenin olmamasıdır.  Bu zorluğun 
üstesinden gelmek için denizcilik 
sektöründe, emisyonları azaltılması ve 
karbondan arındırılması amacıyla,  etkin 
arayışlar geliştirildiği görülmektedir. 
Bunlar aşağıda temel başlıklarla 
şekillendirilmiştir: 

Gemilerde enerji verimliliğinin 
arttırılması: Gemilerden kaynaklanan 
emisyonları azaltmanın en etkili 
yollarından biri, enerji verimliliklerini 
arttırmaktır. Bu, sürtünmeyi azaltmak 
ve yakıt verimliliğini artırmak için 
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gemi tasarımını optimize etmek, 
hava yağlama sistemleri veya gövde 
kaplamaları gibi enerji verimli sistemler 
kurmak ve hibrit veya elektrikli motorlar 
gibi daha verimli tahrik sistemleri 
uygulamak gibi çeşitli önlemlerle 
başarılabilir. 

Ancak enerji verimliliğinin en temel 
noktası ana motor ve benzeri enerji 
tüketen bileşenlerin enerji verimli 
operasyonel yönetim araçlarının 
geliştirilmesidir. Bu amaçla ISO 50001 
gibi etkin enerji yönetim çerçevesinin 
oluşturulması ve enerji verimliliğinin 
uygulanabilir çerçevelerinin gemilerde 
aktif olarak kullanılması sayılabilir. 

Daha temiz yakıtlara geçiş: Denizcilik 
sektörünün karbondan arındırılmasına 
yönelik bir diğer yaklaşım, fosil 
yakıtlardan sıvılaştırılmış doğal gaz 
(LNG), hidrojen veya biyoyakıtlar gibi 
daha temiz yakıtlara geçiş yapmaktır. 
LNG, hâlihazırda geçiş yakıtı olarak 
kullanılan düşük emisyonlu bir fosil 
yakıt iken hidrojen ve biyoyakıtlar, 
sera gazı emisyonlarını önemli ölçüde 
azaltma potansiyeline sahip yenilenebilir 
enerji kaynaklarıdır[11]. 

Günümüzde Metanol gibi sektörel 
avantajı olan yakıtlar da öne 
çıkmaktadır.  Bununla birlikte ARGE’sini 
tamamlamamış hidrojen, amonyak, 
sentetik yakıtlar gibi farklı arayışlar 
da bu kapsamda sayılabilir. Ancak 
Metanol biyolojik olarak parçalanabilen, 
temiz yanan bir yakıttır, güvenilirliği 
kanıtlanmış, maliyet açısından 
rekabetçi bir deniz yakıtıdır. Metanol 
yakıtlı motorların kullanılması, kükürt 
oksit (SOX) ve partikül madde (PM) 
emisyonlarını neredeyse %95 oranında 
azaltır. Ayrıca nitrojen oksit (NOX) ve 
CO2 emisyonlarını sırasıyla %80 ve 
%15’e kadar azaltır [9.10].

Yenilenebilir enerji kaynaklarının 
kullanılması: Gemi verimliliğini 
artırmanın ve daha temiz yakıtlara 
geçişin yanı sıra, rüzgâr ve güneş 
enerjisi gibi yenilenebilir enerji 
kaynaklarının kullanılması da denizcilik 
sektörünün karbondan arındırılmasına 

yardımcı olabilir. Örneğin, bazı gemiler, 
yelkenlerin veya diğer rüzgâr destekli 
tahrik sistemlerinin kurulması yoluyla 
rüzgâr gücünü kullanacak şekilde 
tasarlanmaktadır. Güneş panelleri, 
yerleşik sistemlere güç sağlamak için 
elektrik üretmek ve fosil yakıta dayalı 
enerji üretimi ihtiyacını azaltmak için de 
kullanılabilir[12].

Operasyonel verimlilik: Denizcilik 
sektörünü karbondan arındırmak 
için bir başka strateji de operasyonel 
verimliliği artırmaktır. Bu, yakıt 
tüketimini azaltmak için rotaların 
optimize edilmesi, optimum motor 
performansını sağlamak için 
daha iyi bakım uygulamalarının 
uygulanması ve limandaki boşta kalma 
süresinin azaltılması gibi önlemleri 
içerebilir[13,14]. Ayrıca özellikle 
mevcut gemiler için ısı yönetim kontrolü 
de önemli bir kazanımdır. Alternatif 
yakıtların uygulanmasına ek olarak, 
deniz motorlarında Atık Isı Geri Kazanım 
Sistemlerinin (WHRS) kullanılması da, 
kayda değer enerji tasarrufu ve yakıt 
tüketiminde azalma sağlama konusunda 
önemli bir potansiyele sahiptir (Olaniyi 
ve Prause, 2020). WHRS uygulamaları 
ana motorda kullanılan yakıtın yanması 
sonucu ortaya çıkan ısıdan maksimum 
verim alınmasını sağlayan teknolojiler 
olarak gelişmiştir. Bu kapsamda üretilen 
veya geri kazanılan ısı,  otel yükünü 
desteklemek ve yardımcı motorların 
yükünü azaltmak için kullanıldığı gibi 
gerektiğinde elektrik üretiminde de 
kullanılabileceği görülmektedir[1,15]. 
WHRS, denizcilik sektöründe başarılı 
uygulamalara sahiptir ve gemi kaynaklı 
hem enerji verimliliğinde hem de zararlı 
emisyonların azaltılmasında avantajlı bir 
tercih olarak öne çıkmaktadır.

 WHRS sektörel uygulamalarda yüksek 
egzos gazına sahip gemiler için pek çok 
alternatife sahiptir. Özellikle gaz ve çift 
yakıtlı motorlar gibi hem konvansiyonel 
hem de yeni nesil deniz motorlarında 
etkin verimlilik potansiyelleriyle 
kullanılabilir potansiyeller sağlamaktadır 
[16]. Teorik verimleri %21’leri 
bulan WHRS uygulamaları, özellikle 

yüksek güç çıkışlı ana makinelerle 
donatılmış büyük ölçekli gemilerde 
%14’e varan verim sağlanabileceği 
görülmektedir[16]. WHRS sistemi 
özellikle enerji verimliliğinde etkin 
sonuçlar sağlasa da, alternatif yakıtlara 
göre bu seçenek daha sınırlıdır [17]. 
Örneklere göre, WHRS, ilk yatırım 
maliyetlerini 2-5 yıl [18] ve 3-8 yıl [19] 
içinde geri kazanımı olan seçeneklere 
sahiptir. Ancak WHRS’nin geri kazanım 
süreçlerinde; yakıt fiyatları, gemi türleri, 
ihtiyaç duyulan güç ve sistem kurulum 
maliyetleri etkin parametrelerdir [19].

Sektörel farkındalığı sürekli artan 
denizcilik sektörü için deniz 
taşıtlarından kaynaklanan sera gazı 
emisyonlarını azaltılması öncelikli 
konu olarak gelişmektedir. Nitekim 
var olan kontrol edilebilir indekslere 
ek olarak, IMO 1 Kasım 2022’de bir 
önlem olarak Enerji Verimliliği Mevcut 
Gemi Endeksi’ni (EEXI)  ve Karbon 
yoğunluk indeksini (CII) yürürlüğe 
koymuştur [20,21]. Bu kapsamda 
Ocak ayından itibaren 400 Gt ve üzeri 
belirli gemi tipleri için ulaşılan EEXI, CII 
indekslerinin hesaplanması zorunlu hale 
gelmiş, gemi işletmecileri filolarının yıllık 
operasyonel performansını hesaplamak 
için veri toplanması bir gereklilik olarak 
öne çıkmıştır [21,22]. 

Mevcut gemiler için belirtilen indekslere 
uyum göstermek özellikle geleneksel 
yakıtlı motorlarla çalıştırılan filolar 
için problemli bir durum yaratmıştır. 
Yapılan sektörel öngörülerde gerekli 
indekslere uyum sağlamak için hem 
şaft gücü sınırlaması hem de motor 
gücü sınırlaması öne çıkan iki temel 
unsur olarak görülmektedir. Ancak 
bu uygulamalar gemilerin servis 
hızını düşürürken, işletme zorlukları 
üretmektedir. Buna karşın sektörde 
öne çıkan LNG ve Metanol gibi an 
motorlarda düşük karbonlu alternatif 
yakıtların kullanılması, geleneksel 
yakıtlar dikkate alındığında önemli bir 
avantaj olabileceğini göstermektedir. 

Ayrıca belirlenen indekslerin referans 
değerleri kısa ve uzun vadeli hedeflerin 
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tutturulabilmesi için alternatif motor 
teknolojileri ile birlikte, kademeli olarak 
düşürüldüğünden ihtiyaç halinde 
şaft gücü ve motor gücü sınırlaması 
uygulamaları bir avantaj yaratacaktır 
[22]. Sektörel çalışmalar ise, alternatif 
yakıtların karbonsuzlaştırmaya geçişte 
bir çözüm olabileceğini göstermektedir. 
Nitekim özellikle Metanol türleri 
bu amaçla bir alternatif olarak 
değerlendirilmelidir. Genel olarak, 
Metanol, denizcilik sektörünün karbon 
emisyonlarını azaltma potansiyeline 
sahip önemli bir alternatiftir. Sektörel 
sürdürülebilirlik çözümleri amacıyla, 
gerekli emisyon azaltımlarının elde 
edilebilmesi bazı temel kavramların 
geliştirilmesiyle doğrudan ilişkilidir. Bu 
kavramlar; 

Metanol üretimi: Metanol, doğal gaz, 
kömür, biyokütle ve hatta karbondioksit 
gibi çeşitli kaynaklardan üretilebilir. 
Metanol üretiminin en yaygın yöntemi, 
buhar reformu adı verilen bir işlemi 
içeren doğal gazdır. Son yıllarda, 
biyokütle veya karbon yakalama ve 
kullanma teknolojileri gibi yenilenebilir 
kaynaklardan Metanol üretmeye artan 
bir odaklanma olmuştur[23].

Deniz yakıtı olarak Metanol: Metanol, 
hem buji ateşlemeli hem de sıkıştırma 
ateşlemeli deniz motorlarında yakıt 
olarak kullanılabilir. Buji ateşlemeli 
motorlarda kullanım için uygun hale 
getiren yüksek oktan derecesine 
sahiptir. Metanol, emisyonları azaltmak 

için dizel veya diğer yakıtlarla da 
karıştırılabilir. Bununla birlikte, 
Metanolün yakıt olarak kullanılması, 

mevcut motorlarda değişiklik 
yapılmasını veya yeni motorların 
kurulmasını gerektirir ve bu da maliyetli 
olabilir[24].

Emisyon azaltma: Metanol kendi başına 
kullanıldığı takdirde, geleneksel fosil 
yakıtlara kıyasla sera gazı emisyonlarını 
%12’ye kadar azaltma potansiyeline 
sahiptir. Bunun nedeni, Metanolün 
daha az karbon içermesi ve daha 
yüksek bir hidrojen-karbon oranına 
sahip olmasıdır, bu da daha düşük 
emisyonlara yol açar. Metanol ayrıca 
geleneksel fosil yakıtlara kıyasla daha 
düşük kükürt içeriğine sahiptir ve bu da 
zararlı hava kirliliğini azaltmaya yardımcı 
olmaktadır[25].

Güvenlik hususları: Metanol yanıcı 
bir sıvıdır ve dikkatle kullanılmalıdır. 
Bununla birlikte, sıvılaştırılmış doğal 
gaz veya hidrojen gibi diğer alternatif 
yakıtlara kıyasla elleçlenmesi ve 
taşınması nispeten güvenlidir. Metanol 
ayrıca biyolojik olarak parçalanabilir ve 
çevrede kalıcı değildir [26].

Altyapı ve maliyet hususları: 
Metanolün deniz yakıtı olarak 
benimsenmesi, üretim, depolama 
ve dağıtım için altyapıya önemli 
yatırımlar gerektirecektir. Yenilenebilir 
kaynaklardan Metanol üretmenin 
maliyeti şu anda geleneksel fosil 
yakıtlardan daha yüksek, ancak üretim 
teknolojileri geliştikçe ve ölçeklendikçe 
düşmesi beklenmektedir[27,28].

Düzenleyici çerçeve: Uluslararası 
Denizcilik Örgütü (IMO), denizcilik 
sektöründen kaynaklanan sera gazı 

emisyonlarını 2008 seviyelerine kıyasla 
2050 yılına kadar en az %50 oranında 
azaltma hedefi belirlemiştir. Metanol, 
bu hedefe ulaşmak için potansiyel 
bir çözüm olarak tanımlanmıştır ve 
IMO, Metanolün deniz yakıtı olarak 
kullanılmasına ilişkin yönergeleri 
onaylamıştır [29].

TERMOEKONOMİK ETKİ 
DEĞERLENDİRMELERİ
Gemiler için ekonomik ve çevresel 
sürdürülebilirlik, doğrudan termo-
ekonomik değerlendirmeler ile birlikte 
ele alınması gereken bir süreçtir. Bu 
çalışmada gemilerin Metanol tercihinde 
öne çıkan Metanol kullanımının 
termoekonomik etki değerlendirmesi 
ele alınmıştır. Çalışmada kuru bir 
yük gemisinin performans etkisi 
ele alınmıştır. Referans olarak ele 
alınan gemi,  396 metre toplam 
uzunluğa,192237 brüt tonaja ve 
199272 metrik ton ölü ağırlığa sahip 
bir kuru yük gemisi ele alınmıştır. 
62500 kW toplam güce sahip bir ana 
makinanın ortalama hız 19 knot olarak 
alınmıştır[5]. Çalışmada Bütüncül 
yaklaşım modeli ile 33 sefer koşulu 
için motorun HFO yakıt tüketiminin ve 
Metanol kullanımının termal verimliliği 
ele alınmıştır. 

Şekil 2’de görüldüğü gibi yük oranlarına 
göre performans etkisi, %50, %75 
ve %100 için sırasıyla ortalama 
%31,09, %35,09 ve %38,09 olarak 
gerçekleşmiştir. Metanol’ü HFO ile 

beraber kullanıldığı şartlar için %50 
güçte ortalama %44,03, %75 güçte 
ortalama %55,02 ve %100 güçte ise 
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ortalama %59,08 gibi bir verim elde 
edilir. Yapılan analizlerde alternatif 
ve yakıt olarak Metanol ilaveli HFO 
kullanılması verimi %51,69’a çektiği 
görülmektedir. Çalışmada elde edilen 
verimlilik potansiyelleri dikkate alınarak 
emisyon etkileri de değerlendirilmiştir. 
Tanımlanan yük etkileri ile birlikte 
emisyon dağılımları Şekil 3’de 
verilmiştir.

Şekil 3’de elde edilen verilere göre, HFO 
(Fuel oil) ve Methanol+HFO yakıtlarının 
CO2 emisyonları yük koşulları dikkate 
alındığında HFO ve karışım tercihi ayrı 
ayrı ayrı değerlendirilmiştir. %50 yük 
için, HFO yakıtı yakıldığında 6,055 
kg CO2 salınırken, aynı şartlarda 
HFO+Methanol kullanıldığında bu 
değer 5,67 kg CO2'ye düşmektedir. 
%75 güçte ise HFO için 7,87 kg/kg ve 
HFO+Methanol için 7,37 kg/kg CO2 
emisyonu söz konusudur.

 %100 güçte çalışma durumunda 
ise HFO için 9,68 kg/kg ve 
HFO+Methanol için 9,07 kg/kg CO2 
salınmaktadır. Bu verilere dayanarak, 
HFO+Methanol’ün HFO’ya kıyasla 
%6.24 daha az CO2 emisyonlarına 
sahip olduğunu söylenebilir. Özellikle 
daha düşük güç seviyelerinde 
HFO+Methanol’ün CO2 emisyonları 
daha da azalmaktadır. Bu, çevresel 
sürdürülebilirlik açısından Methanol’ün 
tercih edilmesini desteklenebilir. Elde 
edilen verilere dayanarak, HFO (Fuel 
oil) ve HFO+Methanol yakıtlarının SOx 
(sülfür dioksit) emisyonları üzerine 
bir analiz yapılmıştır. Ortalama %50 
güçte HFO kullanıldığında, HFO yakıtı 
yakıldığında 34,93 gram SOx salınırken, 
aynı şartlarda HFO+Methanol 

kullanıldığında bu değer 29,694 gram 
SOx’e düşmektedir. %75 güçte ise HFO 
için 45,413 g/kg ve HFO+Methanol 
için 38,602 g/kg SOx emisyonu söz 
konusudur. %100 güçte çalışma 
durumunda ise HFO için 55,893 g/kg 
ve HFO+Methanol için 47,510 g/kg SOx 
salınmaktadır. Bu verilere dayanarak, 
HFO+Methanol’ün HFO'ya kıyasla çok 
daha düşük SOx emisyonlarına sahip 
olduğunu söylenebilir. HFO yakıtlarının 
yüksek sülfür içeriği nedeniyle SOx 
emisyonları oldukça yüksekken, 
Methanol’ün yanmasında hiç SOx 
emisyonu oluşmaz. Methanol’ün düşük 
SOx emisyonları, denizcilik sektöründe 
hava kalitesini ve çevreyi korumak için 
önemli bir etki olarak görülebilir. 

SONUÇ 
Bu çalışmada, öncelikle sektörel bir 
çerçevede, alternatif yakıt kullanımı ve 
Metanol etkisinin genel değerlendirmesi 
için, bir derleme çalışması sunulmuştur. 
Çalışmada öncellikle sektörel genel bir 
çerçeve verilmiş ve daha sonra bir yük 
gemisi üzerinden, Metanol kullanımının 
termoekonomik etki değerlendirmesi 
motor yüklerine bağlı olarak 
incelenmiştir. Mevcut gemiler için bir 
alternatif çözüm olarak, 199,272 DWT 
kapasitesinde bir Bulk Carrier referans 
alınmış ve dizel ile Metanol kullanımının 
karşılaştırmalı termo-ekonomik analizleri 
gerçekleştirilmiştir. Çalışmada 62500 
kW motor kapasitesine sahip geminin 
ortalama enerji verimliliği %35 olarak 
bulunmuştur. 

Buna karşın aynı şartlara göre Metanol 
kullanımı ile mevcut geminin enerji 
verimi ortalaması %51,69 olarak 
hesaplanmıştır. Ayrıca HFO yakıt ile 

gemide 6.055 CO2 ton emisyon açığa 
çıkarırken, Metanol katkısı ile bu etkinin 
%6.24 oranında azaldığı görülmüştür.  
Yapılan analizler sektörel avantajları 
yönüyle karbonsuzlaştırmaya geçiş 
için Metanolün bir katkı olarak da bir 
avantaj sağlayacağı görülmektedir. 
Ancak Metanol üretim etkisindeki 
olumsuzluklar yeni bir kirlilik alanı 
oluşturmaktadır. Buna karşın 
alternatif bir kazanım olarak emisyon 
kazanımındaki avantajları ile Metanol 
yanında yeni yakıt tercihi bir avantaj 
olarak değerlendirilmelidir. 
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Denizcilik Çalışma Sözleşmesi’nin (MLC) Türk 
İş Hukukuna Uyarlanması

GİRİŞ
Denizcilik sektöründe kurulan ilişkilerin 
yapısı gereği yabancılık unsuru içermesi 
deniz hukukunda birlik sağlama 
ihtiyacını doğurmuş ve bu anlamda 
birçok uluslararası sözleşme kabul 
edilmiştir. Ancak deniz iş kolunda 
çalışan gemiadamlarıyla ilgili uluslararası 
kuralların fazlalığı, Uluslararası Çalışma 
Örgütü’nün “ILO” denizcilikteki çalışma 
koşullarını düzenleyen uluslararası 
sözleşmelerine üye ülkelerin her birinin 
taraf olmaması, sözleşmesel zorlayıcı 
denetim mekanizmalarının yetersizliği 
gibi sorunlar gündeme gelmiştir. 23 Şubat 
2006 tarihinde ILO tarafından kabul edilen 
ve 20 Ağustos 2013 tarihinde yürürlüğe 
giren Denizcilik Çalışma Sözleşmesi 
“Sözleşme”, gemiadamlarının çalışma 
koşullarına ilişkin uygulanan uluslararası 
birçok sözleşme ve tavsiye kararlarını tek 
bir çatı altında toplayarak uygulamada 
uyum ve hukuki birlik sağlamıştır. İşbu 
yazımızda Sözleşme’nin kapsamını ve 
sistematiğini incelemekte ve Türk İş 

Hukuku kapsamında hükümlerinin 
uyarlanmasını değerlendirmekteyiz.

SÖZLEŞME’NİN İÇ HUKUKUMUZDAKİ 
DURUMU VE ONAY SÜRECİ
Anayasa’nın 90. maddesi uyarınca 
Türkiye Cumhuriyeti adına uluslararası 
sözleşmelerin onaylanması TBMM’nin 
onaylamayı bir kanunla uygun 
bulmasına bağlıdır. TBMM tarafından 
onaylanan uluslararası sözleşmelerin 
iç hukukumuzda yürürlüğe girmesi ise 
Anayasa’nın 104. maddesi uyarınca 
sözleşmelerin Cumhurbaşkanı kararı 
ile onaylanması ve Resmî Gazete’de 
yayımlanması ile olmaktadır. Sözleşme, 
TBMM tarafından 2017 yılında 6898 
sayılı Denizcilik Çalışma Sözleşmesinin 
Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna 
Dair Kanun ile onaylanmış ise 
de Cumhurbaşkanı kararı ile iç 
hukuk prosedürü tamamlanmamış 
olduğundan Türkiye açısından 
henüz bağlayıcılık kazanmamıştır. 
Bununla birlikte, Sözleşme’ye taraf 
olunmaması hükümlerinin Türk 
gemilerine uygulanmayacağı anlamına 
gelmemektedir. Sözleşme hükümleri Türk 
gemilerine Taraf Devletler tarafından fiilen 
uygulanarak denetime tabi tutulabilmekte 
ve Sözleşme’de öngörülen çalışma 
koşullarını karşılamadığı tespit edilen 
Türk gemileri seferden alıkonulma gibi 
çeşitli yaptırımlara muhatap olabilmektedir. 
Sözleşme'ye taraf olan herhangi bir liman 
devletine uğrayan herhangi bir gemi, 
bayrak devleti Sözleşme’ye taraf olmasa 
dahi, Sözleşme'nin V. maddesi gereği 
gemiadamlarının çalışma koşullarının 
Sözleşme'ye uygun olup olmadığı 
hususunda denetim ve yaptırıma tabi 
olabilmektedir. Dolayısıyla, mevcut 
durum itibariyle Sözleşme iç hukukumuz 
açısından bağlayıcı olmasa dahi liman 
devletlerinin denetim ve yaptırım yetkisi 
gereği, gemiadamlarının iş sözleşmelerinin 
veya toplu iş sözleşmelerinin Sözleşme’ye 
uygun yapılması, Sözleşme’nin yürürlüğe 

girme sürecinin tamamlanması ve iç 
hukukumuzun Sözleşme’ye uyumlu hale 
getirilmesi elzemdir.

SÖZLEŞME’NİN KAPSAMI VE SİSTEMATİĞİ
Sözleşme, denizde çalışma ile ilgili mevcut 
uluslararası sözleşmelerde ve tavsiye 
kararlarında yer alan yürürlükteki bütün 
normları, aynı zamanda diğer uluslararası 
çalışma sözleşmelerinde belirtilen temel 
ilkeleri ve ILO tarafından yayımlanmış 
olan 37 sözleşmeyi kapsayan tek ve 
uyumlu bir belge oluşturmak amacıyla 
hazırlanmıştır. Sözleşme sistematik olarak 
i) giriş ii) maddeler (16 madde) iii) kurallar 
ve kodlar olmak üzere 3 temel bölümden 
oluşmaktadır. Kodun A bölümünde 
bulunan hükümler bağlayıcı olup Taraf 
Devletler işbu hükümleri iç mevzuatına 
almak ve uygulamakla yükümlüdür. 
Kodun B bölümünde yer alan hükümler 
ise bağlayıcı olmayıp A bölümündeki 
hükümlerin iç hukuka uyarlanmasında 
yönerge mahiyetindedir. Sözleşme, 
Sözleşme’ye tabi olan gemide herhangi 
bir işte çalışan veya görevlendirilmiş veya 
iş yapan tüm gemiadamlarına çalıştıkları 
pozisyonlara bakılmaksızın uygulanır. 
Sözleşme’ye tabi olan gemi ise sadece 
liman kurallarının uygulandığı bölgeler 
veya korunaklı sular veya iç sular veya 
bunlara çok yakın bitişik sularda değil 
diğer sularda da yüzen her türlü aracı 
ifade eder. Sözleşme’nin yer bakımından 
uygulama alanına kamu ve özel sektör 
oluşumlarında ticari faaliyette bulunan 
tüm gemiler tabidir. Bu kuralın istisnaları 
ise i) balıkçılık ve benzeri işler ile uğraşan 
ii) yelkenli gibi geleneksel yöntemlerle 
inşa edilen gemiler iii) savaş gemileri ve 
yardımcı savaş gemileri Sözleşme’nin 
kapsamı dışındadır.

SÖZLEŞME’NİN HÜKÜMLERİNİN TÜRK 
İŞ HUKUKUNA UYARLANMASI VE 
DEĞERLENDİRİLMESİ
Taraf devletler, Sözleşme’nin hükümlerine 
uygunluğu sağlayacak kendilerine özgü 
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bir sistem oluşturmak ve hem kendi 
bayraklarını taşıyan gemilerin hem de 
limanlarına uğrayan yabancı bayraklı 
gemilerin denetimini sağlamak ve 
raporlamakla yükümlüdür. Türk gemileri 
yabancı devlet limanlarında Sözleşme’ye 
ilişkin denetimlere tabi tutulabilmektedir. 
Sözleşme’nin yürürlüğe girme sürecinin 
tamamlanmamış ve iç mevzuatımızın 
uyumlu hale getirilmemiş olması sebebiyle 
Türk gemileri seferlerde ikili uygulamalarla 
karşılaşabilmektedir. Aşağıda 
gemiadamlarının çalışma koşullarına 
ve haklarına ilişkin iç hukukumuzda 
Sözleşme’ye nazaran eksiklik gösteren ve 
uyumlu hale getirilmesi gereken hususlar 
ele alınacaktır.

a. Asgari Çalışma Yaşı ve Genç 
Çalışanlara Özel Çalışma Koşulları: 
Sözleşme’nin Kural 1.1. uyarınca asgari 
çalışma yaşı 16’dır. Bağlayıcı olan 
Standart A1.1 kısmında 18 yaşından 
küçük gemiadamlarının gece çalışması 
yasak kılınmıştır. İç hukukumuzda 
gemide çalışmak için aranan asgari yaş 
şartı 854 sayılı Deniz İş Kanunu’nda 
“Deniz İş Kanunu” düzenlenmemektedir. 
Gemiadamları ve Kılavuz Kaptanlar 
Yönetmeliği’nin “Yönetmelik” 
“Gemiadamları Yeterlilik Şartları” bölümü 
altında ise yeterlilik belgelerinin alınması 
için bazı iş grupları bakımından 18 ve 
bazıları bakımından 16 yaşında olma 
şartı getirilmiştir. Bununla birlikte, iç 

hukukumuzda genç çalışanların gece 
vardiyasında çalışamayacağına ilişkin 
kural haricinde, çalışma ve dinlenme 
sürelerine ilişkin özel düzenlemelere yer 
verilmemiştir. Genç çalışanların haftalık 
çalışma süresi de diğer gemiadamları 
ile birlikte haftalık 48 saat olmaktadır. 
Sözleşme’de ise genç çalışanların 
haftalık çalışma süreleri için azami 40 
saat sınırı öngörülmüş olup, Deniz İş 
Kanunu bu hususta Sözleşme’ye aykırılık 
teşkil etmektedir. Ayrıca Sözleşme genç 
çalışanlara özel izin hakkı, yurda iade, 
iş sağlığı ve güvenliği düzenlemelerini 
havi iken iç hukukumuzda işbu 
hususlar düzenlenmemektedir. Özetle, 
iç hukukumuzda genç çalışanlar 
bakımından asgari çalışma yaşı ve gece 
çalışma yasağı düzenlemeleri haricinde 
Sözleşme’ye uyumluluk sağlanamamış 
olup, anılan iki hususun ise kanun ile 
değil Yönetmelik’te düzenlenmiş olması 
öğretide eleştirilmektedir. 

b. Korsanlık veya Gemiye Yönelik 
Silahlı Soygun Eylemleri Halinde 
Gemiadamlarının İş Sözleşmesinin Devam 
Etmesi: Sözleşme’nin gemiadamlarının 
iş sözleşmelerine ilişkin hükümleri 
düzenleyen Standart A.2.1 maddesine 
2018 yılında yapılan değişiklik ile eklenen 
7. paragraf uyarınca; armatörlerin, 
gemiadamlarının iş sözleşmesinin 
korsanlık veya gemiye yönelik silahlı 
soygun eylemi sonucunda gemide veya 

gemi dışında tutsak tutulduğu süre 
boyunca, sözleşmenin sona ermesi 
için belirlenen tarih geçmiş olsa veya 
taraflardan biri sözleşmeyi askıya almak 
veya sona erdirmek için bildirimde 
bulunmuş olsa dahi, yürürlükte kalmaya 
devam etmesini sağlamakla yükümlü 
olduğu düzenlenmiştir. 

Söz gelimi, iş sözleşmesi 6 ay belirli 
süreli akdedilmiş olan gemiadamının, 
sözleşmesinin 4. ayında korsanlık 
sonucunda 3 aylığına tutsak tutulması 
halinde, iş sözleşmesinin bu süre 
boyunca yürürlükte kalmaya devam 
edeceği kabul edilerek ilave 1 aylık süre 
bakımından da ücret vb. sözleşmesel 
hakları sağlanmaya devam edilecektir. 
Liman devletlerinin, bayrak devletinin 
Sözleşme’nin 2018 yılında değiştirilmiş 
halini kabul edip etmediği fark etmeksizin, 
işbu hükme ilişkin denetim faaliyetlerinde 
bulunabileceği ve denetim sırasında 
herhangi bir aykırılığın tespit edilmesi 
halinde Türk armatörlerin de yaptırımla 
karşılaşabileceği unutulmamalıdır. 

c. Yurda Dönüş Hakkı: Sözleşme’nin Kural 
2.5 ve Standart A2.5.1 bölümlerinde 
gemiadamlarının hangi hallerde 
yurda dönme hakkına sahip olacağı 
düzenlenmiştir. İç hukukumuzda yurda 
dönüşe ilişkin Deniz İş Kanunu m.21-22-
23-24-25 hükümleri ve taraf olduğumuz 
166 sayılı ILO Sözleşmesi mevcut 
olmakla birlikte, Sözleşme’den farklı 
olarak iç gemiadamlarının yurda iadesi 
zorunluluğu doğuran haller sınırlı şekilde 
düzenlenmiştir. 

Keza, gemiadamlarının yurda dönüş 
hakkının doğması bakımından azami 
gemide kalma süresi gibi Sözleşme’de 
aranan şartlar da iç hukukumuzda 
düzenlenmemiştir. Bu anlamda 
mevzuatımız Sözleşme’ye nazaran eksik 
ve dar kapsamlı olup uygun ve uyumlu 
hale getirecek değişikliklerin yapılması 
beklenmektedir. 

d. Taraf Devletlerin Yurda Dönüş 
Hakkına İlişkin Mali Güvence Sağlama 
Zorunluluğu: Sözleşme’ye 2014 yılında 
yapılan değişiklik ile eklenen Standart 
A.2.5.2 maddesi ile Taraf Devletlerin, 
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gemiadamlarının Koda uygun olarak 
yurda dönmelerini sağlamak açısından 
bayrağını taşıyan gemilerin finansman 
garantisini (mali güvence) sağlamakla 
yükümlü olduğu düzenlenmiştir. Bu 
kapsamda, Sözleşme’nin gerekliliklerine 
veya gemiadamlarının iş sözleşmesine 
aykırı olarak Armatörler’in i) gemiadamının 
yurda dönüş masrafını karşılamaması 
veya ii) gemiadamını gerekli bakım ve 
yardımdan mahrum bırakması ya da iii) 
en az 2 ay süreyle sözleşme kaynaklı 
ücretleri ödememesi dahil olmak üzere 
tek taraflı olarak gemiadamıyla bağlarını 
koparması hallerinde gemiadamının terk 
edilmiş sayılacağı, Taraf Devlet’in sosyal 
güvenlik, sigorta sistemi veya ulusal bir 
fon veya diğer benzer düzenlemeler 
şeklinde bir mali güvence sistemi 
oluşturarak terk edilmiş gemiadamlarının 
mali güvence sistemi kapsamında 
kuruluşa başvurularak gemiadamının 
yurda dönüşünün gerçekleştirileceği 
düzenlenmiştir. 

Esasen Sözleşme’nin 2006 yılında kabul 
edilen halinde, gemiadamlarının yurda 
iade edilme sürecinin düzenlenmesi 
ve masraflarının sağlanması gemi 
malikinin, gemi maliki tarafından iade 
yükümlülüğünün yerine getirilmemesi 
durumunda geminin bayrağını taşıdığı 
Taraf Devlet’in, gemiadamının terk edildiği 
liman devletin ve gemiadamının vatandaşı 
olduğu devletin makamları sorumluluğuna 

bırakılmıştır. 2014 yılında yapılan değişiklik 
ile birlikte artık mali güvence sistemi 
devreye girerek gemiadamlarının zorunlu 
mali güvenceyi temin eden kuruluşa 
başvurarak iadesinin sağlanmasının önü 
açılmıştır. 

e. Çalışma ve Dinlenme Süreleri: 
Sözleşme’nin Kural 2.3 bölümünde 
Taraf Devletlerin azami çalışma saati 
süresini veya asgari dinlenme saati 
süresini mevzuatında belirlemesi gerektiği 
belirtilmiştir. Bağlayıcı olan Standart A2.3 
kısmında standart çalışma süresi haftada 
bir gün tatil, günde 8 saat ve haftada 
48 saat olarak düzenlenmiştir. Yönerge 
B2.3 kısmında ise yukarıda açıklandığı 
üzere genç çalışanlar için haftalık 40 saati 
geçmemesi gerektiği ve sadece güvenlik 
sebebiyle kaçınılmaz olduğunda fazla 
mesai yapılabileceği düzenlenmiştir. İç 
hukukumuzda Deniz İş Kanunu m.26 
hükmünde çalışma süresi günlük 8 saat 
ve haftalık 48 saat olarak düzenlenmekle 
birlikte, asgari dinlenme saati ve azami 
çalışma saatlerine yönelik bir düzenleme 
bulunmamaktadır. Azami ve asgari 
sürelere ilişkin düzenlemelere yine 
Yönetmelik nezdinde vardiyalara ilişkin 
kurallar arasında yer verilmiş olup kanun 
ile düzenlenmemiştir.  

f. İzin Hakkı: Sözleşme’nin Kural 
2.4 ve Standart A2.4 bölümlerinde 
gemiadamlarının çalıştığı her ay için asgari 

2,5 günlük yıllık ücretli izin hakkı olacağı, 
bir yıldan kısa süreyle istihdam edilen 
gemiadamları söz konusu olduğunda 
ya da istihdam ilişkisinin feshedilmesi 
durumunda izin süresinin orantılı olarak 
hesaplanacağı düzenlenmiştir. 

İç hukukumuzda ise yıllık ücretli izin 
kullanabilmek için Deniz İş Kanunu m. 
40 uyarınca en az 6 ay çalışılmış olması 
şarttır. Gemiadamlarının maddede 
belirtilen süreler tamamlanmadan 
işten ayrılmaları durumunda izin hakkı 
kullandırılması söz konusu değildir. 
Sözleşme’de gemiadamının çalıştığı 
süreye orantılı olarak yıllık izne hak 
kazanabileceğinin kabul edilmişken 
iç hukukumuzda orantılı kullandırma 
esasının bulunmaması Sözleşme’ye 
aykırılık teşkil etmektedir. Sözleşme’nin 
Yönerge B2.4 kısmında yıllık ücretli izne 
hak kazanmak için gereken bekleme 
süresinin hesaplanması ve yıllık iznin 
hesaplanmasına dahil edilemeyecek 
süreler düzenlenmiştir. İç hukukumuzda 
yıllık izinden sayılamayacak sürelere 
ilişkin düzenlemeler bulunmamakta olup 
bu anlamda yine Sözleşme’ye nazaran 
eksiktir.   

SONUÇ
Türkiye’nin kısa bir zaman içerisinde 
Sözleşme’ye taraf olacağı öngörülmekle 
birlikte, Türk İş Hukuku mevzuatımızın 
Sözleşme’ye uygun hale getirilmesi 
adına gerekli değişikliklerin yapılması 
için yürürlüğe girme işlemlerinin 
tamamlanması beklenmektedir. 
Türkiye, Sözleşme’yi 6898 sayılı Kanun 
ile 2006 yılındaki hali ile kabul etmiş 
olduğundan Sözleşme’de 2014, 2016 
ve 2018 yıllarında yapılan değişiklikler 
kural olarak ülkemizi bağlamayacaktır. 
Ancak seferler sırasında liman devletleri 
tarafından yapılan denetimlerde, Türk 
gemilerinin ve Türk gemiadamlarının iş 
sözleşmelerinin ve çalışma koşullarının 
Sözleşme hükümlerine uygun yapılması ve 
Sözleşme’nin değişikliklerle kabul edilmiş 
hükümlerinin göz önünde bulundurulması 
herhangi bir yaptırımla karşılaşmamak 
açısından son derece önemlidir. 

* GLED PARTNERS HUKUK OFİSİ - YÖNETİCİ 
ORTAK
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Gemilerde Sera Gazları Emisyonları 
Azaltımında Rüzgâr Destekli Sevk Alternatifi
Deniz taşımacılığında en güncel 
konulardan birini sera gazları 
salınımlarının azaltımı için Uluslararası 
Denizcilik Örgütü (IMO) ve Avrupa 
Birliği’nin (AB) hızla uygulamaya koyduğu 
mevzuata nasıl uyum sağlanacağı 
oluşturmaktadır. Bu amaçla önerilen 
alternatif yakıtlar olan metanol, amonyak 
ve hidrojen için pilot projeler başlamış 
olmasına rağmen, gemilerde gerekli 
dizayn ve operasyonel değişiklikleri, 
yeni yakıtların pahalılıkları ve küresel 
bulunabilirliklerindeki eksiklikler denizcilik 
şirketlerinin kararsız kalması ve geçişte 
yavaş davranması ile sonuçlanmaktadır. 

Gemi enerji verimliliği artış çalışmaları 
ile yakıt tüketimlerinin azaltılması çeşitli 
teknolojilerin adaptasyonu ile devam 
etmekte olup, rüzgâr enerjisi destekli sevk 
bu teknolojiler arasında öne çıkmaktadır.

Son dönemde sektörde uygulanmaya 
konan IMO karbon yoğunluğu göstergesi 
(CII) özellikle 5000 GT üstü gemileri 
etkilemekte, 2024-2030 yılları arasında 
bir yıl E kategorisinde veya 3 yıl arka 
arkaya D kategorisinde yer alan gemiler 
enerji verimliliklerini düzeltme projeleri 
uygulamak zorunda kalacaklardır. 
IMO CIII yıllık yakıt sarfiyatı verilerine 
dayanmaktadır. Ayrıca gemilerde enerji 
verimliliği (EEDI/EEXI) kuralları sakin 
su şartlarında gemilerin %75 MCR 

güç değerlerinde emisyon sınırlamaları 
getirmekte olup, IMO EEDI/EEXI kuralları 
formülasyonunda yenilikçi yaklaşımlar 
için rüzgâr destekli sevk için ayrı yer 
ayırmıştır. Rüzgâr destek sistemlerinin 
kullanımı genelde CII D ve E derecesinde 
olan gemilerde sağlanan enerji tasarrufu 
nedeniyle 5-6 yıl ek kısıtlamasız çalışma 
süresi verebilmekte, EEDI/EEXI kurallarını 
kriterlerine uyumu sağlama avantaj olarak 
ortaya çıkmaktadır.

Yine AB tarafından çıkarılan 2025 
yılı başından itibaren uygulanacak 
FuelEUMaritime mevzuatı ile yeni yakıtlara 

geçiş için fosil yakıtlara kademeli ceza 
usulü getirilmekte olup, rüzgâr enerjisinin 
sevk amaçlı kullanımı durumunda 
gemilere %5’e kadar istisna sağlanmakta 
olup, uygun donanımlı rüzgâr destekli 

gemilerin 2035 yılına kadar yeni 
alternatif yakıtlar yerine sadece rüzgâr 
enerjisi kullanımını kolay bir alternatif 
oluşturmaktadır. 

Yeni düşük veya sıfır sera gazı emisyonlu 
yakıtların temel enerji kaynağı yenilenebilir 
enerji olup, öncelikle yenilenebilir 
enerji kullanılarak sudan elektroliz 
veya diğer metotlar ile yeşil hidrojen 
üretip, yeşil amonyak ve metanol 
elde edilmektedir. Yenilenebilir enerji 
kaynakları içinde en fazla kullanılan 
rüzgâr veya hidroelektrik enerjisi olup, bu 
dönüşüm sırasında %90’lara varan enerji 
kayıpları bulunmaktadır. Buna karşılık 
rüzgâr enerjisinin doğrudan gemi sevki 
durumunda ise tamamının doğrudan 
gemiyi sevk edebilen kuvvet elde edilmesi 
için kullanılması mümkündür.  Yeni 
yakıtlar mevcut fosil yakıtlara göre 6 katı 
pahalı olup, rüzgâr enerjisi kullanımı 
durumunda yapılacak tasarruflar ile 
rüzgâr-yeni yakıt kombinasyonu ile yakıt 
maliyetlerinin fosil yakıtlara göre 2 katına 
kadar indirilmesi mümkün görülmektedir.
Uzun yıllardan beri yelken ile kullanılan 
rüzgâr enerjisi için değişik teknolojik 
sistemler geliştirilmiş olup, 5 Mart 2024 
tarihinde Tuzla’da uluslararası önde gelen 
rüzgâr destekli gemi sevk sistem üretici 
firmalarından 7 adedi ve teknolojinin 
gemilerde kullanımı konusunda uzman 
İsveç’in RISE ve ülkemizden Hidroteknik 
bir bilgi günü düzenlemişlerdir. Bilgi 
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gününe rüzgâr destekli sevk sistem 
sağlayıcıları olan Ayro, Oceanbird, 
Norsepower, Econowind, Bound4blue, 
Solid Sails ve Computed Wing Sail 
firmaları kendi sistemleri hakkında 
bilgi vermişlerdir. RMK tersanesi ise 
inşa etmekte oldukları Neoliner projesi 
deneyimini aktarmıştır. Tersane, gemi 
işletmecisi ve ekipman üreticisi katılımcılar 
sistemler hakkında üretim ve operasyon 
sırasındaki gereksinimler konularında 
sorular sorarak teknoloji deneyiminden 
faydalanmışlardır. 

Yeni teknoloji rüzgâr destek sistemleri 
yelken dışında rotasyonel sistemler 
(rotors), akım emme profiller 
(suction sails), katı yelkenler (wing 
sails) ve uçurtma (kite) metotlarını 
kullanabilmektedir. 2023 yılı sonuna kadar 
30 adet bu sistemleri kullanan gemi 
yapılmış veya mevcut gemiler bu sistemler 
donatılmış olup, 26 gemi için ise yeni inşa 
veya donatım devam etmektedir. Hangi 
sistemin gemiye daha uygun olduğu 
değişik parametrelere bağlı olup dikkate 
alınması gereken konular

• Gemi hızı,
• Gemi normal rotası ve bu rota 
üzerindeki rüzgâr koşulları,
• Güvertede rüzgâr destekli sistem için 
müsait alan,
• Gemi stabilitesi,
• Hava draftı,
• İlk yatırım maliyeti,
• İşletim maliyetleri,

• Teknolojik gelişim,
• Üretici desteği 
olarak sınıflandırılabilir.

Rüzgâr destekli sevk için kullanılan 
rotasyonel sistemlerde magnus etkisi 

olarak bilinen prensip ile kendi ekseni 
etrafında dönen bir dairesel silindir 
akıma (rüzgâr) maruz kaldığında rüzgâr 
yönüne (AWA) dik kaldırma kuvveti (L) 
ve rüzgâr yönünde direnç kuvveti (R) 
oluşturmaktadır. Gemi seyir yönüne göre 
bileşenler alındığında itme kuvveti (TF) 
ortaya çıkmaktadır. Akım emme profilleri 
bir kanat profilinin tek tarafından negatif 
basınç uygulayarak profil etrafındaki sınır 
tabakanın değiştirilip, akım ayrılmasının 
önlenerek kaldırma kuvveti ve direnç 
kuvvetini oluşturmaktadır. Katı yelkenlerde 
ise flapli kanat profilleri kullanılmakta, 
rüzgâr geliş yönüne göre değişik flap 
açıları kullanılarak kaldırma kuvveti ve 
direnç kuvveti yaratılmaktadır. 

Rüzgâr destekli sevk sistemlerinin 
kullanımı ile elde edilebilen tasarruf gemi 
ve rota bazında tarihi rüzgâr istatistikleri 
ile ayrı ayrı hesaplanmaktadır. Dolayısı 
ile bu sistemlerin gemilere uygulanması 
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için sistem seçimi, gemi-rüzgâr destek 
sisteminin hesaplamalı akışkan mekaniği 
veya rüzgâr tüneli testleri ile tasarım 
ve performansının belirlenmesi, rota 
bazında simülasyonlar ile hesaplanması 

yolu ile gerçekleşmektedir. Kullanılacak 
rotadaki rüzgâr durumuna göre sistem 
enerji tasarrufu farklılık göstermektedir. 
Seyir tecrübeleri ile gemi performansı 
belirlenmesi sonrasında her bir rota için 
kazançlar belirlenebilmekte, geminin 
seyrini planlanabilmektedir. Örnek bir 
genel kargo gemisi için Kuzey Avrupa’da 
değişik rotalarda kazançlar farklılıklar 
göstermektedir. Hâkim rüzgâr yönü 

dolayısı ile gidiş ve geliş birbirinden farklı 
kazançlara sebep olmaktadır. Rüzgâr 
destek sisteminin kullanılması durumunda 
dizayn veya modernizasyon projesinde 
dikkate alınması gereken konular

• Rüzgâr dolayısı ile gemide ileri 
hareket yaratılması dışında yanal kuvvet 
de yaratılmakta, bu yanal kuvvetin 
karşılanması için tekne formu tasarımı ve 
ek takıntılar (salma, finler, değişik dümen 
vs.) kullanılmakta,
• Rüzgâr desteğinin sağlandığı durumda 
pervane yüklemesi değişmekte, bu 
nedenle değişken piçli pervaneler tercih 
edilmekte, pervane verimi rüzgâr destek 
oranına göre artmakta,
• Rüzgâr destek sisteminin gemi 
boyunca konumu geminin doğrusal 
stabilitesini etkilemekte, yanlış bölümde 
konumlandırıldığında rota tutma kabiliyeti 
düşmekte,
• Köprü üstünden görüş kısmı olarak 
engellenebilmekte olmasına rağmen, kör 
segmentler SOLAS bölüm V 22 kuralına 
göre kısıtlı alınabilmekte veya bayrak 
otoritesi izni ile kabul edilebilmekte,
• Manevra özellikleri değişmekte,
• Stabilite özellikleri yüksek yatırma 

momentleri ile değişmektedir.
Gemi performansı artık sadece hız 
güç eğrisi olmaktan çıkmakta, rüzgâr 
yön ve hızına göre bir polar diyagrama 
dönüşmektedir. Rüzgârın baştan gelen 
şartları dışında rüzgâr destek sistemleri 
gemiyi sevk ettirecek veya pervane 
itmesinin önemli kısmını üstlenebilecek 
itme kuvveti üretmektedir. Baştan 
gelen rüzgârdaki direnç ve güç artışı 
ile birçok sistemde sistemin kendi 
içinde katlanması, güverte üzerine 
döndürülmesi veya küçültülmesi ile 
ortadan kaldırılabilmektedir. Gemi inşa 
sonrası seyir tecrübeleri standart metotlar 
ile rüzgâr destek sistemi güverte üzerine 
döndürülerek rüzgâr desteği olmadan 
ISO 15016 standardına uygun olarak 
gerçekleştirilmekte, gemi teslimi sonrası 
gerçek deniz koşullarında rüzgâr destek 
sistemi kullanılarak polar güç diyagramı 
üzerindeki alternatif seyir koşulları test 
edilerek polar diyagramların doğrulukları 
kontrol edilmektedir. Gemilerde rüzgâr 
destekli sevk sistemleri uygulamalarının 
2025-2035 yılları arasında hız kazanması 
beklenmekte olup, tersanelerimizde bu tip 
sistemleri gemilerin inşaatı veya gemilere 
montajı önem kazanmaktadır. RMK 
tersanesi 136 m boyunda toplam 3000 
m2 yelken alına sahip 74 m yüksekliğinde 
2 adet katı yelken sistemine sahip 
katlanabilir salmalı Atlantik okyanusunda 
çalışması planlanan Neoliner adı verilen 
RoRo gemisi inşaatını gerçekleştirmekte 
olup, geminin Haziran 2025’te teslim 
edilmesi planlanmaktadır. 
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ÇEVRE

DENİZCİLİK SEKTÖRÜNDE ESG VE SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK

2023 yılında hem Uluslararası Denizcilik 
Örgütü’nde (IMO) hem de Avrupa 
Birliği’nde (AB), denizcilik sektörünün 
dekarbonizasyonuna yönelik düzenleyici 
uygulamalar gündemde yerini aldı. 
Revize edilmiş 2023 Sera Gazı (GHG) 
Stratejisi kapsamında, 2050 yılı net sıfır 
hedeflerine ulaşmak için IMO nezdinde 
deniz yakıtlarının sera gazı yoğunluğuna 
ilişkin yeni standartlar onaylandı. AB’de 
ise, iklim politikasının merkezinde yer 
alan tamamlayıcı bir inisiyatifle deniz 
taşımacılığı 2024 yılında Emisyon 
Ticaret Sistemi’ne (ETS) dahil edildi. Bu 
kapsamda, AB limanları içinde yapılan 
seferler ile AB limanlarına yapılan 
seferlerde oluşan CO2 emisyonları için 
kredi satın alınması zorunlu kılındı. 
Karbonun artan fiyatı, fazla emisyona 
sahip gemi sahipleri için maliyetleri 
yükseltecek ve denizcilik şirketlerini 
çevresel performanslarını artırmaya, 
yeni teknolojiye ve karbon nötr yakıtlara 
yatırım yapmanın yanı sıra operasyonları 
enerji verimli şekilde yönetmeye 
yönelik yeni yaklaşımları düşünmeye 
zorlayacaktır.

ESG’NİN TANIMI VE DENİZCİLİK 
SEKTÖRÜNDEKİ YERİ 
ESG (Environment, Social, Governance) 
Çevresel, Sosyal ve Yönetişim faktörlerini 

temsil etmektedir. Ayrıca, bir işletmenin 
çevre ve toplum üzerindeki etkisinin yanı 
sıra yönetişim sistemlerinin sağlamlığı ve 
şeffaflığını ifade eden kolektif bir terimdir.

E-Çevresel: Şirket operasyonlarından 
kaynaklanan çevresel etkiyi azaltmak 
için alınan önlemlerdir. Bu başlık altında 
aşağıdaki faaliyetler örnek verilebilir. 

• Operasyonel verimliliğin artırılması 
yoluyla karbon/GHG emisyonlarının 
azaltılması.

• Deniz kirliliğinin azaltılması ve biyolojik 
çeşitliliğin desteklenmesi.

• Gemi geri dönüşümüne ilişkin çevresel 
açıdan sürdürülebilir uygulamaların 
geliştirilmesi ve sağlanması.

• Hem gemide hem de karadaki 
uygulamalarda enerji verimliliğinin 
artırılması.

S-Sosyal: Adil ve eşit istihdam 
fırsatlarının ve çalışma ortamlarının 
geliştirilmesine katkıda bulunan 
önlemlerdir. Bu başlık altında aşağıdaki 
faaliyetler örnek verilebilir.

• Tedarik zincirinde suistimallerin 
önlenmesi, çalışma standartlarına uyum.

• Yeterli eğitimin sağlanması, 
personelin sağlık, güvenlik ve refahının 
desteklenmesi.

• İşyerinde eşitlik, çeşitlilik ve katılımın 
standart olarak teşvik edilmesi.

• Ürünün ve müşteri verilerinin güvende 
olmasının sağlanması.

G-Yönetişim: Bir işletmenin etik 
davranışını ve faaliyetleriyle ilgili 
paydaşlara karşı şeffaflığını artıran 
önlemlerdir. 

• Doğru ve şeffaf finansal raporlama.

• Rüşvetin önlenmesi gibi yolsuzlukla 
mücadele tedbirleri.

• Yasal gerekliliklere şeffaf uyum.

• Liderlik ve yöneticilerin risk ve 
performans yönetiminden sorumlu 
olmalarının sağlanması.

DENİZ TAŞIMACILIĞINDA ESG NEDEN 
ÖNEMLİDİR?
Birleşmiş Milletler Uluslararası 
Denizcilik Örgütü (IMO) tarafından 
düzenlenen denizcilik sektörü, çevrenin 
korunması, sefer ile gemi, personel 
ve yolcuların emniyeti ve güvenliği 
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konularında mümkün olan en yüksek 
standartlarda çalışmaktadır. Çevresel, 
Sosyal ve Yönetişim sürdürülebilirlik 
faktörlerinin tanınması ve bunlarla 
uyum, deniz taşımacılığı sektörünün iş 
operasyonlarının ayrılmaz bir parçası 
haline gelmektedir. Uluslararası Deniz 
Ticaret Odası (ICS), kendi üyelerine 
ESG’nin sektör için ne anlama geldiği, 
firmaların mevcut sürdürülebilirlik 
uygulamalarına ilişkin ESG 
raporlamalarını nasıl geliştirebilecekleri 
ve yeşil dönüşüme katkıda bulunmak için 
finans ve kabiliyet yatırım imkanlarından 
nasıl faydalanabilecekleri konusunda 
önemli bilgiler sağlamaktadır. 

Denizcilik sektörü, yeşil dönüşüm 
sürecinde olan, sermaye yoğun bir 
sektördür. Denizciliğin iddialı çevresel 
hedeflerine ulaşması için yeni nesil 
yeşil teknolojilerin ve sürdürülebilir 
operasyonel uygulamaların geliştirilmesini 
kolaylaştıracak yatırım fırsatlarına 
yönelik risklerin ortadan kaldırılması 
gerekmektedir. Ayrıca denizcilik 
sektörünün, önümüzdeki 40 yıl boyunca 
yeşil dönüşümün sağlanmasına yardımcı 
olmak için gerekli yetenekleri bulması ve 
elinde tutmasına ihtiyaç bulunmaktadır. 

Yatırımcılar, tüketiciler ile paydaşlar, 
yatırım kararlarını ve sermaye artırım 
yeteneğini etkilemek, sürdürülebilirliği 
artırmak yanında küresel denizcilik 
tedarik zincirinin dayanıklılığına katkıda 
bulunmak için şirketlerin ESG faktörlerini 
araştırmaktadır. Denizcilik sektörünün 
güncel, ileriye dönük ve tercih edilebilir 
olması için toplum yararına üstlendiği 
eylemleri ESG çerçevesinde yorumlaması 
gerekmektedir. 

ESG RAPORLAMA ÇERÇEVESİ VE 
STANDARTLARI
ESG raporlama çerçevesi, şirketlerin 
operasyonlarını çevresel, sosyal 
ve yönetişim boyutlarıyla ilgili 
ticari faaliyetlerine ilişkin verileri 
açıklayabilecekleri rehberlerden 
oluşmaktadır. ESG standartları, belirli bir 
raporlama çerçevesine göre açıklamaları 
yönlendirmek için kullanılabilecek 
ayrıntılı, ölçülebilir ve özel gerekliliklerdir. 

Bazı denizcilik şirketleri AB Kurumsal 
Sürdürülebilirlik Raporlama Direktifi 
(EU’s Corporate Sustainability Reporting 
Directive-CSRD) veya AB Taksonomi 
Yönetmeliği gibi ulusal veya bölgesel 
raporlama çerçevelerine göre ESG 
uyumluluklarını bildirmek zorunluluğu 
taşıyorken bazı firmalar sektörlerine 
ve ESG önceliklerine bağlı olarak 
gönüllü raporlama yapacakları bir veya 
birden fazla ESG çerçevesi seçmeyi 
tercih edebilirler. Denizcilik firmaları 
da dahil olmak üzere şirketlerin, kendi 
işletmelerinin ESG faaliyetlerini açıklamak 
için gönüllü raporlama yapabilecekleri, 
küresel olarak uygulanabilir bazı 
raporlama çerçevelerine ve standartlarına 
yönelik örnekler arasında; Gemilerden 
Kaynaklanan GHG Emisyonlarının 
Azaltılmasına Yönelik IMO 2023 Stratejisi 
(2023 IMO GHG Stratejisi), Birleşmiş 
Milletler Sürdürülebilir Kalkınma 
Hedefleri (UN SDGs), Uluslararası 
Sürdürülebilirlik Standartları Kurulu 
Standartları, Sürdürülebilirlik Muhasebesi 
Standartları Kurulu, Küresel Raporlama 
İnisiyatifi ESG Standartları (GRI ESG) yer 
almaktadır. 

ESG raporlaması diğer sektörlere 
benzer şekilde denizcilik dünyasında da 
geri dönüşüm, sera gazı emisyonları, 
havayı kirleten diğer maddeler, ekolojik 
etkiler, iş etiği, çalışan sağlığı ve 
güvenliği ile kaza ve güvenlik yönetimi 
gibi konuları kapsamaktadır. ESG 
raporları ve sürdürülebilirlik raporları, 
şirketin operasyonları için önemli 
olan üç alandaki parametrelere ilişkin 
performansı açıklamayı amaçlamakta, 
raporlama, paydaşların kurumsal 
sorumluluk konularında şeffaflık 
taleplerini karşılamaya hizmet etmektedir. 
Ayrıca şirketin ESG risklerini ve 
fırsatlarını yönetmeye yönelik politikaları, 
girişimleri ve stratejileri olduğu da ifade 
edilmektedir.

AVRUPA KURUMSAL SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK 
RAPORLAMA DİREKTİFİ VE DENİZCİLİK 
SEKTÖRÜNE ETKİLERİ
Avrupa Kurumsal Sürdürülebilirlik 
Raporlama Direktifi (CSRD), belirli 
şirketler için 2024 yılında geçerli olacak 

ve raporların 2025 yılında yayınlanması 
planlanacaktır. Kapsamı önümüzdeki 
dört yıl içinde genişletilecektir. Yeni 
kuralların endüstrileri önemli ölçüde 
etkileyerek şirketlere ve uygulamalarına 
hem zorluklar hem de değişiklikler 
getirmesi öngörülmektedir. 

CSRD, şeffaflığı artırmak ve şirketlerin 
toplum ve çevre üzerindeki etkilerini 
finansal olmayan açıdan değerlendirmeye 
teşvik etmek amacıyla 2014 yılında 
oluşturulan Avrupa Finansal Olmayan 
Raporlama Direktifi’nin (NFRD) 
geliştirilmesi ve genişlemesiyle ortaya 
çıkmıştır. NFRD’nin kapsamı, AB’de 
çevresel ayak izlerinin yanı sıra çalışan 
hakları, sağlık ve güvenlik, sosyal 
diyalog, eğitim ve daha fazlası gibi 
sosyal ve çalışanlarla ilgili konularda bilgi 
açıklamak zorunda olan yaklaşık 11.700 
adet büyük “kamu yararına” faaliyet 
gösteren şirketi içermektedir. NFRD, 
kapsam dahilindeki şirketlerin durum 
tespiti süreçleri, etki değerlendirmeleri 
ve yolsuzlukla mücadele ve rüşvet, 
ilgili prosedürler, ilgili riskler, olaylar, 
yaptırımlar ve benzerleri dahil olmak 
üzere çeşitli politikalara ilişkin bilgiler 
hakkında ayrıntılı bilgi vermesini talep 
etmiştir. Ancak NFRD’nin raporlanan 
verilerin güvenilirliği ve karşılaştırılabilirliği 
açısından bazı eksiklikleri olduğu tespit 
edilmiş olup CSRD’nin geliştirilmesiyle, 
bu zorlukların üstesinden gelmeyi ve 
sürdürülebilirlik raporlama gerekliliklerini 
genişletmeyi amaçlamaktadır.

CSRD, Küçük ve Orta Ölçekli İşletmeler 
(KOBİ) dahil olmak üzere AB’deki tüm 
büyük şirketler ile borsada işlem gören 
tüm şirketlerin, ESG performanslarına 
ilişkin bilgileri açıklamasını zorunlu 
kılmaktadır. Bu, sürdürülebilirlik 
sorunlarından nasıl etkilendiklerine ve 
faaliyetlerinin insanları ve çevreyi nasıl 
etkilediğine ilişkin ayrıntılı bir raporlama 
prosedürünü içermektedir. 

CSRD’nin denizcilik sektörü üzerindeki 
etkisi doğrudan raporlama gerekliliklerinin 
ötesine geçmektedir. EGS hususlarına 
artan vurgu nedeniyle mevcut pazar 
baskılarının yoğunlaşmasıyla dolaylı 
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etkiler halihazırda hissedilmektedir. 
Kargo sahipleri, perakendeciler veya 
imalatçılar gibi büyük şirketler, kendi 
tedarik zincirlerinden kaynaklanan 
emisyonları kapsayan “Kapsam 3” 
emisyonları hakkında raporlama 
yapmayı taahhüt etmişlerdir. Kapsam 3 
emisyonlarına ilişkin bilgilere ilave olarak, 
sürdürülebilirlik performansları hakkında 
rapor vermesi gereken kuruluşlar, 
ortaklarından şirket operasyonlarının 
çevresel ve sosyal etkilerine ilişkin verileri 
ve ayrıca şirketin üstlenebileceği çeşitli 
girişimlerin ayrıntılarını açıklamalarını 
isteyebilir. 

Bu tür verilerin sağlanmasına yönelik 
talep, yatırımcılar, finansörler ve 

müşteriler de dahil olmak üzere çoğu 
şeffaf ve kapsamlı sürdürülebilirlik bilgisi 
isteyen tüm paydaşlardan gelebilir. Bu 
taahhüt, dünya toplam ticaret filosunun 
önemli bir yüzdesini oluşturan küçük ve 
orta ölçekli denizcilik şirketleri üzerindeki 
baskıyı artırmaktadır. Bu doğrultuda 
gemi sahiplerinin ve işletmecilerinin 
veri toplama ve paydaşlarına raporlama 
süreçlerini geliştirmeleri gerekmektedir. 
Ayrıca bu, AB ile bağlantısı olmayan 
veya AB kayıtlı kuruluşlarıyla doğrudan 
ilişkisi olmayan şirketlerin, doğrudan ve 
dolaylı iş ortakları tarafından talep edilen 
ve zorunlu CSRD raporlamasına tabi 
olan önemli miktarda bilgiyi derlemek ve 
açıklamak zorunda kalabileceği anlamına 
gelmektedir. 

AB’nin sürdürülebilirlik raporlamasına 
yönelik düzenleyici ortamı dinamik 
olup sürekli gelişmektedir. Bu durum, 
zorluklar ve öncelikler değiştiğinde 
CSRD gibi düzenlemelerin de değişeceği 
anlamına gelmektedir. Deniz taşımacılığı 
şirketleri hem bu değişikliklerin farkında 
olmalı hem de bunları ele almaya 
hazırlıklı olmalı, hatta kısa bir sürede 
benimseyerek ESG standartlarına uyumu 
değerlendirmelidir. Bu proaktif yaklaşım, 
yalnızca uyumluluğu sağlamakla 
kalmayıp aynı zamanda rekabet avantajı 
da sunabilir. Çünkü iyi ESG performansı, 
finansmana erişimin iyileşmesine, daha 
iyi kredi şartlarına ve itibarın artmasına 
imkan sağlayabilir.

CSRD’nin uygulamaya konulmasının 
denizcilik şirketlerine doğrudan veya 
dolaylı olarak getirebileceği önemli 
zorluklara rağmen, herkese uyan tek 
çözüm mevcut değildir. Her şirketin 
koşulları ve yetenekleri kendine özgü 
olup, bu durum da sürdürülebilirliğe ve 
gelecekteki zorluklara yanıt vermeye 
yönelik özel bir yaklaşım gerektirmektedir. 
Bu maksatla, şirketlere kaynaklarını, 
önceliklerini ve stratejilerini dikkatle 
değerlendirmeleri ve sürdürülebilirlik ile 
ilgili düzenlemelerdeki son gelişmeleri 
yakında takip etmeleri tavsiye 
edilmektedir. Bu, şirketin performans 
ve geleceğe yönelik beklentilerini 
olumsuz yönde etkileyebilecek potansiyel 
sonuçlarının daha iyi tahmin edilmesine 
ve azaltılmasına yardımcı olabilecektir. 

Kaynaklar 

1. BDO United Kingdom-ESG in the shipping 
industry: Outlook for 2024

2. ICS-Updated Proposal for Examination of 
ESG in Shipping 

3. DNV-ESG in Maritime)

4. BIMCO-How the global shipping industry 
may be impacted by the European Corporate 
Sustainability Reporting Directive)

İMEAK DTO Çevre Birimi tarafından hazırlanmıştır.
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LİMANLARIMIZDA 2023 YILI KRUVAZİYER 
İSTATİSTİKLERİ DEĞERLENDİRMESİ

Türkiye Liman İşletmecileri Derneği 
(TÜRKLİM) limanlarımızda 2023 yılı 
(Ocak-Aralık) dönemini toplam yük, 
konteyner ve kruvaziyer istatistikleri 
çerçevesinde ayrıntılı biçimde 
değerlendiren bir rapor hazırladı.

 2023 liman istatistiklerinin 2022 
yılıyla karşılaştırıldığı raporun toplam 
yük ve konteyner değerlendirmelerinin 
bulunduğu ilk bölümüne geçen sayımızda 
yer vermiştik. Raporun kruvaziyer başlığı 
altında yaptığı değerlendirmeyi de bu 
sayımızda yayımlıyoruz.

KRUVAZİYER YOLCU DEĞERLENDİRMESİ:
2023 yılına Şubat 2022 tarihinden bu 
yana yaşanan Rusya-Ukrayna savaşının 
yarattığı olumsuz etkilerle girerken Ekim 
2023 ayında İsrail-Hamas çatışması, 
devamında da Kasım 2023 ayıyla birlikte 
Kızıldeniz’den geçen gemilere Yemen’den 
saldırılar başlamıştır. Böylelikle 2023 
yılında çatışmalar Karadeniz’den Doğu 
Akdeniz’e de yayılarak genişlemiştir.

 Kruvaziyer turizminde Akdeniz bölgesi 
küresel ölçekte bir ana pazar konumunda 
ve Türkiye ise bu pazarın içinde yer alan 
D. Akdeniz’deki en önemli ana oyuncusu 
durumundadır. 

Pandemiden sonra yavaş yavaş 
toparlanma eğilimi gösteren, yaşanan 
bunca olumsuzluğa rağmen 2023 yılında 
daha da canlandığı görülen küresel 
kruvaziyer endüstrisindeki toparlanma 
ivmesine paralel olarak 2023’te kruvaziyer 
gemi ağırlayan limanlarımızın daha fazla 

sayıda gemi seferine ve yolcu ev sahipliği 
yapmıştır.

Denizcilik Genel Müdürlüğü, Deniz 
Ticaretini Geliştirme Daire Başkanlığı 
tarafından yayınlanan istatistiklere 
baktığımızda; 2023 yılında ülkemizi 

yaklaşık ortalama %85-90 doluluk 
oranlarına sahip 1.192 gemi seferiyle 
1.542.522 yolcu ziyaret etmiştir. 

Gelen gemilere baktığımızda Mayıs-ekim 
ayları arasında gelen gemi ve yolcu 
sayısının yoğun olduğu, özellikle Akdeniz 
piyasasında bu ayların sezonun da pik 
ayları olduğunu görebiliriz. Tablo-13’te 
yer alan liman başkanlığı bazındaki 
istatistiğe baktığımızda her zaman olduğu 

gibi 2023 yılında da gelen yolcunun 
%50,5’inin Kuşadası’na %26,1’inin ise 
Galataport’a geldiği görülmektedir ki bu 
iki limanımız Türkiye’ye gelen toplam 

Türkiye Liman İşletmecileri Derneği’nin (TÜRKLİM) hazırladığı “Limanlarımızda 2023 Yılı 
Dönemi Toplam Yük, Konteyner ve Kruvaziyer İstatistikleri Değerlendirmesi” başlıklı rapor, 
limanlarımızda 2023 yılında yaşanan gelişmelerin ayrıntılı fotoğrafını sunuyor. TÜRKLİM 26. 
Dönem Yönetim Kurulu Başkanı Aydın Erdemir’in imzasını taşıyan raporun “toplam yük ve 
konteyner” istatistiklerini içeren ilk bölümünü geçen sayımızda paylaşmıştık. Bu sayımızda da 
raporun ikinci ve son bölümü olan kruvaziyer istatistiklerini yayımlıyoruz.
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yolcunun %76,6’sına hizmet ederken en 
fazla gemi gelen ilk 6 limana (Kuşadası, 
Galataport, Bodrum, Çeşme, İzmir ve 

Antalya) baktığımızda ise toplam yolcunun 
%91,3’üne hizmet ettiği görülmektedir.

Ekim 2021’de hizmete giren Galataport ile 
birlikte 2022 yılından bu yana kruvaziyer 

gemilerin yanaştığı liman tesisi (yoğunluk 
sırasına göre Kuşadası, İstanbul, Bodrum, 
Çeşme, İzmir, Antalya, Marmaris, 

Çanakkale, Alanya, Sinop, Dikili, Amasra, 
Trabzon, Bozcaada, Fethiye, Kaş, Göcek, 
Datça, Ünye, Taşucu, Mersin, Ayvalık) 
sayısı 22’e ulaşmıştır.

Türkiye ülke olarak Kruvaziyer turizmin 
ana pazarların olan Akdeniz’in alt 
pazarı konumundaki olan Doğu 
Akdeniz kruvaziyer pazarının en önemli 
oyuncularından birisidir. Tablo-14’teki 
verilere baktığımızda; gelen gemi sayısı 
açısından en iyi yıl 1.615 gemi sefer ile 
2011 olurken, yolcu sayıları açısından 
en iyi yıl ise 2.26 milyon yolcu ile 2013 
yılı olmuştur. Bu durum daha az sayıda 
büyük gemi ile yapılan seferlerin de 
arttığını göstermektedir. 2016 yılından 
itibaren ise başta darbe girişimi olmak 
üzere hem iç sorunlar hem de dış 
politikada yaşanan sorunların da etkisiyle 
başlayan düşüşler ise maalesef dramatik 
olmuştur. 2016 yılı ülkemiz açısından 
578 gemi seferi ve 627 bin yolcu ile 
tamamlanırken asıl büyük düşüşler 2017 
ve 2018 yıllarında yaşanmıştır. 2017 
yılında gemi sefer sayısı 307’ye, yolcu 
sayısı ise 306 bine düşmüştür. 2018’de 
ise adeta dip yaparak 247 gemi seferi 
ve 214 bin yolcuya kadar gerilemiştir. 
2019 yılında gemi sayısı 344’e ve yolcu 
sayısı da 301 bin çıkarak yeniden bir 
yükseliş dönemi başlamışken 2019 
yılının son aylarında küresel ölçekte etkisi 
başlayan pandemi ile birlikte 2020 yılında 
yalnızca 5 gemi ile 1.824 yolcu gelmiştir. 
Pandemi limancılık sektöründe en fazla 
kruvaziyer limanlarını etkilemiş, yük 
limanları alınan önlemlerle hizmet vermeye 
devam ederken kruvaziyer limanları ise 
uzun süreli olarak işlevsiz hale gelmiştir. 
Pandemi etkisinin yavaşlayarak kontrollü 
normalleşmelerin yaşandığı 2021 yılında 
ise sadece 78 gemi ile 45 bin yolcu

ülkemizi ziyaret edebilmiştir. 
Pandemi etkisinin ortadan kalktığı ve 
normalleşmenin sağlandığı 2022 yılında 
ise 993 gemi le 1 milyon yolcu ülkemize 
gelmiştir. Yukarıda da belirttiğim şekilde 
savaşın D. Akdeniz’e yayılmasına rağmen 
2023 yılında 1.192 gemi ile 1,54 milyon 
yolcu gelmiştir.

2023 yılında gelen yolcu sayısı açısından 
konuya baktığımızda Türkiye hala 
2015 yılındaki 1,88 milyon yolcunun 
da altındadır. 2013 yılında gerçekleşen 
rakamın ise hala 716 bin altındayız. 
Bu açıdan 2024 yılıyla birlikte ülke 
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hedefimizin önce 2 milyon yolcuya 
ulaşmak, devamında da 2013 yılında 
yakalanan 2,26 milyon yolcunun da 
üstüne çıkmak olmalıdır. Tablo-15’te 
yer alan ve 2011-2023 yıllarını içeren 
liman başkanlıkları bazındaki kruvaziyer 

yolcu ve gemi istatistiğine baktığımızda 
toplam geçmiş 13 yılda 30 farklı limana 
kruvaziyer gemi yanaştığını görülmektedir. 
Fakat bugün ise sadece 22 limana 
gemi yanaşmaktadır. Yıllar içinde bu 
limanlarınızın bir bölümü bütünüyle 

yük limancılığına geçmiş (örnek olarak 
Samsun, Taşucu, İskenderun gibi), bir 
bölümüne de artık kruvaziyer gemiler 
yanaşmamaktadır. Yine Ordu ilimizde 
bulunan Ünye limanına 2022 yılının 
son ayında Rusya çıkışlı bir kruvaziyer 
gemi gelmiş ve bu limanımız da ilk kez 
kruvaziyer turizmine hizmet etmiştir. 2023 
yılında ise 14 gemiyle 10 binin üstünde 
yolcu gelen Ünye limanı da kruvaziyer 
turizmin uğrak limanlarından birisi haline 
gelmiştir. Yine 2011-2023 yılları arasında 
liman başkanlığı bazında durum bakarsak 
Kuşadası, İstanbul (Galataport öncesi 
dahil) ve İzmir’in toplamda gelen yolcunun 
%76,25’ine hizmet ettiği, tek başına 
İzmir’in ise %15,12 oranda bir paya sahip 
olduğu görülmektedir. 2023 yılı sonu 
itibarıyla İzmir’e 38.500 yolcu gelirken 
payı ise

%2,5’a düşmüştür. Bu durum kruvaziyer 
turizm açısından İzmir’in (kamunun 
işletmesi olan TCDD Alsancak Limanı) hızlı 
bir şekilde gerilediğini de göstermektedir. 
Bilindiği üzere Aliağa Körfezi’nde faaliyet 
gösteren limanların gelişmesiyle birlikte 
İzmir, Alsancak limanının yükteki payı 
da son hızlı bir şekilde düşmüştür. 
Özelleştirme çalışmaları geçmişte 
olumsuz sonuçlanan, bu nedenle çok 
uzun yıllardır yatırım yapılamayan limanın 
yük limancılığındaki düşüşü kruvaziyer 
turizmine de yansımakta, liman giderek 
etkisizleşmektedir. Bu açıdan Alsancak 
limanıyla ilgili önlemlerin alınmasının 
ve limanın yeniden ülke turizmine 
kazandırılmasının ne kadar önemli olduğu 
bu sonuçlardan da görülmektedir.Son 
13 yılın toplamında Kuşadası, İstanbul 
ve İzmir’in toplamda gelen yolcunun 
%76,25’ine hizmet ederken 2023 yılında 
ise sadece iki limanımız (Kuşadası ve 
İstanbul-Galataport) Türkiye’ye gelen 
toplam yolcunun %76,6’sına hizmet eder 
duruma gelmiştir ki bu durum kruvaziyer 
turizmde bu iki limanın ülkemiz için ana 
limanlar olduğunu da göstermektedir.

Kruvaziyerde Türk Limanlarının Gelecek 
Potansiyeli
Dünyanın en büyük ikinci pazarı olan 
Akdeniz kruvaziyer pazarının en önemli 
oyuncularından biri olan ülkemiz 
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küresel kruvaziyer sektörünün büyüme 
trendine paralel olarak 2000’lı yılların 
başından 2013’e kadar kesintisiz şekilde 
büyümüştür. Yukarıda da belirttiğim gibi 
gemi seferleri açısından en iyi yıl 1.623 
sefer ile 2011 olurken, yolcu sayıları 
açısından en iyi yıl 2.26 milyon yolcu ile 
2013 yılı olarak kayıtlara geçmiştir. 

2013-2015 arasında ise çevremizde 
yaşanan jeopolitik sorunlar nedeniyle 
bir duraksama yaşamıştır. 2016 yılının 
ikinci yarısında yaşanan darbe girişimine 
ilave olarak bunun da etkisiyle ortaya 
çıkan sorunlar 2019 yılına kadar devam 
ettiğinden yolcu sayısı sürekli düşüş 
eğilimine girmiştir. 2019 yılında başlayan 
normalleşme ve yolcu sayısındaki artış 
eğilimi ise 2020 yılındaki Pandemi ile 
yeniden dip yapılmasına yol açmıştır. 
Pandeminin sektör üzerindeki yıkıcı etkisi 
gelem gemi ve yolcu sayılarından da 
görülmektedir.

2022 yılının bir yükseliş yılı olduğunu, aynı 
yıl Galataport’un da faaliyete başlamasıyla 
birlikte ülkemizin kruvaziyerdeki gelecek 
potansiyelinin son derece yüksek 
olduğunu söyleyebiliriz. Görüldüğü 
üzere 2,26 milyon yolcu ile en iyi yılımız 
olan 2013 yılı seviyesinden henüz çok 
uzaktayız. 

Bu seviyelere ulaşmamız ancak 2025 
veya daha sonraki yıllarda mümkün 
olabilecektir. İstanbul’un dünya 
çapında bir kültürel ve tarihsel değeri 
olduğunu, medeniyetlere başkentlik 
eden mirasını öngördüğümüzde 
kruvaziyer turizm açısından yeteri kadar 
değerlendirilemediği de ortadadır. Yeni 
İstanbul Havalimanı kendi alanında 
Avrupa’da en önemli transit merkezlerden 
birisi konumuna gelirken İstanbul yeni otel 
yatırımlarıyla da yatak sayısını artırmaya 
başlamıştır. 

Burada en önemli konu İstanbul’daki 
kruvaziyer liman sayısının ve altyapısının 
artırılmasıdır. Avrupa’da sadece Barselona 
limanının yılda 3 milyona yakın kruvaziyer 
yolcuya hizmet ettiğini öngördüğümüzde 
İstanbul’un doğru yatırımlarla ve 
planlamalarla bu seviyelere ulaşmasını 
sağlamak bir ülke görevi olmalıdır.

2022 yılında Yunanistan’ın 48 kruvaziyer 
limanına 4.614 gemi ile 4,38 milyon 
kruvaziyer yolcu gelmiştir. Bu sayı 
pandemiden önce 5,5 milyon yolcu 
ağırladıkları 2019 yolcu sayısının 
altındadır. 2023 yılında ise Yunanistan’ın 5 
milyon yolcunun biraz üstüne çıkabileceği 
görülmektedir. Akdeniz pazarındaki 
canlanma ile sadece Pire limanına 2023 
yılında 1,5 milyon yolcu gelmiştir ki 2022 
yılında bu rakam 880 bin yolcudur.

Akdeniz piyasasının en önemli ülkesi 
olan Yunanistan’daki gelişmeler bize 
Doğu Akdeniz’de de potansiyelin ve yolcu 
sayısının çok büyük ölçüde artacağını 
göstermektedir.

Ülke olarak bir an önce doğru yer 
seçimi ile başta İstanbul olmak üzere 
daha fazla kurvaziyer limanını hizmete 
sokarak pazar payımızı büyütmemiz, 
denizyoluyla gelen turizmi ülke yararına 
geliştirmemiz gerekmektedir. Kruvaziyer 
turizm ya da denizyoluyla gelen yolcunun 
diğer ulaşım modlarıyla gelen yolcuya 
göre daha yüksek oranda harcama 
yaptığı bilinmektedir. Bunu hedeflerken 
dikkat etmemiz gereken en önemli faktör 
ülkemizin dünya ile daha sağlıklı ve 
karşılıklı işleyen bir ilişkiye sahip olmasıdır 
ki geçmişte de gördüğümüz üzere ülkeler 
arasındaki ilişkilerde yaşanan sorunlar 
veya ülkelerin karşılıklı sorunları ilk etapta 
turizme yansımakta, kruvaziyerde de gemi 
ve yolcu sayıları bu gelişmelere göre hızlı 
bir şekilde düşebilmektedir

Kruvaziyer limanlarımızın dünyadaki diğer 
kruvaziyer limanlarımızdan aşağı kalır 
hiçbir tarafı olmadığı gibi tesis ve hizmet 
kalitesi bakımından da dünyada çok iyi bir 
konumdadır. Ayrıca bugün bakıldığında 
Türk limancılığı adına gurur kaynağımız 
haline gelen Global Port Holding şirketi 
küresel bir kruvaziyer liman operatörü 
olarak son derece hızlı büyümektedir. 
Global’e baktığımızda ikisi Türkiye’de 
(Kuşadası ve Bodrum) olmak üzere 
17 ülkede 30 adet kruvaziyer limanını 
halihazırda işletmekte, yılda yaklaşık 
18 milyon yolcuya hizmet vermektedir. 
Global’in Akdeniz’deki kruvaziyer 
piyasasındaki pazar payı ise %30’a 

yaklaşmıştır. Duruma Türkiye’nin ana 
oyuncu olduğu D. Akdeniz’deki kruvaziyer 
piyasası açısından baktığımızda sürecin 
dünyanın diğer kruvaziyer bölgelerinden 
daha sıkıntılı bir süreç te yaşayacağımızı 
da görebiliriz. Rusya- Ukrayna savaşının 
yarattığı olumsuz etkilerinin 2024 yılında 
da devam etmesi beklenirken, İsrail’in 
Filistin’e müdahalesi sonrası ortaya 
çıkan gerilimlerle birlikte Kızıldeniz’deki 
çatışmalar öngörüldüğünde savaşın 
Ortadoğu ve İran’ı da içine alacak 
şekilde yayılma riskinin de olduğu 
değerlendirilmektedir. 2023 yılından 
itibaren yolcu sayısı açısından pandemi 
öncesi dönemi de geçen kruvaziyer 
endüstrisindeki toparlanmanın

D. Akdeniz piyasasına nasıl yansıyacağı 
buradaki çatışma ve gerilimlerin 
durumuyla bire bir bağlantılı olduğunu 
söyleyebilir. Yine de 2023 yılında ortalama 
%85-90 doluluk oranlarına sahip 1.192 
gemi seferiyle 1,54 milyon yolcunun 
ziyaret etmesi ülke olarak 2023 hedefine 
ulaşıldığını göstermektedir. Yukarıda 
da belirttiğim gibi hala 2013 yılında 
gerçekleştirdiğimiz yolcu rakamların 
altındayız. Bu açıdan 2024 yılı itibarıyla 
öncelikli hedef önce 2 milyona, 
devamında da 2,5 milyon yolcuya ulaşmak 
olmalıdır ki dünyadaki gelişmelerden ve 
özellikle de Yunanistan’da yaşanan yüksek 
artışlardan pay almamamızın önünde bir 
engel görülmemektedir.

Türkiye’nin kruvaziyer liman 
işletmeciliğinde adeta bir dönüm noktası 
olacak İstanbul Yenikapı Kruvaziyer 
Limanı’nın yapım ihalesini biran önce 
gerçekleştirilmesi önen kazanmaktadır. 
Ülkemiz açısından bir diğer önemli 
proje olan Fethiye Kruvaziyer Limanı 
ile ilgili proje ve etüt çalışmalarının da 
tamamlanarak yapım ihalesi aşamasına 
geçilmesinin de ülke hedeflerimiz 
açısından da önemli olduğunu 
ortadadır. Diğer taraftan Türkiye’de 
kruvaziyer limanlarımıza yeteri kadar 
destek verilemediğini de söyleyebiliriz. 
Örnek vermek gerekirse dünyada çok 
sayıda ülkede kruvaziyer liman işleten 
GlobalPorts’un işlettiği tüm limanlarda 
ilgili limanların bağlı bulunduğu kamu 
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LİMANLAR

merkezli ilgili Liman Otoriteleri limanın 
yeşil dönüşüm süreçleriyle ilgili tüm üst 
ve altyapı projelerine destek vererek 
finansman sağlamakta, küresel rekabetin 
bir gereği olarak işletici firmaların da 
önünü açmaktadırlar. Bakıldığında 
işleticileri teşvik edici farklı desteklerle 
beraber limanın işletme süresinin yatırım 
karşılığında uzatılması, yenilenebilir 
enerjide yatırımlarında finansal ve vergisel 
destekler vs. verilebilmektedir.

Türkiye’de ise hala bu konuda belirgin 
bir mevzuat yapılmadığı gibi tüm 
yatırımlar liman işleticisinden talep 
edilmekte, herhangi bir destek veya 
teşvik de verilmemektedir. Türkiye’de 
dünyada benzer bir liman yönetim 
modelinin olamaması da büyük eksikliktir. 
Kısacası turizmin Türkiye açısından 
ne kadar önemli olduğunu, gelecek 
potansiyeliyle kruvaziyer turizmin ise 
ülkemizin için ne kadar stratejik olduğunu 
değerlendirdiğimizde bu alanda çok daha 
planlı, çıkarılacak destek ve teşviklerle 
desteklenen bir liman yönetim modeli 
olmasının sıkıntılarını yaşıyoruz. 

Akdeniz piyasasında en önemli rakibimiz 
olan Yunanistan’daki gelişmelere 
baktığımızda Türkiye açısından ortada 
ciddi bir planlama hedefimizin de 
olmadığını görebiliriz. Bu açıdan 
kruvaziyer turizme ve beraberinde bunun 
esası olan kruvaziyer limancılık sektörüne 
çok özel önem verilmek durumundadır.

Dünyada Kruvaziyer Turizmin Geleceği ve 
Gelişmeler
Konuya gemiler açısından baktığımızda 
ise şu gelişmeler görülmektedir. Pandemi 
bahanesiyle artık ekonomik ömrünü 
(40 yıl ve üzeri) tamamlamış olan eski 
gemilerin birçoğu firma filolarından 
çekilmesine rağmen, filolara yeni ve büyük 
gemilerin katılımıyla birlikte kruvaziyer 
endüstrisi 2023 yılı itibariyle 2019'a göre 
daha fazla yolcu kapasitesi (yatak sayısı) 
sunabilmeyi başarmıştır. 

Yine sefer sayılarının ve gemi yolcu 
kapasitelerinin mevcut gelişimi dikkate 
alındığında, 2023 yılının hem yolcu sayıları 
hem de gelirler açısından tam bir iyileşme 
yılı olmuştur.

2023 yılında küresel pazarda yolcu sayısı 
pandemi öncesi 2019 yılında 29.7 milyon 
olan yolcu sayısını da geçerek 31,5 milyon 
yolcuya ulaşacağı beklenmektedir. 2024 
yılında ise beklenti 36 milyon yolcuya 
ulaşılacağıdır. 2023 yılında dünyanın 
en yoğun kruvaziyer limanı 6,8 milyon 
yolcuyu ağırlayan ABD, Florida’da olan 
Port Canaveral olmuştur. 2022'ye yılına 
göre 2 milyona yakın bir yolcu artışı olan 
Port Canaveral’deki gelişme kruvaziyer 
piyasasındaki canlanma ve gelişmeyi de 
göstermektedir. 

Yine 2023 yılında yaklaşık 8 milyar 
USD’ye yakın yatırımla 15 yeni kruvaziyer 
gemi küresel filoya katılmıştır. 2024 
yılında ise 11 yeni geminin katılacağı 
beklenmektedir. 2023 yılıyla beraber filoya 
katılacak gemilerin yaklaşık %50’sinin 
LNG yakıtlı olacağı da görülmektedir ki 
yeşil dönüşüm ve çevreci ya da emisyonu 
düşük yakıtların kullanımında kruvaziyer 
sektörü öncülüğü yapmaktadır. 

Yine küresel kruvaziyer piyasasına 
baktığımızda 2022'de denize indirilen en 
büyük gemi 236.857 Groston büyüklüğe 
ve 6.988 maksimum yolcu kapasitesine 
sahip Royal Carrabian firmasına ait 
“Wonder of the Seas” gemisiydi. 

2024 yılında ise 250.800 Grostonluk 
büyüklüğe ve 7.600 maksimum yolcu 
kapasitesiyle yine aynı firmaya ait “Icon 
of the Seas” gemisi servise başlayacaktır. 
Bu geminin değerinin ise 2 milyar USD 
olduğu ifade edilmektedir.

1. GENEL DEĞERLENDİRME VE ÇÖZÜM 
ÖNERİLERİ:
Limanlarımızın 20 23 yıldaki büyüme 
ve gelişme dinamiği dikkate alındığında 
TÜRKLİM olarak öncelikli çözüm bekleyen 
konuların başında limanlarımızın gelecekte 
yaşayabilecekleri darboğazlarının 
bugünden çözülmesi, gelişme ve 
büyümelerinin önündeki engellerin 
bugünden kaldırılması, limanların hızlı, 
etkin ve verimli çalışmalarının sağlanması, 
limanların üzerlerindeki ekonomik yüklerin 
mümkün olduğunca ortadan kaldırılması 
ve sonuçta dış ticaret başta olmak üzere 
ülke ekonomisine, büyümesine ve gelir 
artışına fayda sağlayacak düzenlemelerin 
yapılması gelmektedir. 

Genel olarak hizmeti verenin kim 
olduğuna bakılmaksızın limancılık 
hizmeti temel niteliği ile “Kamusal” bir 
hizmettir. Limancılık faaliyetinden asıl 
faydayı sağlayan ülkenin temel ekonomik 
ve sosyal dinamikleridir. Bu nedenle 
limanların sorunlarının bugünden 
çözülmesi kamunun öncelikli hedefi ve 
stratejisi olmalıdır.

Limanlarımızın çoğu bugün kentsel 
yerleşim alanları içinde kalmıştır. 
Özellikle kentlerin ve yerleşim yerlerinin 
limanlar üzerindeki baskıları bu limanlara 
gelecekte gerekli ve zaruri olan genişleme 
imkanlarını tanımamaktadır. Çoğu 
limanlarımızın geri alanlarının sınırlı 
olması nedeni ile kapasite kullanımından 
optimum şekilde yararlanılamamaktadır. 
Limanların toplu ve yoğun olarak 
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bulunduğu İskenderun Körfezi, Aliağa 
Körfezi, İzmit Körfezi, Gemlik Körfezi gibi 
bölgelerde hızlı bir şekilde artan yüklere 
karşın limanlara ulaşım imkanları giderek 
kısıtlanmakta, önlem alınamaması halinde 
gelecekte beklenen yük artışlarıyla 
birlikte bu bölge limanlarının tamamımda 
çok büyük darboğazların yaşanması 
beklenmektedir. 

Bu nedenle limancılık sektöründe 
hedeflenen yük artışlarına uygun şekilde 
limancılık ve diğer lojistik faaliyetler 
için başta yukarıda belirttiğimiz şekilde 
limanların toplu olarak bulunduğu körfez 
bölgeleri başta olmak üzere yetkili kurum 
ve kuruluşlar tarafından yeterli ölçüdeki 
sahalar bugünden planlanmalı, gereğinde 
kamulaştırma yapılmalı, böylelikle 
kombine taşımacılığa hizmet edecek 
şekilde limanların geri alanları sektörün 
geleceği için bugünden rezerv edilerek 
projelendirilmelidir. Yine limanların geri 
sahalarında projelendirilecek lojistik 

merkezlere limanların hızlı ve efektif 
ulaşımını sağlayacak bağlantı modlarının, 
karayollarının ve demiryollarının 
yapılması ve/veya var olanların gelecek 
ihtiyaçlar çerçevesinde güçlendirilmesi 
ve geliştirilmesi sağlanmalıdır. Liman 
yakınlarındaki bölgelerin ivedilikle imar 
düzenlemelerinin yapılarak depolama 
ve sanayi alanlarının kurulması da 
geciktirilemeyecek bir görevdir.

Marmara depreminin beklendiği 
koşullarda İskenderun’dan da çıkardığımız 
sonuçlar açısından konuya baktığımızda 
depremlere dirençli limanların hızlı 
bir şekilde hayata geçirilmesi ülke 
ekonomisinin en önemli konularından 
birisidir. Limanlarımızın depreme karşı 
güçlendirme çalışmalarının yapılması, 
yine başta yenilenebilir enerji ve yeşil 
dönüşlümün gereği olan yatırımların 
yapılması için sektörel olarak destek ve 
teşviklerin yansıra limanların bu yatırımları 
yapabilmesini sağlamak için kullanma 

sürelerinin de uzatılması zaruri hale 
gelmektedir.

Bugün bakıldığında TÜRKLİM’in 2022 
yılında yayınladığı “Türkiye Limancılık 
Sektörü Raporu-2022” ve bu raporun 
içinde yer alan “Vizyon-2050” ile 
sektörümüzün 2050 yılına kadar olan 
tüm yük öngörüleri (2050 yılında toplam 
yükte 1,3 milyar ton, konteynerde ise 
41,5 milyon TEU hedefi) bilinmektedir. 
Bu hedeflere ülke olarak ulaşmak 
için limancılık sektörü için yapılması 
gerekenler ve çözüm önerilerimiz 
de düzenli olarak açıklanmakta, 
kamuoyuna ve ilgili kurumlarımızın önüne 
konulmaktadır.

Küresel ölçekte yükselen ve önümüzdeki 
dönemde etkileri çok daha fazla 
hissedilecek olan küresel ticaret 
rekabetinde limanlar, ülkelerin en stratejik 
ve en önemli lojistik değerleri olacak.
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TÜRKLİM’İN YENİ YÖNETİM KURULU BAŞKANI 
HAMDİ ERÇELİK OLDU

Türkiye Liman İşletmecileri Derneği’nin 
(TÜRKLİM) 27. Olağan Genel Kurulu, 
8 Mart’ta yapıldı. Toplantıya TÜRKLİM 
üyeleri ve sektör temsilcilerinin yanı sıra 
Ulaştırma ve Altyapı Bakan Yardımcısı 
Durmuş Ünüvar, Tersaneler ve Kıyı 
Yapıları Genel Müdürü Salih Tan, 
Kıyı Emniyeti Genel Müdürü Mustafa 
Bankaoğlu ve Demiryolu Taşımacılığı 
Derneği Başkanı Onur Küçükakdere, 
İMEAK DTO Meclis Başkanı Başaran 
Bayrak, DenizTemiz Derneği/ TURMEPA 
Yönetim Kurulu Başkanı Şadan 
Kaptanoğlu, Kocaeli Üniversitesi 
Denizcilik Fakültesi Dekanı Prof. Dr. 
Soner Esmer ile kadın liman işçileri de 
katıldı. 

AYDIN ERDEMİR: “KÜRESEL ÖLÇEKTE 
REKABET GÜCÜ KAZANMIŞ BİR 
LİMANCILIK SEKTÖRÜ HAYAL EDİYORUZ”
Genel Kurul toplantısında önce 
Divan Heyeti belirlendi. Divan Heyeti 
başkanlığına Kürşat Bal, başkan 
yardımcılığına Bilgin İşler seçildi. 
Ardından kürsüye çıkan TÜRKLİM 
26’ncı Dönem Yönetim Kurulu Başkanı 
Aydın Erdemir konuşmasına 8 Mart 
Dünya Kadınlar Günü’nü kutlayarak 
başladı. 

Erdemir eğitime erişim, iş 
gücüne katılım, yöneticilik, bakım 
sorumluluklarının paylaşımı; şiddetle 
mücadele, afet ve kriz yönetimi başta 
olmak üzere tüm alanlarda kadın-erkek 
eşitliğini güvenceye alacak politikaların 
hayata geçirilmesi konusunda 
TÜRKLİM olarak çalışmaya devam 
edeceklerini belirtti. Konuşmasının 
devamında Mustafa Kemal Atatürk’ün 
siyasi ve askeri dehasına ve Türk 
denizciliğine katkılarına değinen 
Erdemir Cumhuriyetin yüz yıllık 

kazanımlarının haklı gururunu 
yaşadığımızı vurgulayarak “TÜRKLİM 
olarak biz, Cumhuriyetimizin ikinci 
yüzyılında müreffeh, toplumsal refahın 
adil biçimde dağıldığı, fırsat eşitliğini ve 
insani kalkınmasını sağlamış, hukukun 
üstün olduğu, insan haklarına eksiksiz 
biçimde, amasız-fakatsız riayet eden, 
kadın-erkek eşitliğini her alanda hayata 
geçirmiş, demokrasiyi bir yaşam 
tarzı haline getirmiş, katılımcılığı ve 
çoğulculuğu özümsemiş, üretim ve 
tüketim standartlarıyla doğaya zarar 
vermeyen, çevreyle uyumlu, dijital ve 
yeşil dönüşümü başarmış, bilimsel 
bilgi üretiminde evrensel standartları 
yakalamış, gelişmiş, saygın, adil ve 
çevreci bir Türkiye’yi ve küresel ölçekte 
rekabet gücü kazanmış ileri seviyede bir 
limancılık sektörü hayal ediyoruz” dedi.

HAMDİ ERÇELİK: “YEŞİL DÖNÜŞÜM 
LİMANLARA DA SORUMLULUKLAR 
YÜKLÜYOR”
Erdemir’in konuşmasının ardından 
TÜRKLİM Genel Sekreteri İrfan Bilgin 
faaliyetler ve gelir-gider tablosu ve 
denetim raporunu üyelerin bilgisine 
sundu ve yeni dönem TÜRKLİM 
Yönetim Kurulu asil ve yedek üyeleri 

seçimi yapıldı. Hamdi Erçelik oy birliğiyle 
TÜRKLİM 27’nci Dönem Yönetim Kurulu 
Başkanı seçildi. TÜRKLİM 27’nci dönem 
Yönetim Kurulu Başkanı Hamdi Erçelik 
yaptığı teşekkür konuşmasında küresel 
iklim krizinin etkileriyle birlikte yeşil 
dönüşümün limanlara da sorumluluklar 
yüklediğini vurguladı. 

Erçelik şunları söyledi: “Bu 
sorumlulukları yerine getirerek yeşil 
liman olabilmek için yenilenebilir 
enerji üretimi, liman ekipmanlarında 
elektrifikasyona geçiş, emisyonsuz 
operasyon ve ekosistem için enerji 
merkezi olma, örneğin gemilere 
sahilden elektrik verme gibi ciddi 
yatırımlar gerektiren ihtiyaçlar var. 
Artan gemi büyüklükleri, yeşil dönüşüm 
ve deprem başlıkları altında verdiğim 
konuların ortak özelliği yüksek yatırım 
gerektirmeleri. 

Bu yatırımlara yönelik fon bulmak, 
içinde bulunduğumuz ekonomik 
konjonktürde önemli ve başlı başına 
zor bir konu. Ancak ana konu ve 
ana belirsizlik bu yatırımları yapmayı 
planlayan ve diyelim ki kaynağını da 
bulan yatırımcıların önündeki kullanım 

8 Mart’ta düzenlenen TÜRKLİM 27. Olağan Genel Kurulu’nda Hamdi Erçelik oy birliğiyle 
27’inci Dönem Yönetim Kurulu Başkanı seçildi. Erçelik koltuğu Aydın Erdemir’den devraldı.

AYDIN ERDEMİR HAMDİ ERÇELİK
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süresi kısıtlarıdır. 49 yıllık kullanım 
süreleri ile yap-işlet-devret modeliyle 
çalışan özel sektör limanlarının, önemli 
bölümünün kullanım süresi 2 sene 
içerisinde 15 yılın altına inecektir. 
Uzun izin süreçleri ve yüksek yatırım 
maliyetleri, kalan15 yıllık süre için 
yatırım kararı almakta zorluk hatta 
imkânsızlık yaratmaktadır.

 Özelleşen limanların işletme sözleşme 
süreleri de benzer şekilde yatırımı 
desteklememektedir.” Yatırım ihtiyaçları 
için kamu menfaati gözeterek, konuya 
bütüncül bir çözüm bulma girişimlerinde 
bulunmanın geçen dönem olduğu 
gibi bu dönem de TÜRKLİM Yönetim 
Kurulu’nun ana gündem konusu 
olduğunu belirten Erçelik sorunun her 
geçen gün büyüdüğünü ve aciliyetinin 
derinleştiğini söyledi. 

Hamdi Erçelik; “Bu ana konu yanında, 
stratejik öneme sahip olduğunu 
söylediğim liman yatırımlarının idare 
tarafından stratejik yatırım olarak 
kabulü ve buna göre teşvik programına 
alınması, liman hizmetlerinin döviz 
kazandırıcı hizmet sınıfından, hizmet 
ihracatı kapsamına alınması, yeşil 
liman kriterlerinin uygulanabilirlik 
ve fayda yaratımı kapsamında 
yeniden değerlendirilmesi, liman 
arka sahaları, limanların tren ve 
karayolu bağlantılarının dar boğaz 
analizleriyle ekonomiye değer, hız 
kazandıracak şekilde planlanması,  
limancılık mevzuatının sadeleştirilmesi 
ve kolaylaştırılması, liman yönetim 
modeli için yasal çerçeve oluşturulması 
takip ettiğimiz diğer önemli gündem 
maddeleri olmaya devam edecektir” 
şeklinde konuştu.

DURMUŞ ÜNÜVAR: “HER GEÇEN GÜN 
DAHA YÜKSEK BİR STANDARTTA HİZMET 
VERMEK İÇİN ÇALIŞIYORUZ”
Daha sonra DenizTemiz Derneği/ 
TURMEPA Yönetim Kurulu Başkanı 
Şadan Kaptanoğlu söz alarak iklim 
değişikliği ve sürdürülebilirliğin önemine 
değindi ve 1200 kişiye bu alanda 
farkındalık eğitimi verdiklerini; eğitimlere 
başladıklarında limanlarda 204 kadın 

çalışan olduğunu, bu rakamın 224’e 
yükseldiğini açıkladı: “Bu tür çalışmaları 
yapmak zorundayız ki çevreye olan 
çabamız artsın. En büyük dileğim 
kadınlar günü olmayan bir gün. Erkekler 
günü yok, çünkü ihtiyacınız yok. 
Ekonomik krizler var inanılmaz savaşlar 
var ve yine en çok acı çeken kadınlar ve 
çocuklar oluyor. 

Daha iyi bir gelecek için umarım 
hiçbir kutlamaya ihtiyacımız olmayan, 
daha huzurlu, eşit, adil günler olsun.” 
Erçelik’ten sonra kürsüye çıkan 
Ulaştırma ve Altyapı Bakan Yardımcısı 
Durmuş Ünüvar geniş bir alanı 
kapsayan, birçok disiplini içeren ve 
ülke ekonomisi için de önemli bir paya 
sahip olan denizcilikle ilgili yapılan 
düzenlemeler ve verilen destekle 
çevre hassasiyetlerini de gözeterek 
sürdürülebilirliği sağladıklarının; her 
geçen gün daha yüksek bir standartta 
hizmet vermek için çalıştıklarının altını 
çizdi.

Mersin Serbest Bölge Kurucu ve 
İşleticisi A.Ş. Yönetim Kurulu Başkanı 
Ali Avcı da limancılık sektöründeki 
gelişmeleri değerlendirdi. Son olarak 
Bandırma Onyedi Eylül Üniversitesi 
Denizcilik Fakültesi Öğretim Üyesi Doç. 
Dr. Senem Nart, 8 Mart Dünya Kadınlar 
Günü dolayısıyla toplumsal cinsiyet 
eşitsizliği ve denizcilik sektöründe kadın 
çalışanların güçlendirilmesini odağına 
alan bir sunum gerçekleştirdi. Toplantı, 
TÜRKLİM Kurumsal İletişim Müdürü 

Gülem Canbolat’ın kapanış konuşması 
ve mavi yaka kadın davetlilere sertifika 
ile çiçek verilmesi ile sona erdi. 
Denizcilik sektöründe uzun yıllar emek 
veren bir kadın olarak gururla kürsüye 
çıkan Canbolat, “Cumhuriyetimizin 
100. yılını kutladığımız bu tarihi yılda, 
tarihimiz boyunca kadınlarımızın 
üstlendiği hayati rolleri ve onların 
mücadelesini sizlerin huzurunda anmak 
isterim. 

Kurtuluş Savaşı’ndan itibaren, cephede 
ve cephe gerisinde gösterdikleri 
fedakârlık ve cesaret, Türkiye’nin 
bugünlere gelmesinin temel taşlarından 
biri olmuştur. Atatürk’ün kadınlara 
verdiği değer ve onların toplumdaki 
yerini güçlendirme çabaları, Türk 
kadınını dünya sahnesinde öncü bir 
konuma taşımıştır. 

Bu anlayışla, Cumhuriyetimizin 100. 
yılında, kadınlarımızın geçmişteki 
başarılarını onurlandırmakla kalmayıp, 
aynı zamanda gelecekte de eşitlik 
ve adalet temelinde ilerlemek için 
TÜRKLİM olarak taahhüdümüzü 
yeniliyoruz. 

Kadınlarımızın iş hayatındaki varlığını 
artırarak ve onlara eşit fırsatlar 
sağlayarak, daha müreffeh ve adil 
bir toplum inşa etme yolunda emin 
adımlarla ilerlemekteyiz ve ilerlemeye 
devam etmeliyiz” ifadeleriyle toplantıyı 
sonlandırdı. 

DURMUŞ ÜNÜVAR GÜLEM CANBOLAT
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HAMDİ ERÇELİK: “YATIRIM 
SÜRDÜRÜLEBİLİRLİĞİ EN ÖNEMLİ GÜNDEM 
MADDEMİZ”
Toplantının ardından TÜRKLİM’in yeni 
yönetim kurulu başkanı Hamdi Erçelik 
hem TÜRKLİM yönetimini devralması ile 
ilgili hem de gündemdeki son gelişmeler 
hakkında Deniz Ticareti Dergisi’nin 
sorularını yanıtladı. 

TÜRKLİM 27. Olağan Genel Kurulunu 
güzel bir tesadüfle 08 Mart Dünya Emekçi 
Kadınlar gününde gerçekleştirdiklerini 
belirten Hamdi Erçelik, “Toplumsal 
cinsiyet eşitliğinin, böyle bir gün kutlamaya 
gerek kalmayacak şekilde eşitlenmesi 
ve yaygınlaşmasını temenni ediyorum. 
Yüksek katılımlı genel kurulumuzda 
yapılan seçimle yeni yönetim kurulu 
olarak yönetimi devralarak göreve 
başladık” dedi. Erçelik; “TÜRKLİM’de 
yönetim geçişlerinde gündem sürekliliği 
esas olduğundan önceki dönemde 
üzerinde çalışılan konu başlıkları 
üzerinde çalışmaya devam edeceğiz. 
Türkiye limanlarının stratejik değerini 
ülke büyümesini destekler ve ön açar 
şekilde arttırarak yeni nesillere taşımak 
için yatırım sürdürülebilirliği en önemli 
gündem maddemizi oluşturuyor” şeklinde 
konuştu. Bu kapsamda özel liman 
kullanımı ile özelleşmiş liman işletme 
sözleşmelerinin süre kısıtları dolayısıyla 
oluşan bir belirsizlik olduğuna dikkat 
çeken Erçelik sözlerini şöyle sürdürdü: 
“Limanlarımızın önemli kısmında birkaç 
sene içerisinde 49 yıldan kalan sözleşme 
süresi yatırım fizibilitesi için önemli eşik 
olan 15 yılın altına inecektir. Oluşan 

belirsizliği ortadan kaldırarak hem gerekli 
kapasite yaratımı, hem de yeşil dönüşüm, 
deprem güvenliği ve dijitalleşme/verimlilik 
konularında yatırımların önünün açılması 
yönünde alternatif çözüm önerileri 
ortaya koymak üzere çalışmalarımıza 
devam ediyoruz. Yeşil liman mevzuatı ve 
liman işletmecilerinin hizmet ihracatçısı 
kapsamına alınması, limanlarımıza 
demiryolu bağlantıları ve arka saha 
düzenlemeleri ile en optimum tedarik 
zinciri işleyişi ile ihracatçımıza rekabet 
avantajı sunulması diğer önemli konu 
başlıklarımız arasında”.      

Biraz önce belirttiğim limanlarımızda 
sürdürülebilirlik başlığını stratejik ana 
çalışma konusu olarak ele aldıklarını 
bir kez daha vurgulayan Hamdi Erçelik; 
“Bu kapsama yatırım sürdürebilirliğinin 
yani iklim ve insan boyutlarındaki 
sürdürülebilirlik de ekleniyor.  Limanlarımızı 
geleceğe taşırken ihtiyaç duyulan 
yatırımlarla çevre duyarlı/emisyonsuz 
kapasite kazanımı kritik önemde. Deniz, 
kara ve demiryolunu birleştiren ortak 
nokta olan limanlarımızda bu taşıma 
modlarının ihtiyaç duyduğu temiz enerjiyi 
sağlama giderek önem kazanan diğer 
kritik bir konu. Limancılık faaliyetlerinin 
doğru tanıtımını yaparak aramıza yeni 
meslektaşlar kazanımı, yetiştirilmesi 
ve sürekliliğini sağlamak da olmazsa 
olmaz bir konu olarak öne çıkıyor. Tüm 
bunları yaparken dijitalleşene dünyaya 
uyumlanma, siber güvenlik konuları da 
gündem maddelerimiz” şeklinde konuştu.

 Hamdi Erçelik; “Bu stratejik hedeflere 
ulaşımda başta kamu idaremiz, bizim ve 
önemli paydaşlarımızın çatı örgütü Deniz 
Ticaret Odası ve akademi başta olmak 
üzere ekosistemimizin diğer bileşenleriyle 
geliştirdiğimiz kuvvetli iletişim, ortak akıl 
oluşturma becerimizin kritik önemde 
olduğunu değerlendiriyoruz” dedi. 
“Çevrenin, daha da spesifik ifade etmek 
gerekirse yeşil dönüşüm kapsamında CO2 
emisyonlarının azaltılması ve orta vadede 
sıfırlanması diğer tüm sektörler olduğu 
gibi liman işletmelerinin de ana çalışma 
konularından biridir” diyen TÜRKLİM 
Yönetim Kurulu Başkanı Hamdi Erçelik 
sözlerini şöyle sürdürdü: “Limanların önce 

karbon nötr olma ve kendine yeterlikten 
öte eko sistemin yani denizde gemilerin 
karada taşıma araçlarının temiz enerji 
ikmali sağlama yönünde misyonu var. 
Bu bugüne göre daha fazla enerji ihtiyacı 
ve bu enerjinin de temiz enerji olması 
gereğini ortaya koyuyor. Limanlarımız 
kendi sahalarında depo çatıları, vinç üstü 
gibi alanlarda güneş enerjisi panelleri ile 
temiz enerji üretimine hızlı bir şekilde 
girdi, bu yönde yatırımlar devam da 
edecektir. Ancak artan güç ihtiyaçları ve 
güneş/rüzgâr yatırımı için uygun/yeterli 
alan azlığı bir zorluk yaratıyor. Geçen 
sene Türklim’in sektör için seslendirdiği 
konunun idare tarafından da uygun 
bulunarak daha önce sadece sanayi 
firmalarına tanınan dış sahalarda öz 
tüketime yönelik lisanssız rüzgâr enerjisi ve 
güneş enerjisi santralleri yatırım imkanının 
liman işletmelerine de açılması önemli bir 
adım oldu. Şimdi limanlarda kurulu güç 
eksiği, ilk yatırım bedellerinin yüksekliği, 
arz-talep belirsizliği, gemilere elektrik 
satışı ile ilgili mevzuat eksikleri, süreçleri 
tarifleyen standart eksikleri, paydaşlar 
arası güveni yaratacak sertifikasyon 
ve bunu belgeleyecek akredite kurum 
belirsizliği üzerinde çalışılarak çözüm 
önerileri üretmeye liman işletmelerimizin 
yeşil dönüşüm kapsamında faaliyetleri 
bu anlamda destek olma misyonumuz 
var.  Geçen sene yayınlanan ‘Yeşil Liman’ 
yönetmeliğinin işlerlik kazanması için 
değindiğim kapsamda gözden geçirilme 
ihtiyacı olduğunu görüyoruz”. 

Dünyada ve ülkemizde hem ekonomik 
hem jeopolitik belirsizliklerin hüküm 
sürdüğü bir süreçten geçtiğimizi 
vurgulayan Hamdi Erçelik; “Mevcut 
belirsizliklerin ne zaman biteceğini ve hatta 
daha ne gibi belirsizliklerin ekleneceğini 
bilmediğimiz bu dönemde, belirsizlik 
tuzağına düşmemek, sürdürülebilir 
yatırımları hız kesmeden cesaretle devam 
ettirebilmek, dış ticarette ana kapımız olan 
limancılık için son derece kritik. Bugün 
için olduğu kadar sürdürülebilir bir gelecek 
için de ortak akıl ve anlayış ve basiret 
ile kamu menfaatini en tepeye koyarak 
çalışmalıyız. Türklim bu vizyon dahilinde 
çalışmalara yeni döneminde de devam 
edecektir” diyerek sözlerini noktaladı. 
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TURKON LINE VE MEDKON YENİ BİR HAT İÇİN İŞ 
BİRLİĞİ YAPTI

Daha önce de farklı şekillerde iş birliği 
yapan iki kurum yeni bir iş ortaklığına 
daha imza attı. Turkon Holding CEO’su 
Alkın Kalkavan ve MEDKON Line CEO’su 
Mahmut Işık bir araya gelerek Mersin 
ve İskenderun limanlarından, Akabe 
Limanı (Ürdün) ve Cidde Limanı (Suudi 
Arabistan) hattını hayata geçirdiler. 
Türkiye’deki ihracatçıların o bölgeye 
ciddi talepleri olduğunu gören iki şirket, 
önemli bir birlikteliğe imza atarak yeni 
hatlarında seferlerine başladılar.

MEDKON Line CEO’su Mahmut Işık; 
TURKON Holding’in kendisinin çok 
saydığı ve sevdiği kişiler tarafından 
yönetildiğini vurgulayarak, ilk defa 
bir joint venture (iş ortaklığı, ortak 
teşebbüs) servis adımı atmış olduklarını 
söyledi. Deniz Ticareti Dergisi’ne iş 
ortaklığı ile ilgili bilgiler aktaran Mahmut 
Işık, gittikleri yerde kalıcı olmak için 
çok fazla hesap kitap yaptıklarını, 
bu noktada Alkın Kalkavan’ın da çok 
basiretli davrandığını belirtti. Mahmut 
Işık; “Bu noktada aynı size’da bir gemiyi 
daha satın alarak, iki kardeş gemiyle 
uğrak yapacağımız bölgelerde aksama 
olmamasına özen göstererek böyle bir 
işbirliğinin adımını attık” dedi.   

Bu iş ortaklığının kendilerini 
heyecanlandırdığını belirten Mahmut 
Işık şöyle devam etti: “Umuyoruz ileride 
daha fazla Türk firması bir araya gelir, 
yeni iş birlikleri yapılır, ama iki firmanın 
ilk defa iş birliği yaparak joint venture 
servisi kurması, yani ortaklaşa bir servisi 
yönetmesi, artı iki firmanın da ilk defa 
süreç dışına çıktığı düzenli seferlerin 
olması bizi gerçekten heyecanlandırdı. 
Gerek Turkon Line’ın gerek Medkon 
Line’ın Mersin ve İskenderun'dan 

çok yoğun çıkışlarımız var. Bizim 
olduğumuz bölgelerde aynı ihracatı 
yapan insanlar, Ürdün’e ve Cidde’ye, 
Cidde aracılığıyla çeşitli bölgelere mal 
satıyorlar. Dolayısıyla Husilerden dolayı 
geri dönüşün Süveyş ya da Kızıldeniz 
üzerinden olmaması, orada da düzenli 
bir hattın, bir seferin olmaması, 
ihracatçıları çok fazla mağdur etti. Onlar 
da bizden bir düzenli hattı talep ettiler. 
Biz de bunu değerlendirip, Turkon Line 
ile beraberce incelemeler sonrasında 
bunun olabildiğini karar verdik. Şu anda 
da çok güzel gidiyor hattımız”.

Bu arada üçüncü gemilerini 
kaldırdıklarını ifade eden Mahmut Işık, 
haftalık servislerin de düzenli bir şekilde 

yapıldığını söyledi. Işık; “Gemilerin hangi 
saatte, nerede olacağı belli, kimseyi 
mağdur etmemek için maliyetine 
de katlanarak, window’lar dediğimiz 
pencereler alıp, limana hangi saatte, 
hangi tarihte yanaşacağımızı belirleyerek 
devam ediyoruz. Özellikle Mersin 
Limanı’nda sıkıntı yaşamak istemedik. 
Bunu hem ülkemizdeki limanlarda, hem 
de diğerlerinde uyguluyoruz. Böylece 
hiçbir sıkıntı yaşanmıyor. İhracatçıya 
da artı bir maliyet oluşturmadan, 
kendi içimizde hallediyoruz” şeklinde 
konuştu. İhracatçıya düzenli bir servis 
sunduklarını vurgulayan Medkon Lines 
CEO’su Mahmut Işık; hem biz, hem 
Turkon Line bu organizasyonu zaten 
kendi hatlarımızda hayata geçiriyorduk, 
şimdi birlikte koordine olarak çok güzel 
bir servis ortaya koymuş olduk” dedi.

Önümüzdeki dönemde başka hedefleri 
olup olmadığını sorduğumuzda Mahmut 
Işık şunları söyledi: “Turkon’la da diğer 
Türk firmalarıyla da devamlı görüşme 
halindeyiz. Niş diye tabir edilen, bizim 
gibi farklı firmaların, Arkas da dahil, 
hatta katılırsa Akkon Lines’la işbirliği 
yapmak isteriz. Şu anda bizim Admirel’le 
bir tane joint servimiz var. Admirel, 
Arkas, Turkon Line ile hepimizin 
bir arada olduğu ya da birkaç tane 
hattın bir araya gelip de daha uzak 
destinasyonlara, daha güzel iş birlikleri 
yaparak ilerlemek çok mümkün. Çünkü 
geliri artıramıyorsunuz, navlunu piyasa 
belirliyor. Ama giderinizi minimize 
edebilmeniz için bütün global hatların 
yaptığını aslında daha niş hatların 
beraberce yapması lazım. Pandemi 
döneminde giderlerin ciddi artışlarından 
dolayı birçok firma birleşerek devam 
etti. Şu anda Çinlilerin tamamı üç 

Turkon Holding iştiraklerinden Turkon Line ve MEDKON Line; Mersin ve İskenderun 
limanlarından, Akabe Limanı (Ürdün) ve Cidde Limanı (Suudi Arabistan) hattı için bir iş 
ortaklığına imza attı.
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firmayı tek firma olarak yaptı. Bu neye 
yarıyor? Hatlara yaradığı kadar aslında 
ihracatçının, ithalatçının da işine geliyor. 
Nedeni şu; çok daha düzenli ve daha sık 
servis vermiş oluyorsunuz”. 

İŞ BİRLİĞİ, GÜÇ BİRLİĞİ YAPARAK 
TÜRKİYE'YE ÇOK BÜYÜK KATKI SUNARIZ
Yeni hattın bulunduğu bölgede herhangi 
bir tehlikenin söz konusu olmadığını 
belirten Mahmut Işık, problemin 
Kızıldeniz’in girişinde olduğuna 
dikkat çekti. Can ve mal emniyetinin 
önemli olduğuna değinen Işık; 
şimdilik tehlikenin bulunduğu bölgeye 
gitmeyeceklerini söyledi. Önceki hafta iki 
gemi daha aldıklarını belirten Mahmut 
Işık; 16. Gemilerinin adının Medkon 
Anka olduğunu, 17. gemilerine de Türk 
Bayrağı çektiklerini ve adını da Medkon 
Ankara koyduklarını belirtti. Bunun 
kendilerinin üçüncü Türk Bayraklı 

gemileri olduğuna değinen Mahmut Işık, 
ilk Türk Bayraklı gemilerinin Medkon Işık 
olduğunu diğerinin de kızının da ismi 
olan Medkon Mira olduğunu belirtti. Bu 
gemilerle kabotaj taşımacılığı yaptıklarını 
söyleyen Mahmut Işık; “Türkiye, Mısır, 
sonra Mersin, İskenderun, Mersin, 
İzmir ve Marmara limanları… Bu 
limanlar arasında da Türk bayraklı 
olmasından dolayı kabotaj hattında 
gerek boş, gerek dolu konteyner 
taşımacılığı da yapabiliyoruz. Orada 
çok talebin olduğunu, güzel işler 
yapabileceğimizi gördük. Gerek bizim, 
gerek Türkiye’deki yabancı taşımacılık 
firmalarının konteyner pozisyonlamasını 
çok daha hızlı ve çok daha uygun 
maliyetle yapabilmeyi becerebiliyoruz 
bu sayede. Gemi alma konusunda 
durmayacağız tabii. Bu sene birkaç 
tane daha alım yapmayı hedefliyoruz. 
Hem fiyat açısından, hem bizim çalışma 

prensiplerimiz açısından uygun gemiler 
bulursak, filoya birkaç tane daha 
eklemek istiyoruz” şeklinde konuştu.

“Bizlerin hakikaten beraberce çalışmayı 
becerebilmesi, bunu ileriye taşıması 
lazım… Bu çok önemli ve çok değerli 
bir şey” diyen Mahmut Işık sözlerini 
şöyle sonlandırdı: “Biz mesela İspanya-
Tunus seferi yapıyoruz. Şimdi İtalya, 
Mısır, Libya’yı başlatıyoruz. Buralarda, 
Türkiye'den gelen bir hattın oralardaki 
ticaretle organize olup, bundan 
kazanımlar sağlıyor olması ve bunu 
Türkiye'de istihdama kazandırması, 
Türkiye'de yatırımlara çeviriyor olması 
Türkiye açısından çok büyük bir 
şey. Dünya hakikaten çok büyük ve 
ulaşılabilecek, çok güzel yerlerimiz var. 
Buralarda iş birliği, güç birliği yaparak 
hem Türkiye'ye çok büyük katkı sunarız, 
hem kendimize”.

VAPUR DONATANLARI VE ACENTELERİ DERNEĞİ, 
RECEP DÜZGİT’LE YOLA DEVAM DEDİ

6 Kasım 1902’de kurulan ülkemizin 
en eski denizcilik kuruluşu Vapur 
Donatanları ve Acenteleri Derneği’nin 
genel kurulu 5 Mart’ta, dernek 
merkezinde gerçekleştirildi. Genel 
kurulda yapılan seçime mevcut başkan 
Recep Düzgit’in oluşturduğu tek listeyle 
gidildi. Recep Düzgit seçime katılan tüm 

üyelerin oy birliğiyle üç yıllığına yeniden 
Vapur Donatanları ve Acenteleri Derneği 
Yönetim Kurulu Başkanı seçildi.

Düzgit Türkiye Cumhuriyeti’nin 
100’üncü yılını kutlayarak başladığı 
konuşmasında, bir önceki çalışma 
döneminde görev yapan yönetim kurulu 

üyelerine teşekkür etti ve daha yapılacak 
çok iş olduğunu, yeni dönemde de 
hız kesmeden çalışmaya devam 
edeceklerini belirterek gösterdikleri 
güvenden ötürü dernek üyelerine 
teşekkürlerini sundu. 

Seçim sonucunda Kenan Türkantos, 
Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı; 
Emin Eminoğlu, Genel Sekreter ve 
Murat Denizeri, Sayman oldu. Henryk 
Drownıak, Rifat Karakimseli ve Cihangir 
İnanç ise Yönetim Kurulu üyesi seçildi.

 Genel Kurul üyeleri 122’nci yılını 
kutlayacak olan, ülkemizin en eski 
sosyal denizcilik kuruluşu derneğini 
her alanda en iyi şekilde temsil eden 
Yönetim Kurulu’na teşekkür ederek, 
denizcilik sektörünün gelişmesinde 
yapacakları tüm çalışmalarda başarı 
diledi.

5 Mart’ta yapılan Vapur Donatanları ve Acenteleri Derneği Genel Kurulu’nda Recep Düzgit 
bir kez daha Yönetim Kurulu Başkanı seçildi.
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PANAMA AVRUPA BİRLİĞİ’NİN YÜKSEK RİSKLİ 
ÜLKELER LİSTESİNDEN ÇIKTI

Bu alandaki stratejik eksiklikleri 
düzeltmek adına kara para aklamayı 
engelleme ve terörün finanse edilmesi 
ile mücadele edilmesinde Panama 
Cumhuriyeti tarafınca elde edilen 
gelişmenin incelenmesinin ardından 
Komisyon, kara para aklama ve terörün 
finanse edilmesi rejimlerine engel 
olunması konularında Panama teknik 
ekibi tarafından sunulan önemli gelişmeyi 
memnuniyetle karşıladı.

Bunların arasında ülkenin Mali Eylem 
Görev Gücü (FATF) tarafından tespit 
edilen eksikliklere dair stratejik eylem 
planı taahhütlerine uygun yasal ve 
düzenleyici çerçeveleri kuvvetlendirmek 
ile kalınmayıp, kabul edilen önlemlerin 
etkisini gösteren önemli mekanizmaların 
uygulanması da yer almaktadır. Ülkenin 
bu listeden çıkarılması, bu sorunlarla 
mücadele etmek için uygulanan önemli 
tedbirlerin hayata geçirildiği Ekim 2020 
tarihinde başlayan bir süreçle gerçekleşti.

Panama Cumhuriyeti’nin uluslararası 
şeffaflık karşısında önemli bir 

adım atmasına olanak sağlayan ve 
2016/1675 sayılı Avrupa Birliği Yetki 
Düzenlemesindeki Ek ile değiştirilen 
bu duyuru Avrupa Komisyonu’nca 14 
Mart 2024, perşembe günü yapıldı. Söz 
konusu duyuru Avrupa Birliği Resmî 
Gazetesi’nde yayınlanmasından 20 gün 
sonra yürürlüğe girmiş olacak.

Panama Cumhuriyeti 27 Ekim 2023 
tarihinde Mali Eylem Görev Gücü (FATF) 
Gri Listesi’nden çıkarıldı ve bugün 
itibariyle kara para aklama ve terörün 
finanse edilmesine karşı mücadelede 
uygunluk hususunda mevcut süreç 
kapsamında FATF tarafından yürütülen 
geniş izleme sürecine artık dahil değil. 

Panama Cumhuriyeti bu konuda 
rejimini daha da güçlendirmek ve eylem 
planına uyum sonucunda ortaya çıkan 
sürdürülebilirlik açısından ön planda 
kalmak için Latin Amerika Mali Eylem 
Görev Gücü (GAFILAT) ile çalışacağını 
tekrarladı. 

Kara para aklama ve terörün 
finanse edilmesinin engellenmesi 
yönetmeliğindeki (AML/CFT) değişiklikler, 
2020 yılı 129 sayılı kanun ile belirtilen 
intifa hakkı sahiplerinin özgün tescilinin 
kabul edilmesi, yükümlü tarafların 
bilgilerini güçlendirmeye olanak tanıyan 
intifa hakkı kılavuzu, listeden çıkarılmak 
için uygulanan eylemlerin bir parçası 
olarak ön plana çıkmaktadır.

Ülkenin uluslararası imajını iyileştirdiği ve 
uluslararası ekonomik ve mali ilişkilere 
katkı sağlayarak şeffaflıkta yüksek 
standartların uygulamasını tanıdığı için 
Panama Cumhuriyeti’nin uyguladığı 

eylem planlarının uluslararası kuruluşlar 
tarafından kabul görmesinin Panama 
ekonomisine pek çok açıdan olumlu bir 
etkisi var. 

Bu listelerden çıkarılmakla birlikte 
Panama Cumhuriyeti yalnızca kara para 
aklama ve terörün finanse edilmesi 
mücadelesine ulusal ve uluslararası 
alanda liderlik ettiğini göstermekle 
kalmayıp, aynı zamanda yasal yetkilerin 
uluslararası finans alanında rekabetçi 
konumunu korumasına olanak tanıyan 
somut eylemlerin etkili ve zamanında 
geliştirilmesini de başardı. 

Bu başarı, Ekonomi ve Maliye 
Bakanlığı öncülüğünde Panama Ulusal 
Koordinasyonu’nun kara para aklama ve 
terörün finanse edilmesinin önlenmesine 
yönelik ortak çalışmasının sonucudur. 
Başarının diğer bileşenlerini ise yetkili 
makamlar, özel sektör ve uluslararası 
topluluk oluşturmaktadır.

Panama Ekonomi ve Maliye Bakanı 
Héctor Alexander, MEF Uluslararası 
Finans ve Vergi Stratejisi Direktörü, 
Panama'nın AML/CFT Ulusal 
Koordinatörü ve Kara Para Aklama, 
Terörün ve Kitle İmha Silahlarının 
Yayılmasının Finanse Edilmesi ile 
Mücadele Ulusal Komisyonu (CNBC) 
Teknik Sekreteri Isabel Vecchio Arófulo 
ve Panama'nın Avrupa Birliği Büyükelçisi 
Yavel Francis, Avrupa Birliğinin finansal 
hizmetlere ilişkin politikasından sorumlu 
Avrupa Komisyonu Finansal İstikrar, 
Finansal Hizmetler ve Sermaye Piyasaları 
Birliği Genel Müdürlüğü ekibiyle olan 
teknik toplantılara katılarak bu önemli 
başarıya imza atmışlardır.

Avrupa Birliği Komisyonu, Avrupa Birliği’nin kara para aklama ve terörün finanse edilmesi 
konularında stratejik eksiklikler yönünden yüksek riskli ülkeler listesinden Panama 
Cumhuriyeti’nin çıkarıldığını duyurdu. Panama Cumhuriyeti adına alınan bu önemli kararın 
şüphesiz ülke ekonomisine olumlu etkileri olacak.
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DENİZCİ FENERBAHÇELİLER DERNEĞİ İFTAR 
YEMEĞİNDE BULUŞTU

DTO Yönetim Kurulu Üyesi Serhat Barış 
Türkmen’in öncülüğünde kurulan Denizci 
Fenerbahçeliler Derneği üyeleri ve denizci 
Fenerbahçeliler 27 Mart 2024 Çarşamba 
akşamı Fenerbahçe’deki Bedri Usta’da 
verilen iftar yemeğinde buluştular. 

İftar yemeğine; İMEAK DTO Yönetim 
Kurulu Başkan Yardımcısı Adnan Naiboğlu, 

Yönetim Kurulu Üyesi İsmail Görgün, 
GİSBİR Yönetim Kurulu Başkanı Murat 
Kıran, Türk Armatörler Birliği Yönetim 
Kurulu Başkanı Cihan Ergenç, Gemi Yat 
ve Hizmetleri İhracatçılar Birliği Yönetim 
Kurulu Başkanı Cem Seven, Young 
Shipping Professionals Başkanı Yiğit Çiçek, 
Gemi Brokerleri Derneği Yönetim Kurulu 
Başkanı İsmail Şahin, Vapur Donatanları ve 
Acenteleri Derneği Yönetim Kurulu Başkan 
Yardımcısı Kenan Türkantos başta olmak 

üzere sektörün önde gelen temsilcileri 
katıldılar.

2018 yılında 10-15 kişilik bir whatsapp 
gurubu ile başlayan, bugün bir derneğe 
dönüşen birlikteliği derneğin kurucu 
üyesi ve gecenin de ev sahipliğini yapan 
Serhat Barış Türkmen kısaca anlattı. Barış 
Türkmen; “2018 yılında bir whatsapp 
gurubu ile başlayan birliktelik bugün bir 
derneğe dönüştü. Şu anda 610 kişiye 
ulaştık. 22 Şubat’ta resmi olarak dernek 
olduk. Derneği 36 kurucu üyeyle hayata 
geçirdik. Güçlü bir dernek olmak istiyoruz. 
Kurucu üyelerimiz maddi olarak da 
derneğimize katkıda bulundular. Şimdi de 
yasal prosedürü bekliyoruz. Sonrasında 
dernek hesabımız açılacak. Sizler de 
üyelik aidatlarını ödeyerek derneğimize 
üye olabileceksiniz. Önce armatörler 
olarak çıktığımız yolda şimdi sektörün 
bütün segmentleri olarak bir araya geldik. 

Denizciliği seven, denizcilikten ekmeğini 
kazanan herkes yanımızda. Gururluyuz, 
çok güçlü ve büyük bir dernek olma 
yolunda başarılı bir şekilde ilerleyeceğimize 
eminim. İftardan sonra kurucu üyelerimizi 
de size tek tek takdim edeceğim. Hayırlı 
iftarlar diliyorum” dedi.

Sektörün önemli isimlerinin katıldığı gecede 
herkese bir de kitap hediye edildi. Murat 
Şeker, Çağdaş Dinç ve Ali Tanrıverdi 

tarafından hazırlanan “Ya İstiklal Ya Ölüm” 
Fenerbahçe Harington Kupası’nı nasıl 
kazandı? isimli kitabın yazarları da iftar 
yemeğine davetliydi.

Herkesin iftarını açmasının ardından Serhat 
Barış Türkmen derneğin kurucu üyelerine 
tek tek mikrofonu uzattı, kurucu üyeler de 
tek tek kendilerini tanıttılar ve mesajlarını 

aktardılar. GİSBİR Yönetim Kurulu Başkanı 
Murat Kıran’a mikrofon uzatılınca Kıran, 
Fenerbahçeli denizcileri ayağa kaldıran 
bir tezahüratla salonu coşturdu. Marşlar 
eşliğinde devam eden gecede Serhat Barış 
Türkmen, derneğe üye olmak isteyen 
denizci Fenerbahçelilerin sormak istedikleri 
bir konu olduğunda kendisine ya da 
kurucu üyelere ulaşabileceklerini söyledi. 
Gece denizci Fenerbahçelilerin sıcak 
sohbetleri ile devam etti.

Denizci Fenerbahçeliler Derneği kurulduktan kısa bir süre sonra iftar yemeğinde bir araya 
geldi. Fenerbahçe’deki Bedri Usta’da buluşan denizci Fenerbahçelilerin iftar yemeğinde 
büyük coşku vardı.
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GÖMEÇ DALIŞ KÖYÜ AÇILDI

Balıkesir Büyükşehir Başkanlığı’nın 
önemli projelerinden biri olan Gömeç 
Dalış Köyü, 7 Mart’ta gerçekleştirilen 
bir törenle açıldı. Dalış Köyü Balıkesir’in 
Gömeç ilçesinde mavi bayraklı Güvercin 
ve Martı koyları ile Karaağaç, Pelitköy 
İçmeler ve Pelitköy Bağlarburnu Sahili’ni 
kapsayan alanda yer alıyor.

2022’de açılan ve Balıkesir’in değerleri 
ile mitolojik kahramanlarının sergilendiği 
Su Altı Heykel Galerisini de içine alan 
Dalış Köyü’nün açılış töreni görkemli 
bir organizasyona sahne oldu. Açılış 
programında sunucu ve yapımcı 
Savaş Karakaş’ın “Sudaki İzler” adlı 
Gömeç belgeseli, Bülent Çalımlı’nın 
sunumuyla “Ayvalık Gömeç Sualtı 
Dünyası” video gösterimi, Ufuk Koçak’ın 
“Kariyer İçin Motivasyon” sunumu ve 
Şahika Ercümen’in “Tek Nefes ile 100 

Metre” video gösterimi yapıldı. Dünya 
Dalış Rekortmeni Milli Sporcu Şahika 
Ercümen de Dalış Köyü’nün umutlarını 
canlandırdığını, kendisinden sonra gelen 
genç dalgıçların çok daha iyi imkânlarda 
yetişmesini sağlayacağını ve Dalış 
Köyü’nün herkese çok şey katacağını 
söyledi.

Balıkesir Büyükşehir Belediye Başkanı 
Yücel Yılmaz ise Gömeç’e böyle bir eser 
kazandırmaktan büyük bir memnuniyet 
duyduklarını vurgulayarak “Gömeç’in 
doğal güzelliklerini dalış severlerle 
buluşturacak güzel bir mekân oldu. 
Gömeç Dalış Köyü marka olma yolunda 
hızla ilerliyor. Dalış severlerin çok 
rahat gelebilecekleri, herkesin kendi 
bütçesiyle çok rahat konaklayabileceği 
ve eğitimin aldıktan sonra tekrar 
gelebileceği her türlü donanıma sahip 

bir tesis. Aynı zamanda engellilerin de 
karadan direkt hizmet alıp, engellerini 
aşarak dalış eğitimi alabileceği bir 
yer. İtfaiyeciler de arama kurtarma 
çalışmalarında almaları gereken 
eğitimleri burada alabilecekler” dedi.

TRİATLON YARIŞLARI VE YELKEN 
YARIŞLARI DA DÜZENLENECEK
Dalış Köyü kapsamında Su Altı 
Akademisi de kuruldu. Akademide 
sportif dalışlar, kurumsal dalışlar, 
bilimsel dalışlar, engelli dalışları, teknik 
dalışlar ve arama kurtarma eğitimleri 
verilecek. Ayrıca fotoğraf atölyeleri, 
cankurtaran yarışları, triatlon yarışları ve 
yelken yarışları başta olmak üzere birçok 
atölye ve aktivite yapılacak. 

Altyapısı ve yüzölçümü açısından 
Türkiye’nin ilk dalış köyü merkezi 
olma özelliğini taşıyan tesis, engelli 

vatandaşların kullanımı göz önüne 
alınarak planlandı. Dalış Köyü, tüm 
dalıcı eğitim seviyelerinde uluslararası 
sertifika alma imkânı sunuyor. Doğal taş 
ve ahşap kullanılarak çevreyle uyumlu 
bir şekilde inşa edilen eğitim biriminin 
yanı sıra proje alanında 400 metrelik 
halk plajı, engelliler için iskele, 9 bin 
metrekarelik çadır kamp alanı, 2 bin 
500 metrekarelik dinlenme ile 2 bin 500 
metrekarelik sosyal donatı alanları ve 
restoran yer alıyor.                                             

Balıkesir’in Gömeç ilçesini dalış turizmi için cazibe merkezi haline getirmeyi hedefleyen 
Gömeç Dalış Köyü hizmete girdi.  Dalış Köyü kapsamında Su Altı Akademisi de kuruldu.
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GEMİ BROKERLERİ DERNEĞİ'NDEN BÜYÜK 
KULÜP'TE İFTAR DAVETİ

Gemi Brokerleri Derneği Başkanı 
İsmail Şahin'in açılış konuşmasına Türk 
denizciliğinin önemine vurgu yaparak 
başladı. Şahin, Mustafa Kemal Atatürk'ün 
denizciliği Türk milletinin büyük milli 
ülküsü olarak gördüğünü belirtti ve 
derneğin bu vizyon doğrultusunda 
çalışmalarını sürdürdüğünü ifade etti. 
İsmail Şahin, “Asırlık Cumhuriyetimizin 
daha iyi yerleri taşımak için ulu önderimiz 
Gazi Mustafa Kemal Atatürk'ün söylediği 
gibi denizciliği Türk’ün büyük milli ülküsü 

olarak görüyoruz. 62 kurucu üyemizle 
2010 yılından beri kurumsallaşma yolunda 
hızla ilerlerken düzenli olarak faaliyetler 
gerçekleştiriliyoruz Uluslararası Bosphorus 

Shipbrokers Dinner organizasyonumuz ve 
dernek olarak katıldığımız tüm uluslararası 
etkinliklerle her gün bir adım daha 
ilerliyor, Türk Denizcilik camiasının önemli 
paydaşlarından biri olarak ülkemizi temsil 
etmekten gurur duyuyoruz” dedi.

Şahin, “Bu vesile ile Çanakkale Zaferimizin 
mimarları olarak başta Ulu Önder Gazi 
Mustafa Kemal Atatürk’ü, dava ve silah 
arkadaşlarını, tüm gazilerimizi, şehitlerimizi 
sevgi, saygı, minnet ve rahmetle anıyoruz. 
Gönüllerin iyilik ve güzellikler için çaba 
harcadığı mübarek Ramazan ayının 
ülkemize, bölgemize ve sektörümüze 
bolluk, bereket, refah ve huzur getirmesini 
diliyorum” diyerek sözlerini noktaladı.

“DÜNYA BEKLENDİĞİNDEN DAHA İYİ 
ŞEKİLDE TOPARLADI”
Ardından sözü İMEAK Deniz Ticaret Odası 
Başkanı Tamer Kıran aldı. Kıran, iftar 
sofralarının sektörde bir araya gelmeyi, 
dayanışmayı ve dostluğu artırdığını 
vurgulayarak, bu tür etkinliklerin önemini 
dile getirdi. Ayrıca, sektörün mevcut 

durumu hakkında olumlu bir bakış 
açısıyla değerlendirmelerde bulundu ve 
katılımcılara hayırlı iftarlar diledi. Tamer 
Kıran konuşmasında şunları söyledi: 

“Rahmet, bereket, mağfiret ayı Ramazan. 
Bu ayın en büyük, en güzelliklerinden 
birisi de iftar sofraları. Biliyorum zaman 
zaman eleştirilebiliyor iftar sofralarının bu 
şekilde paylaşılması, bu şekilde faaliyet 
organize edilmesi ama ben daha önceden 
söylemiştim bu ortamları yarattığı için, 
insanları bu şekilde bir araya getirdiği için, 
kardeşliği, kaynaşmayı, sevgiyi, dostluğu 
arttırdığı için ben faydalı olduğunu 
düşünüyorum. Bu ve benzeri eskilerden 
bu ay boyunca birkaç kez daha birlikte 
olacağız. Güzel bir geceyi düşündüğü 
ve organize ettiği için Yönetim Kurulu'na 
başkana teşekkür ediyorum. Bana ‘işler 
nasıl gidiyor?’ diye sorulduğunda bizim 
sektörden olmayanlara söylediğim şey şu: 
Dünyada ne olup bitiyor ekonomik olarak 
ne alınıp ne satılıyor, hareketler nasıl, 
buna bakıp bizim işlerin nasıl olduğunu 
kestirirsiniz. Ne kadar çok üretilirse ve 
tüketilirse bizim işlerimiz de o kadar çok 
artıyor. Önümüzdeki dönem için çok 
kötü senaryolar çizmeyeceğim. Dünya 
beklendiğinden daha iyi şekilde toparladı. 
Sizlerle beraber olduğumuz için çok 
memnun olduğumu tekrar ediyor hayırlı 
iftarlar, hayırlı ramazanlar diliyorum. Allah 
her daim ağzınızın tadını, bereketinizi, 
sağlığınızı sizlere bağışlasın”.

Gemi Brokerları Derneği tarafından verilen iftar yemeği 19 Mart Salı Günü Büyük Kulüp’te 
denizcilik sektörünün temsilcilerini bir araya getirdi.
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ÖZELLEŞTİRİLEN 
LİMANLARDA İŞLETME 
HAKKINI 49 YILA UZATAN 
DÜZENLEME İPTAL EDİLDİ

Anayasa Mahkemesi, 132 milletvekilinin yaptığı itiraz başvurusu 
üzerine özelleştirilen limanlarda işletme hakkını 49 yıla uzatan 
düzenlemeyi, limanların gerçek özelleştirme değerlerinin altında 
kalmasına yol açabileceği gerekçesiyle iptal etti. Anayasa 
Mahkemesi’nin gerekçeli kararına istinaden özelleştirilen 
Türkiye Denizcilik İşletmeleri AŞ (TDİ) ve Devlet Demiryolları 
İşletmesi’ne (TCDD) ait bazı limanlardan sözleşme süresi 49 
yıldan az olanların bu sürelerinin 49 yıla çıkarılmasına ilişkin 
yasa hükmü iptal edildi.

Resmi Gazete’nin 5 Mart 2024 tarihli sayında yayımlanan 
18 Ocak tarihli gerekçeli kararına göre, CHP’li Engin Altay, 
Özgür Özel, Engin Özkoç dahil 132 milletvekilinin yaptığı itiraz 
başvurusunu değerlendiren Anayasa Mahkemesi, 22 Aralık 
2022 tarihli 7429 sayılı torba yasa ile özelleştirme kanununa 
eklenen ilgili madde hükmünün iptal edilmesine karar verdi. 
İptal edilen madde hükmü; söz konusu limanların işletme hakkı 
verilmesi/devri yöntemiyle özelleştirilmeleri sonucu imzalanan 
49 yıldan az süreli sözleşme sürelerinin, gerekli şartların yerine 
getirilmesi koşuluyla, hakkın başlangıç tarihinden itibaren ve 
bir defaya mahsus olmak üzere 49 yıla kadar uzatılabilmesine 
imkân tanıyordu.Yüksek mahkeme gerekçesinde, Anayasa 
Mahkemesi’nin 2022’de yayımlanan kararıyla daha önce 
özelleştirme yasasının geçici 30’uncu maddesinin birinci 
fıkrasıyla bu yönde yapılan düzenlemenin iptaline karar verdiği 
hatırlatıldı ve hâlihazırda özelleştirme sözleşmelerinin tarafı 
olan kişilere ek sözleşme yapma imkânı tanımakla özelleştirme 
sözleşmelerinin tarafı olmayan kişilerin mevcut sözleşme 
süreleri sonunda sözleşme yapma imkânından yoksun 
bırakılmaları suretiyle sözleşme özgürlüğünün sınırlandığının 
tespit edildiği belirtildi. Mahkeme, bu durumun orantısız bir 
sınırlamaya neden olduğunu, dolayısıyla anılan özgürlüğe 
ölçüsüz bir sınırlama getirdiğini, bu durumun limanların gerçek 
özelleştirme değerlerinin altında kalmasına yol açabileceğini 
vurgulayarak fıkranın Anayasa’nın ilgili maddelerine aykırı 
olduğu sonucuna ulaşıldığını kaydetti.

Anayasa Mahkemesi, özelleştirilen limanlarda 
işletme süresini 49 yıla uzatan düzenlemeyi 
limanların gerçek özelleştirme değerlerinin 
altında kalmasına yol açabileceği gerekçesiyle 
iptal etti. 
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SÜVEYŞ KANALI’NDA SULAR DURULMUYOR

Kasım ayının sonundan beri Husilerin 
Kızıldeniz’de gerçekleştirdiği saldırılar 
deniz taşımacılığına sekte vurmaya 
devam ederken küresel ekonomide de 
ciddi kayıplara sebep oluyor. Üstelik 
Husi saldırılarının şiddeti giderek artıyor: 
Ölümle sonuçlanan ilk olay 6 Mart’ta 
yaşandı. ABD Merkez Komutanlığı 
(CENTCOM) 6 Mart’ta Aden Körfezi’nden 
geçen Barbados bandıralı Liberya’ya 
kayıtlı M/V True Confidence yük gemisine 
bir gemisavar balistik füzesi ateşlendiğini, 
füzenin gemiye isabet etmesiyle 
mürettebattan 3 kişinin öldüğünü, birçok 
yaralı olduğunu ve geminin ağır hasar 
aldığını açıkladı. Bu, Husiler tarafından 
son iki günde ateşlenen beşinci 
gemisavar balistik füzesiydi. Husilerin 18 
Şubat’ta vurduğu Rubymar adlı İngiliz 
kargo gemisi ise günlerce su aldıktan 
sonra 2 Mart’ta tamamen battı ve 
saldırılarda batan ilk gemi olarak kayıtlara 
geçti. 41 ton gübre taşıyan geminin 
batması bir çevre felaketine de yol açtı.

AVRUPA BİRLİĞİ ASPIDES MİSYONU 
BAŞLATTI
Güvenlik güçleri ile uluslararası ticari 
denizcilik topluluğu arasında bilgi akışı 
sağlayan İngiliz Kraliyet Donanması’na 

bağlı UK Maritime Trade Operations’ın 
(UKMTO) verilerine göre Husi 
saldırılarının başladığı 2023 Kasım ayı 
ortalarından 2024 Mart ortasına dek 
Kızıldeniz’den bildirilen vaka sayısı yüzde 
475 artmış durumda. UKMTO yetkilisi 
Deniz Binbaşı Jo Black 20 Mart’ta verdiği 
demeçte “Bu azımsanamayacak bir artış. 
Aynı zamanda geçmişten beri süregelen 
korsanlık tehdidine kıyasla yeni bir tehdit 
türü” diye açıkladı.

Bölgede ABD’nin yürüttüğü operasyonun 
dışında Avrupa Birliği de şubat sonunda 
Aspides adlı bir misyon başlattı. AB 
Konseyi’nin yazılı açıklamasına istinaden 
Fransa, Almanya, İtalya ve Belçika’ya 
ait donanma gemilerinden oluşan 
Aspides misyonu yalnızca savunma 
amaçlı; denizde “durumsal farkındalık” 
sağlayacak, gemilere eşlik edecek ve 
olası saldırılara yanıt verecek. Ancak 
tam çabalara karşın sular durulacak gibi 
görünmüyor. 

Ocak ayı başından beri Kızıldeniz ve 
Süveyş Kanalı yerine Afrika’daki Ümit 
Burnu’ndan dolaşmayı tercih eden 
Danimarkalı denizcilik devi Maersk, 
mart ayı sonunda True Confidence ve 

Rubymar saldırılarına dikkat çekerek 
Ümit Burnu rotasından şaşmayı 
düşünmediklerini bildirdi. Şirket, Husi 
füze saldırılarının “ölümcül tesirinin” altını 
çizdi ve Ümit Burnu rotasının şu anda 
müşterileri için en istikrarlı tedarik zinciri 
çözümünü sunduğuna inandıklarını 
söyledi. 

ABD Denizcilik İdaresi (MARAD) de 
yine mart ayında Kızıldeniz ve Aden 
Körfezi dâhil yüksek riskli bölgelerden 
geçen ABD bayraklı ticari gemiler 
için önceki yönergelerine ilavelerde 
bulunan bir tavsiye raporu yayımladı. 
Kapsamlı rapordaki önemli tavsiyelerden 
biri, gemilerin riskli bölgelerde hedef 
alınma riskini azaltmak amacıyla 
Otomatik Tanımlama Sistemi (Automatic 
Identification System /AIS) aktarıcılarını 
(uydu alıcı/verici) kapatmaları.  

Görünüşe göre Kızıldeniz’deki sorunlar 
silsilesi sadece Afrika’nın güney ucundaki 
limanları olumlu etkiledi. Geçen ay İngiliz 
deniz ticareti araştırmaları ve veri firması 
Clarksons Research, Afrika’nın güney 
ucunu dolaşan gemi sayısının saldırıların 
yoğunlaştığı aralık ayının ilk yarısına 
oranla yüzde 85 arttığını bildirdi. 

Deniz ticareti için tek endişe kaynağı 
Husi saldırıları ve artan navlun fiyatları 
değil. UK Maritime Trade Operations 
(UKMTO) gibi kuruluşlar Ümit Burnu’nda 
Somalili korsan faaliyetlerinin arttığına 
dair işaretler görüldüğünü de bildiriyor. 
Son dört ayda, birkaç büyük gemi 
korsanlar tarafından saldırıya uğradı. 
Tüm bu sinyaller yakın bir gelecekte 
Kızıldeniz’deki durumun düzeleceğini 
beklemenin nafile olacağına işaret ediyor. 
Dolayısıyla uluslararası güçler saldırılara 
ket vuramadıkları takdirde Kızıldeniz 
krizinin kısa vadede büyüyerek ileriye 
taşınması an meselesi.

Mart ayında İngiliz kargo gemisi Rubymar’ın tamamen batması ve 3 kişinin ölümüyle 
sonuçlanan balistik füze saldırısı Kızıldeniz’deki çalkantıları, küresel ticarette de sorunları 
derinleştirdi.
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TÜRK P&I SİGORTA’NIN 
FİNANSAL DEĞERLENDİRME 
NOTU ARTTI

Fitch Ratings’in 2024 yılı Mart ayında tamamladığı 
değerlendirme sonucunda Türk P&I’ın “Sigortacının Ulusal 
Finansal Gücü” skalasındaki notu “A+” ; “Sigortacının 
Uluslararası Finansal Gücü” skalasındaki notu “B+” olarak 
ilan edildi. Ayrıca not görünümü de “durağan”dan “pozitif”e 
çevrildi.

Fitch Ratings tarafından 19 Mart 2024 tarihinde yayımlanan 
açıklama ile “Sigortacının Ulusal Finansal Gücü” skalasındaki 
notun “A+” olarak açıklanması aynı zamanda Türk P&I’ın 
ulusal ve uluslararası deniz sigortacılığındaki konumunun, 
güçlü ve stratejik sermayedar yapısının, uluslararası 
seviyedeki reasürans korumasının ve artan pazar payı 
ile sektördeki etkisinin teyidi. Aynı açıklamada belirtildiği 
üzere, Türk P&I’ın “Sigortacının Uluslararası Finansal Gücü” 
skalasındaki notu ise Türkiye’nin ülke notu ile sınırlandırılıyor.

Türk P&I’ın “Sigortacının Uluslararası Finansal Gücü” 
skalasındaki notu ise “B” den “B+” seviyesine yükseldi. 
Not artışı ve görünümün pozitif olarak teyit edilmesi, 
kurulduğu günden beri faaliyetlerini güçlü şekilde geliştiren 
ve büyümesini sürdüren Türk P&I’ın, hem ülke çapında hem 
uluslararası denizcilik sigorta pazarında sağlam adımlarla 
ilerlediğinin ispatı.

Fitch Ratings geçen ay yaptığı açıklamayla 
Türk P&I Sigorta’nın ulusal ve uluslararası 
finansal gücüne ilişkin değerlendirme 
notlarını yükseltti.
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SANMAR, KOMPAKT LİMAN RÖMORKÖRÜNÜ 
TESLİM EDECEK

MİLLİ YÜZÜCÜ AHMET NAKKAŞ DÜNYA 
ŞAMPİYONU OLDU

Robert Allan Ltd’nin RAscal 1500 ASD 
tasarımı olan GÖKSU V, 14,95 metre 
uzunluğunda, 8,30 metre genişliğinde 
ve 3 metre su çekimine sahip.  Ayrıca 
16 ton çeki gücüne ve 10 knot hıza 

Spor kariyeri boyunca birçok başarıya 
imza atan Ahmet Nakkaş, şubat ayı 
sonunda Katar’ın Doha kentinde 

ulaşabiliyor. Köprü üstünün altında 
bulunan tünel sayesinde gerektiğinde 
baş vinç ile kıçtan operasyon yapma 
kabiliyeti, en önemli özelliklerinden biri.

düzenlenen Dünya Uzun Kulvar 
Master Yüzme Şampiyonası’nda 200 
metre serbest mesafesi 60-64 yaş 
kategorisinde 2.09:44 derece ile 
dünya şampiyonu oldu. Ayrıca 60-64 
yaş kategorisi 50 metre serbestte 
bronz madalya elde etti. Ülkemizden 
35 sporcunun katıldığı Dünya Master 
Yüzme Şampiyonası’nda Zeynep Balto 
da kadınlar 400 metre serbestte 25-29 
yaş kategorisinde Türkiye rekoru kırarak 
gümüş madalya kazandı.

1962 İstanbul doğumlu Ahmet 
Nakkaş, 1984’te Türk Milli Takımı ile 

Bayonne Limanı’na teslim edilmek 
üzere İstanbul Haydarpaşa Limanı’ndan 
heavy-lift gemiye yüklenen GÖKSU 
V’in nisan ayının ilk haftalarında yeni 
çalışacağı limana teslim edilmesi 
bekleniyor. Sanmar Tersaneleri 
Ticaret Direktörü Rüçhan Çıvgın, 
“GÖKSU V, CCI Bayonne Pays Basque 
gibi müşterilerin ihtiyaçlarını göz 
önünde bulundurarak tasarlanmış bir 
römorkör serisinin parçası. Kompakt 
ve sağlam olmasının yanı sıra iyi bir 
manevra kabiliyetine sahip. Geniş 
römorkör yelpazemizin bir kez daha 
bir müşterimizin özel ihtiyaçlarını 
karşılayabilmesi bizi memnun ediyor” 
dedi.

Olimpiyatlar’a katıldı. 1979-1986 yılları 
arasında yüzmede farklı branşlarda 
sayısız rekor kırdı. Su topunda 125 defa 
Türk Milli Takımı’nda yarıştı. 

2014’te Kanada’da düzenlenen Dünya 
Master Yüzme Şampiyonası’nda iki 
altın ve bir gümüş madalya; 2015’te 
Kazan’da düzenlenen 16’ncı Dünya 
Master Yüzme Şampiyonası’nda bir altın 
ve iki gümüş madalya kazandı. 2022’de 
Avrupa Master Yüzme Şampiyonası’nda 
100 metre serbest mesafesi 60-64 
yaş kategorisinde dünya rekoru kırarak 
Avrupa şampiyonu oldu.

Sanmar, Fransa’daki yeni müşterisi CCI Bayonne Pays Basque’a filosundan GÖKSU V isimli 
kompakt römorkörü bu ay teslim ediyor.

Ahmet Nakkaş, Katar’ın Doha kentinde düzenlenen Dünya Uzun Kulvar Master Yüzme 
Şampiyonası’nda 200 metre serbest mesafesi 60-64 yaş kategorisinde altın madalya 
kazandı.
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DENİZCİLER, ONURSAN'IN İFTAR DAVETİNDE 
BULUŞTU

MEDLOG TÜRKİYE YEŞİL LOJİSTİK BELGESİ ALDI

Onursan Yönetim Kurulu Başkanı Yılmaz 
Onur’un ev sahipliğinde gerçekleşen 
iftar davetine başta Kıyı Emniyeti Genel 
Müdürü Mustafa Bankaoğlu, DTO 
Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı 
Adnan Naiboğlu, Yönetim Kurulu Üyeleri 
Orhan Gülcek, Serhat Barış Türkmen, 

Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı 
tarafından geçen yıl başlatılan “Yeşil 
Lojistik Belgesi” programı, çevreyle 
uyumlu taşımacılığı teşvik etmek ve 
desteklemek amacıyla ilke, esas ve 
koşulları belirleyerek bütünleşik, dengeli 
bir taşımacılık düzeni oluşturma hedefiyle 
geliştirildi. Bu kapsamda, Medlog 
Türkiye, kuruluşundan bu yana çevreci 
bir taşımacılık yaklaşımını benimseyerek, 
800 çekici ve 386 vagonla kapıdan 

Burak Akartaş, Piri Reis Üniversitesi 
Rektörü Prof. Dr. Nafiz Arıca, Türk 
Loydu Yönetim Kurulu Başkanı Prof. 
Dr. Oral Erdoğan başta olmak üzere 
denizcilik sektöründeki STK’ların başkan 
ve yöneticileri ile sektörün önde gelen 
temsilcileri katılım sağladı.

İftar yemeği öncesi konuşma yapan 
Onursan Yönetim Kurulu Başkanı 
Yılmaz Onur, “19 yıldır geleneksel olarak 
düzenlediğimiz iftar davetlerimize covid 
nedeniyle bir süre ara vermek zorunda 
kalmıştık. O günleri geride bıraktık. 
Yine bir iftar yemeğinde beraber 
olmanın mutluluğunu yaşıyoruz” dedi. 
Konuşmasında Çanakkale Zaferi’nin 

kapıya karayolu ve demiryolu taşımacılığı 
hizmeti sunmanın yanı sıra transit 
taşımacılık, proje taşımacılığı ve depo 
hizmetleri gibi çeşitli lojistik çözümler 
sunuyor.

Çevre sorunlarının ve etkilerinin 
artmasıyla birlikte insanlarda çevre 
koruma bilincinin güçlenmesi, lojistik ve 
taşımacılık sektöründe karbon ayak iziyle 
ilgili yapılan çalışmaların sayısında da 
artışa sebep oldu. Taşımacılık sektörü, 
yakıtın yanmasından kaynaklanan 
doğrudan CO2 emisyonlarının 
%24'ünden sorumluyken, karayolu 
seyahati ulaşımdan kaynaklanan 
emisyonların dörtte üçünden sorumlu 
olmasıyla ana faktörü oluşturuyor. 
Bu sebeple, kaynak bulma, tedarik 
aşamaları, ulaşım ve dağıtım süreçlerinin 

109. yılına vurgu yapan Onur, “Bu 
büyük zaferin bize öğrettiklerini 
unutmayarak birlik ve beraberlik içinde 
daha güçlü yarınlar inşa etmeyi diliyoruz. 
Yüzbaşı Hakkı ve mayın grup komutanı 
Yüzbaşı Hafız Nazmi Bey komutasındaki 
Nusret Mayın Gemisi, elde kalan son 
26 mayını boğaza döşeyerek Türk’ün 
azmini ve Çanakkale’nin geçilmez 
olduğunu tüm dünyaya ispat etmiştir.

 Başta ulu önderimiz Gazi Mustafa 
Kemal Atatürk ve silah arkadaşları 
olmak üzere tüm şehitlerimizi rahmet 
ve minnetle anıyoruz. Zaferimizi bir kez 
daha gururla kutluyoruz” ifadelerini 
kullandı.

yeşil lojistik ilkelerine dayalı olarak 
yürütülmesi, karbon emisyonunu 
azaltmak için kritik öneme sahip. 

Yeşil Lojistik Belgesi, karbon emisyonunu 
azaltma hedefi doğrultusunda 
yayınlanmış olup çevre dostu taşıma 
ve dağıtım sistemlerinin geliştirilmesi, 
ambalaj ve atıkların azaltılması, emisyon 
ve gürültü kontrolüyle enerji ve malzeme 
kullanımının azaltılması gibi kombine 
taşımacılık alanındaki tüm faaliyetlere 
değiniyor. Medlog Türkiye, yılda 80.000’i 
aşkın kombine yük taşımacılığı seferi 
yaparak sahip olduğu ISO 14001 Çevre 
Yönetim Sistemi Sertifikası, Sıfır Atık 
Belgesi, Yeşil Enerji Belgesi, 500 Adet 
Fidan Bağışı gibi sertifika ve belgelerle 
şartları sağlamasının ardından Yeşil 
Lojistik Belgesi’ni almaya hak kazandı.

Denizcilik sektörü 20 Mart Çarşamba günü Fenerbahçe Faruk Ilgaz Tesislerinde 
ONURSAN’ın 19. geleneksel iftar davetinde buluştu.

Kombine taşımacılık lideri Medlog Türkiye, “Yeşil Lojistik Belgesi” almaya hak kazanarak yeşil 
lojistik ilkelerine bağlı daha sürdürülebilir bir gelecek için taahhüdünü sürdürüyor.
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PANAMA KANALI’NDA SON DURUM 

Dünyanın en ünlü ve en işlek su 
kanallarından biri olan Panama 
Kanalı’nın su seviyesindeki azalma, 
kanaldan geçen gemi sayısında kritik bir 
düşüşe neden olurken küresel tedarik 
zinciri aksıyor, taşımacılık maliyetleri de 
öngörülemez oranlarda artıyor. Süveyş 
Kanalı’nın tersine, 1914’te açılan ve 
deniz taşımacılığının yaklaşık yüzde 
5’ini sırtlayan Panama Kanalı’nın besin 
kaynağı Gatún adlı bir tatlı su gölü. 
Ancak küresel iklim değişikliğinin 
olumsuz etkileri ve El Niño hava olayının 
da katkısıyla bir zamanlar yağmura 
boğulan bölgeye düşen yağmur 
miktarında dramatik bir düşüş yaşandı. 
Geçen yıl kanalın 110 yıllık tarihindeki 
en kurak ikinci dönem, geçen ekim ayı 
da şimdiye kadar kaydedilen en kurak 
ay oldu: Geleneksel yıllık ortalama 2.6 
metreyken Panama Kanalı havzasına 
1.85 metre yağış düştü; başka bir 
deyişle yağış oranı yüzde 41 azaldı. 
Kanal lokları (kapakları) gölden gelen 

suyla işlediğinden, durumun daha da 
kötüye gidebileceği endişesiyle küresel 
ekonomide doğrudan baskı yaratan 
tedbirler devreye sokularak kanaldan 
geçen günlük gemi sayısı ortalama 
36’dan 24’e düşürüldü; taşıdıkları 
yük miktarına da kısıtlamalar getirildi. 
International Monetary Fund’un (IMF) 
analizine göre geçen yılın şubat ayına 
kıyasla bu şubat ayında (12 aylık 
dönemde) Panama Kanalı’ndaki ulaşım 
yüzde 36 azaldı. Ulusal değerlendirme 
kuruluşu S&P Global Ratings ise yaptığı 
yakın zamanlı analizler doğrultusunda 
kanalda taşımacılık ücretinin ton başına 
6 dolardan 10 dolara yükseleceğini 
öngörüyor.

Son birkaç ayda yağışların tahminlerin 
üzerine çıkması – sürekli ölçümler 
gerçekleştiren Panama Kanalı İdaresi 
12 Mart’ta su seviyesinin sadece 30 
santim civarında düştüğünü açıkladı, 
geçen yılın aynı döneminde rakam 

yaklaşık 1 metreydi – ve kanaldaki 
çevreci faaliyetlerin beklentileri 
kısmen karşılamasıyla - gemi sayısının 
düşürülmesi, istenilen etkiyi yaratarak 
kanaldaki yekûn su tüketimini azalttı. 
Kısa bir süre önce geçişe izin verilen 
gemi sayısı günde 27’ye yükseltildi. Şu 
anda Panama hükümetinin gündeminde 
8.5 milyar dolarlık bir yatırımla gelecek 
beş yıl içinde gerçekleştirmeyi planladığı 
bir dizi sürdürülebilirlik projesi var.

 Panama Kanalı’ndan geçen her gemi 
yaklaşık 50 galon su kullanıyor. Daha 
büyük gemilerin geçişini sağlamak için 
2016’da yapılan Neo-Panamax adlı 
yeni lokların amaçlarından biri de bu 
suyun yüzde 60’ını tasarruf etmekti. 
Panama hükümetinin ilk projesi eski 
lokları rehabilite etmek. Diğer proje de 
yakınlardaki Indio Nehri’ne baraj kurarak 
tatlı suyu Gatún Gölü’ne pompalamak. 
Ancak bunlar uzun vadede etkisini 
gösterecek ve epeyce masraflı yatırımlar.

Küresel ekonomi nedeniyle oluşan 
uluslararası baskılar, Panama 
hükümetini Panama Kanalı konusunda 
sıkıntıya sokan madalyonun bir yüzü. 
Madalyonun diğer yüzü de pek iç açıcı 
sayılmaz: Başkent Panama City dâhil 
ülke nüfusunun yarısının içme suyu 
ihtiyacı Gatún Gölü’nden karşılanıyor. Ve 
en basit ifadesiyle Panama Kanalı’ndaki 
su seviyesi düştükçe, Gatún Gölü’ndeki 
su da daha tuzlu hale geliyor. 
Smithsonian Tropical Research Institute 
verilerine göre gölün tuzluluk oranı 
2020’den beri en yüksek seviyesine 
ulaştı. Panama hükümeti hem yerel 
nüfusu, hem deniz taşımacılığı ve yerel 
endüstrileri yakından ilgilendiren bu 
açmazı sürdürülebilirlik projelerini bir 
an önce uygulamaya sokarak aşmayı 
hedefliyor.

Geçen yıldan beri uluslararası gemi trafiğinin aksadığı Panama Kanalı’nda alınan tedbirler 
şimdilik işe yaramış gibi görünüyor. Kısa süre önce geçmesine izin verilen gemi sayısı günde 
27’ye yükseltildi. Ancak uzun vadede küresel iklim krizinin etkileriyle başa çıkmak kolay 
olmayacak.
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Uluslararası karayolu yük taşımacılığı dış 
ticaretimizin tamamlayıcı bir parçasıdır

Karayolu yük taşımacılığı hızlı ve esnek 
bir taşımacılık çözümü sunarak süre 
açısından avantaj sağlarken, kapıdan 
kapıya taşımacılık operasyonlarının en 
verimli şekilde gerçekleştirilmesine olanak 
sağlar. Bir diğer avantaj olarak yaygın 
karayolu ağı sebebiyle kesintisiz bir taşıma 
çözümü sunarken çok çeşitli ürünlerin 
de taşınması mümkün olabilmektedir. 
Ülkemizde otoyollar, devlet yolları ve 
il yolları toplamda 68 bin kilometreyi 
geçerken, bölünmüş yol uzunluğu 27.700 
kilometredir. Ülkemiz içerisinde yapılan 
yük taşımacılığının yaklaşık %90’ı karayolu 
ile yapılırken uluslararası taşımacılıkta bu 
oran ithalatta yaklaşık %20, ihracatta ise 
%30’dur. 

Karayolu yük taşımacılığı ile ilgili mevzuat 
arasında 2003 yılında 4925 sayılı Karayolu 
Taşıma Kanunu, 27 Ağustos 2022 tarihli 
Taşıma İşleri Organizatörlüğü Yönetmeliği, 
18 Haziran 2022 tarihinde yayınlanan 
Tehlikeli Maddelerin Karayoluyla 
Taşınması Hakkında Yönetmelik, 21 

Nisan 2016 tarihli Tehlikeli Madde Taşıyan 
Araç ve Üst Yapıların Teknik Muayeneleri 
Hakkında Yönetmelik ve 3 Eylül 2004 
tarihli Karayolu Taşımacılık Faaliyetleri 
Mesleki Yeterlilik Eğitimi Yönetmeliği 
bulunmaktadır. Ulusal mevzuatın yanı 
sıra Türkiye Karayolu Taşımacılığı Yapan 
Taşıtlarda Çalışan Personelin Çalışmalarına 
İlişkin Avrupa Anlaşması (AETR), 
Karayoluyla Uluslararası Eşya Taşıma 
Sözleşmesine İlişkin Anlaşma (CMR), TIR 
Karneleri Himayesinde Uluslararası Eşya 
Taşınmasına Dair Gümrük Sözleşmesi 
(TIR) ve Tehlikeli Malların Karayoluyla 
Uluslararası Taşınmasına İlişkin Avrupa 
Anlaşması (ADR) gibi uluslararası 
anlaşmalara da taraftır. 

Ülkemizin üzerinden Trans Avrupa 
Kuzey-Güney Otoyolu, E-Yolları Ana Trafik 
Güzergahları İçin Avrupa Anlaşması (UN/

ECE/AGR), Karadeniz Ekonomik İş Birliği-
KEİ (BSEC), Ekonomik İş Birliği Teşkilatı-
EİT (ECO), Asya ve Pasifik Ekonomik ve 
Sosyal Komisyonu (UN/ESCAP), Avrupa, 
Kafkasya ve Asya Ulaştırma Koridoru 

(TRACECA), Avrasya Karayolu Bağlantıları 
(EATL), Trans Avrupa (TEN-T) Kapsamlı 
Karayolu Ağı ve Trans Avrupa (TEN-T) 
Çekirdek Karayolu Ağı geçmektedir. Bu 
açıdan bakıldığında Türkiye’nin özellikle 
doğu ve batı aksı üzerinde önemli 
karayolu koridorlarına ve ağlarına yakınlığı 
bir avantaj olarak öne çıkmaktadır. 

SINIR KAPILARINDA YAŞANAN YOĞUNLUK 
GECİKMELERE NEDEN OLUYOR
Uluslararası karayolu yük taşımacılığından 
en üst noktada verimin alınabilmesi 
için birtakım sorunların da ele alınması 
gerekmektedir. Bunların başında özellikle 
Avrupa’ya açılan sınır kapılarında 
yaşanan yoğunluk gelmektedir. 
Kapıkule Sınır Kapısı’nda son dönemde 
yapılan modernleştirme çalışmaları 
çıkış işlemlerinin kolaylıkla yapılmasını 
sağlarken, Bulgaristan tarafındaki 

gecikmeler ihracat yüklerinde gecikmelere 
ve hatta teslimat sürelerindeki belirsizlik 
ülkemize yatırım yapacak yatırımcıların 
kararlarını değiştirmelerine sebep oluyor. 
Ülkemizin ihracatının yaklaşık %50 

* CUMHUR ERZURUMLUOĞLU
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oranında Avrupa’ya yapıldığı göz önüne 
alındığında sınır kapılarında zaman zaman 
oluşan kilometrelerce araç kuyruklarının 
uluslararası diplomatik girişimlerle ele 
alınması gerekiyor.

Sektörümüzün özellikle pandemiden 
sonra daha yoğun bir şekilde 
deneyimlediği bir diğer sorun ise sürücü 
vizeleri. IRU verilerine göre küresel çapta 
3 milyon sürücü eksiği bulunuyor ve 
önlem alınmazsa bu sayısının 2028 yılında 
ikiye katlanması bekleniyor. Sektörümüz 
bir yandan sürücü bulamazken, bunun 
üstüne mevcut sürücülerin Schengen 
Vizesi alamaması, randevuların kapalı 
olması, başvuruların reddedilmesi ve 
kısa süreli vize verilmesi gibi sebeplerden 
dolayı uluslararası karayolu yük 
taşımacılığı faaliyetleri sekteye uğruyor. 
Ülkemizin de üyesi olduğu Gümrük 
Birliği malların serbest dolaşımını 
öngörürken, malların serbest dolaşımı 
için sürecin ayrılmaz bir parçası olarak 

değerlendirilmesi gereken sürücülerin 
yaşadıkları vize sorunları sektörümüzü 
açmaza sokuyor. 

Özellikle ihracat ürünlerimizin daha 
rekabetçi koşullarda taşınabilmesi için her 
platformda dile getirdiğimiz bir talebimiz 
ise parsiyel eşyanın geçici depolanan 
eşya statüsünde 2 iş günü antrepoya 
konulabilmesi uygulamasının geri 
getirilmesidir. İstanbul gümrükleri için olan 
istisnai uygulamada Bakanlık Makamının 
19.08.2010 tarihli 2010/08 sayılı onayı 
ile parsiyel eşya taşıttan indirilerek iki iş 
günü boyunca geçici depolanan eşya 
statüsünde antrepoda durmaktaydı. 

Bu hali ile eşyalar antrepolara boşalarak 
araçlar boşa çıkabiliyor ve devam yüklerini 
alarak işlerine devam edebiliyorlardı. 
Bu onayın kaldırılması ile birlikte araçlar 
antrepoda beklemek zorunda kalmıştır. Bu 
uygulamanın geri getirilmesi, önemli bir 
transit merkez olma potansiyeline sahip 

ülkemizin araç filosunun daha verimli 
kullanılmasını sağlayacaktır.  Karayolu 
yük taşımacılığının kısa ve orta vadede 
gündeminde olan önemli konulardan bir 
tanesi Avrupa Yeşil Mutabakatı ve çevresel 
sürdürülebilirliği sağlamak amacıyla 
getirilecek olan düzenlemelerdir. Avrupa 
Yeşil Mutabakat, Avrupa kıtasını 2050 
yılına kadar karbon-nötr haline getirmeyi 
amaçlayan bir dizi mevzuat ve politika 
bütünüdür. Sektörün karbon salınımını 
ve karbon ayak izini azaltmak amacıyla 
araçların daha çevreci ve sürdürülebilir 
enerjileri kullanmaları ve intermodal 
taşımacılığın teşvik edilmesi gibi önlemleri 
konuşmaya başlayacağız. Ülkemizde 
yayınlanan Kombine Taşımacılık 
Yönetmeliği ile sektöre sunulan Yeşil 
Lojistik Belgesi’ni bu dönüşümün öncüsü 
olarak değerlendirebiliriz. 

*UTİKAD YÖNETİM KURULU ÜYESİ  - KARAYOLU 
ÇALIŞMA GRUBU BAŞKANI
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Denizcilikte Sürdürülebilirlik…

“Sürdürülebilirlik”, mevcut ihtiyaçların 
karşılanmasının yanı sıra gelecek 
nesillerin ihtiyaçlarını da karşılayabilme 
kapasitesini göz önünde bulunduran 
bir yaklaşımdır. Bu kavram doğal 
kaynakların ve çevrenin dengeli 
bir şekilde kullanılmasıyla birlikte 
ekonomik, sosyal ve çevresel faktörlerin 
de dengelenmesini gerektirir. 

Bu kaynakların verimli kullanımı, 
çevresel etkilerin azaltılması ve 
sosyal adaletin sağlanması gibi çeşitli 
alanlarda uygulanan stratejilerle 
gerçekleştirilir. Çevresel sürdürülebilirlik, 
insan faaliyetlerinin doğal çevreye olan 
etkilerini yönetmeyi ve minimize etmeyi 
amaçlar. 

Bu, doğal kaynakların sürdürülebilir 
bir şekilde yönetilmesini, atıkların 
azaltılmasını ve enerji kullanımının 
verimli bir şekilde gerçekleştirilmesini 
içerir. Ayrıca, biyolojik çeşitliliğin 
korunması, su kaynaklarının 

sürdürülebilir kullanımı ve iklim 
değişikliği gibi önemli çevresel 
sorunlara karşı mücadele de çevresel 
sürdürülebilirlik kapsamındadır.

Sosyal sürdürülebilirlik, insanların 
yaşam kalitesini artırmayı ve adaleti 
sağlamayı hedefler. Bu boyut, eşitlik, 
adalet ve toplumsal katılım gibi konuları 
kapsar. Sağlık hizmetlerine erişim, 
eğitim imkanları, güvenli barınma 
ve kültürel çeşitliliğin korunması 
gibi faktörler sosyal sürdürülebilirliği 
güçlendirir. Ayrıca, toplumsal cinsiyet 
eşitliği, insan haklarına saygı ve 
toplumsal adalet gibi konular da sosyal 
sürdürülebilirlik açısından önemlidir.

Ekonomik sürdürülebilirlik, ekonomik 
faaliyetlerin uzun vadeli sağlamlığını 
ve refahı sağlamayı amaçlar. Bu boyut, 
sürdürülebilir gelir kaynaklarına erişim, 
iş güvencesi, gelir adaleti ve ekonomik 
büyüme ile çevresel ve sosyal etkiler 
arasında denge sağlamayı içerir.

Ekonomik sürdürülebilirlik, insanların 
ekonomik bağımsızlığını koruyarak ve 
kaynakları verimli bir şekilde kullanarak 
toplumsal refahı artırmayı hedefler.

Günümüzde “Karbon Ayak İzi” terimi 
genellikle bir faaliyet veya kuruluş 
tarafından salınan karbon miktarının 
(genellikle ton cinsinden) kısaltması 
olarak kullanılıyor. Fosil yakıtların 
yakılmasından kaynaklanan karbon 
emisyonları, yeterli biyolojik kapasitenin 
bulunmaması durumunda atmosferde 
birikir. 

Bu nedenle karbondioksit emisyonu, 
bu karbondioksit emisyonlarını tutmak 
için gereken verimli arazi alanı miktarı 
olarak ifade edilir. Bu bize, fosil 
yakıtların yakılmasından kaynaklanan 
emisyonları sıfırlamak için ne kadar 
biyolojik kapasitenin gerekli olduğunu 
anlatır. 

Aslında iklim sorunu, gezegenin 
fosil yakıtlardan kaynaklanan tüm 
karbondioksiti sıfırlayacak ve diğer tüm 
talepleri karşılayacak yeterli biyolojik 
kapasiteye sahip olmaması nedeniyle 
ortaya çıkıyor.

İklim değişikliği, ormansızlaşma, aşırı 
otlatma, plansız balık avcılığı, gıda 
güvensizliği ve canlı türlerinin hızla 
yok olması kapsamlı bir sorunun 
parçalarıdır. 1961'den bu yana 11 kat 
artan insanlığın karbon ayak izi.  Şu 
anda insanlığın genel ekolojik ayak 
izinin %60’ını oluşturuyor Karbon ayak 
izini azaltmak, aşırılığa son vermek 
ve gezegenimizin imkanları dahilinde 
yaşamak için atabileceğimiz en önemli 
adım olarak karşımızda duruyor. 

DÜNYA DENİZCİLİK ÖRGÜTÜ (IMO) VE 
SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK HEDEFLERİ
Sürdürülebilirlik sorununun çözümü 
için IMO (Dünya Denizcilik Örgütü) 
paydaşları son yıllarda giderek 
artan bir iş birliği içerisindeler. IMO, 
Birleşmiş Milletlerin İklim Değişikliği 
ve Etkileri ile Mücadele Etmek için Acil 
Önlemler Alma Sürdürülebilir Kalkınma 
Hedefi 13’ü destekleyerek küresel 
iklim değişikliği ile mücadeleye katkı 
yapmaya devam ediyor. 

2018 yılında, gemilerden kaynaklanan 
sera gazı emisyonlarının azaltılmasına 
ilişkin ilk stratejiyi benimseyerek 
uluslararası deniz taşımacılığından 
kaynaklanan sera gazı emisyonlarının 
mümkün olan en kısa sürede 
azaltılması yönündeki kararlılığını 
doğrulayan bir vizyon belirleyen 
IMO, yine 2018 yılının ekim ayında 
hedeflerine ulaşma konusunda bir 
izleme programını onayladı.  

2023 yılının temmuz ayında ise, kabul 
edilen izleme eylemleri programı 
çerçevesinde gemilerden kaynaklanan 
sera gazı emisyonlarının azaltılmasına 

* SEÇKİN GÜL
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ilişkin “IMO 2023 Stratejisi”ni 
benimsedi. 

IMO sera gazı emisyonları stratejisi, 
üye devletler için bir çerçeve sunarak 
uluslararası deniz taşımacılığı için 
gelecek vizyonunu ve sera gazı 
emisyonlarını azaltma konusundaki 
hedeflerini belirliyor. Orta ve uzun vadeli 
ek önlemleri, olası zaman çizelgeleri 
ve bunların devletler üzerindeki 
etkilerini içeriyor. Strateji ayrıca kapasite 
oluşturma, teknik iş birliği, araştırma 
ve geliştirme (Ar-Ge) de dahil olmak 
üzere engelleri ve destekleyici önlemleri 
tanımlıyor. 

Uluslararası deniz taşımacılığında CO2 
emisyonlarını düşürmek için 2030 
yılına kadar en az %40’lık bir iyileştirme 
hedeflenen strateji uluslararası deniz 
taşımacılığı tarafından kullanılan 
enerjinin en az %5’ini oluşturması ve 
2030 yılına kadar %10’u hedeflenen 
sıfır sera gazı emisyon teknolojileri, 
yakıtları ve/veya enerji kaynaklarının 
benimsenmesine ilişkin yeni bir hedef 
seviyesini de içeriyor. İncelemelerin 
güncellenmiş emisyon tahminlerini, 
uluslararası deniz taşımacılığı için 

emisyon azaltma seçeneklerini, İklim 
Değişikliği Hükümetler Arası Paneli'nin 
(IPCC) raporlarını, gelecekteki IMO Sera 
Gazı Envanterlerini ve çalışmalarını, 
ilgili olduğu durumlarda uluslararası 
deniz taşımacılığının net sıfır sera 
gazı emisyonlarına ulaşma yolunda 
ilerlemeyi değerlendirmek için dikkate 
alınması gerekiyor. 

Stratejilere uyum süreçlerinde yaşam 
döngüsü analizi (LCA) metodolojisi 
kullanılması ise bir başka önemli nokta. 
Deniz taşımacılığında kullanılan enerji 
kaynaklarının “well to wake” analizi ile 
ele alınmasını gerekir. “Well to wake” iki 
kısımdan oluşuyor. 

Birinci kısım olan “well to tank” 
üretimden yakıtın bir geminin tankına 
taşınmasına kadar olan süreci, “Tank to 
wake” kısmı ise geminin yakıt tankından 
bacadan çıkışına kadar olan süreci 
kapsar. 

Bu amaçla gemilerde kullanılacak 
yakıtın seçiminde makine tipi, tedarik 
koşulları, sera gazı salınımı ve yakıt 
fiyatı belirleyici şartlar olarak karşımıza 
çıkıyor. 

Denizcilikte kullanılan düşük karbonlu 
ve sıfır karbonlu yakıtlar çevresel ayak 
izlerinde önemli farklılıklara yol açan 
çeşitli üretim yollarına (örneğin, farklı 
nesil biyo-yakıtlar, hidrojen bazlı yakıtlar, 
sentetik yakıtlar vb.) sahiptir. Alternatif 
yakıtların tercihinde; geminin sefer 
bölgesi, yakıt tedarik zinciri, karbon 
ayak izi ve salınımların çevresel etkileri 
yaşam döngüsü açısından göz önünde 
bulundurulması gereken temel unsurlar. 

Arkas Bunker olarak denizlerin 
korunması, salınımların azaltılması 
ve sürdürülebilirlik farkındalığının 
artırılması konularında önemli 
adımlar atarak gelecek nesillere daha 
yaşanılabilir bir dünya bırakmayı 
hedefliyoruz. 

Bu amaçla deniz yakıtları sektöründe 
Uluslararası Sürdürülebilirlik ve Karbon 
Sertifikası (ISCC) almaya hak kazanan 
ilk yakıt ikmal şirketi olarak denizcilik 
sektörüne ve ülkemize katkı sağlamaya 
devam ediyoruz.

*ARKAS BUNKER GENEL MÜDÜRÜ
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SEA EUROPE DENİZCİLİK SEKTÖRÜNÜN YEŞİL 
DÖNÜŞÜMÜ İÇİN TAAHHÜTTE BULUNDU

IMO TOPLANTISINDA KIZILDENİZ’DE YAŞANAN 
TEHDİT GÜNDEM OLDU

16 Avrupa ülkesinde gemi inşaatı 
endüstrisini temsil eden SEA Europe 
(Shipyards’& Maritime Equipment 
Association of Europe), 29 Ocak’ta 
Avrupa Komisyonu’nun yayımladığı 

Uluslararası Denizcilik Örgütü 
(International Maritime Organization-IMO) 
Deniz Çevresini Koruma Komitesi’nin 
(Marine Environment Protection 
Committee-MEPC81) 81. Oturumu, 

Avrupa mobilite sektörü ekosistemi 
için “Dönüşüm Yolu”nu memnuniyetle 
karşıladığını bildirdi. “Dönüşüm Yolu”nun 
yeşil ve dijital geçişe öncülük etmek ve 
ekosistemin dayanıklılığını artırmak için 
gereken zorlukları, fırsatları ve kaynakları 
belirlemek için endüstri paydaşları ve 
politika yapıcılar arasında gelişen iki 
yıllık iş birliği sürecinin sonucu olduğunu 
ve bir sonraki adımın ekosistemin tüm 
aktörlerini içeren bir “ortak geliştirme” 
süreci olduğunu vurguladı. 

Bu sürecin de SEA Europe Genel 
Sekreteri Christophe TYTGAY’ın da 

tekrarlanan Husi saldırılarının ardından 
Kızıldeniz’de denizcilerin ve gemi 
taşımacılığının güvenliğini sağlamaya 
yönelik çağrılarla açıldı.

IMO üyesi ülkeler, devam eden Husi 
saldırıları ve bölgede Somalili korsanların 
yeniden faaliyet göstermesiyle ilgili 
endişelerini dile getirirken, Yemen 
hükümeti çevreye zarar vermemek için 
batık Rubymar’ın kurtarılması konusunda 
uluslararası yardım çağrısında bulundu. 

Bununla birlikte, MEPC üye devletleri de 
bölgede devam eden saldırılar esnasında 
Kızıldeniz’deki denizcilerin ve ticari 
gemilerin güvenliğinin sağlanması adına 
ortak görüş bildirdi. IMO Genel Sekreteri 
Arsenio Dominguez, Husilerin denizcilere 

davet edildiği, Avrupa Komisyonu 
tarafından düzenlenen bir yuvarlak masa 
etkinliği ile başladığını açıkladı. Avrupa 
Komisyonu’nun deniz taşımacılığının 
yeşil dönüşümü, dijitalleşmesi ve 
direncinin artırılmasına yönelik paydaşları 
taahhütte bulunmaya davet ettiğini 
belirten SEA Europe, Avrupa denizcilik 
teknoloji sektörünün geleceğin Avrupa 
deniz filosunun dekarbonizasyonunu ve 
dijitalleşmesini Avrupa tersanelerinde ve 
Avrupa teknolojisiyle gerçekleştirmek için 
bir taahhüt sundu. 

(Kaynak: SEA Europe)

yönelik devam eden saldırılarının "kati 
surette kabul edilemez" olduğunu ifade 
etti. Dominguez, dökme yük gemisi True 
Confidence’da iki Filipinli ve bir Vietnamlı 
denizcinin hayatını kaybetmesi nedeniyle 
Filipinler ve Vietnam delegasyonlarına 
taziyelerini iletirken yaklaşık dört ay önce 
Husiler tarafından kaçırılan Ro-Ro gemisi 
Galaxy Leader ve mürettebatının derhal 
serbest bırakılmasına ilişkin olarak da 
çağrısını yineledi.

Oturumda birçok IMO ülkesi de söz 
konusu saldırıların durdurulması ve 
uluslararası hukuka uyulması yönündeki 
görüşlerini iletti.

(Kaynak: IMO)

SEA Europe yaptığı açıklamayla, Avrupa Komisyonu’nun yayımladığı “Dönüşüm Yolu”nu 
memnuniyetle karşıladığını bildirdi.

IMO Deniz Çevresini Komitesi’nin 81’inci oturumuna Kızıldeniz’de denizcilerin ve ticari 
gemilerin güvenliğinin sağlanmasına dair çağrılar damga vurdu.
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ARTAN KORSAN SALDIRILARI GEMİLERDE ALINACAK 
GÜVENLİK ÖNLEMLERİNİN ÖNEMİNİ HATIRLATTI

EMSA TARAFINDAN AB ETS WEBINAR’I DÜZENLENDİ

Son aylarda uluslararası sularda birçok 
ticari gemi Somalili korsanlar tarafından 
saldırıya uğradı. Bu olaylar, BMP5’in 
(Kızıldeniz, Aden Körfezi, Hint Okyanusu 
ve Umman Denizi'nde Korsanlığı 
Caydırmak ve Deniz Güvenliğini Artırmak 
için En İyi Yönetim Uygulamaları) 
denizcilik endüstrisindeki kritik önemini 
yeniden gündeme taşıdı. 14 Aralık 2023’te 
Malta bayraklı dökme yük gemisi MV 
Ruen’e saldıran Somalili korsanlar, gemiyi 
ve mürettebatı kaçırdı. Benzer şekilde, 
Bangladeş bayraklı dökme yük gemisi MV 
Abdullah da 12 Mart 2023’te kaçırılmıştı. 
Güney Kızıldeniz ve Aden Körfezi’nde 
Husiler’in nakliye gemilerine düzenledikleri 
saldırılarla birlikte bu iki olay, deniz 

Avrupa Deniz Emniyeti Ajansı (European 
Maritime Safety Agency-EMSA), Avrupa 

güvenliğinin bir kez daha öncelik haline 
geldiği bir dönemde meydana geldi.

MV Ruen ve MV Abdullah gibi ana seyir 
güzergâhındaki ticari gemiler saldırıya 
uğramasına karşın Somalili korsanların 
son dönemdeki saldırılarındaki artış, 
özellikle balıkçı gemilerini (dhow) 
etkiliyor. Somalili korsanların Husilerle 
veya Yemen’deki suç ağlarıyla iş birliği 
yapıyor olabileceğine dair göstergelerse 
durumu daha karmaşık hale getiriyor. 26 
Kasım 2023’te MT Central Park tankerini 
kaçırma girişiminin ardından korsanların 
Somali yerine Yemen’e kaçması bu 
şüpheleri destekler nitelikte.

ÖNEMLE TAVSİYE EDİLEN GEMİ KORUMA 
ÖNLEMLERİ
Güney Kızıldeniz, Aden Körfezi ve 
kuzeybatı Hint Okyanusu’nda artan 
güvenlik kaygıları, bu bölgelerdeki 
gemilerin BMP5’te özetlendiği gibi kendi 
savunma önlemlerini uygulamalarına 
yönelik acil ihtiyacı vurguluyor. BMP5 
yönergelerinin tamamı her gemi için 
geçerli olmasa da çoğunluğu gemiler 

Komisyonu İklim Eylemi Genel Müdürlüğü 
(Directorate General for Climate Action-DG 
CLIMA) ile birlikte Avrupa Birliği Emisyon 
Ticaret Sistemi’nin (AB ETS) denizcilik 
sektörünü de kapsayacak şekilde 
genişletilmesi üzerine sektör ve denizcilik 
paydaşlarına yönelik olarak dördüncü 
web tabanlı konferansı (webinar) 5 Mart 
2024 tarihinde düzenledi. Denizcilik 
sektörü paydaşlarının katılımıyla yapılan 
ve EMSA internet sayfasında da yer alan  

için geçerli. BMP5, gemi sahiplerine 
kapsamlı, gemiye ve seyre özel bir 
güvenlik riski değerlendirmesi yapmalarını, 
hareketleri ve gözlemleri askeri 
yetkililere raporlamalarını ve korsanların 
gemiyi tespit edip gemiye çıkmalarını 
zorlaştırmalarını tavsiye ediyor.

SİLAHLI GÜVENLİK PERSONELİ
BMP5, ticari gemilerde silahlı güvenlik 
personelinin kullanılmasını önermiyor 
veya onaylamıyor. Bu karar, geminin 
bayrak devleti ve herhangi bir kıyı devleti 
tarafından yetkilendirilmesi koşuluyla, 
bireysel gemi işletmelerinin takdirine 
bırakılmış durumda. Ancak geçmişte 
yaşanan korsanlık olayları sırasında 
deneyimli ve yetkin silahlı güvenlik 
personeli istihdamı, gemilerin korsanlara 
karşı savunulmasında etkili oldu. Yine de 
silahlı güvenlik kullanılması konusunda 
kazara ateş etme riski, yasal riskler 
vb. dezavantaj ve avantajların dikkatle 
değerlendirilmesi gerekir.

(Kaynak: BİMCO)

webinar’ın odağında 2024 yılı raporlama 
döneminde uygulanan İzleme Planı var. 
EMSA, DG CLIMA ile birlikte AB ETS’nin 
denizcilik sektörüne genişletilmesi ve 
MRV Yönetmeliği’ndeki değişiklikler 
hakkında bilgiler ve düzenli olarak 
güncellenen soruların cevaplarını içeren 
bir bilgi merkezi aracılığıyla bir kaynak seti 
yayınladı. Bu kaynaklar da EMSA internet 
sitesinde yer alıyor. 
(Kaynak: EMSA)

Somalili korsanların son zamanlarda gerçekleştirdiği saldırılar endişeyle takip edilirken 
gemilerde alınacak güvenlik önlemlerini bir kez daha gündeme taşıdı.

Avrupa Deniz Emniyeti Ajansı (European Maritime Safety Agency-EMSA), AB ETS sistemine 
yönelik dördüncü web tabanlı konferansı 5 Mart’ta gerçekleştirdi.
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**İMEAK Deniz Ticaret Odası Deniz Ticareti ve Deniz Ulaştırması Genel Sekreter Yardımcılığı bünyesinde hazırlanmıştır.
Hazırlayan: Mustafa YAVUZYILMAZ (Deniz Ulaştırma Müdürü)

* İstatistiklere konu olan rakamlar, tutulmalara yapılan itirazların kabul görmesini müteakip değişebilmektedir.
 
** USCG Web Sitesinden denetleme rakamlarına ulaşılamamaktadır.

MEMORANDUMLAR KAPSAMINDA TÜRK BAYRAKLI GEMİ 
TUTULMALARI İSTATİSTİKLERİ

LİMAN DEVLETİ KONTROL BÖLGELERİ OCAK 2024 ŞUBAT 2024 MART 2024

PARİS LİMAN DEVLETİ MUTABAKATI ZAPTI (PARIS MOU) BİRLEŞİK KRALLIK (NEWPORT-GWENT) TUTULMA 
YOK

TUTULMA 
YOK

TOKYO LİMAN DEVLETİ MUTABAKATI ZAPTI (TOKYO MOU)
TUTULMA 

YOK
TUTULMA 

YOK
TUTULMA 

YOK

KARADENİZ LİMAN DEVLETİ MUTABAKATI ZAPTI (BLACK SEA 
MOU)

TUTULMA 
YOK

TUTULMA 
YOK

TUTULMA 
YOK

AKDENİZ LİMAN DEVLETİ MUTABAKATI ZAPTI (MEDITERRANEAN 
MOU)

TUTULMA 
YOK

TUTULMA 
YOK

TUTULMA 
YOK

AMERİKA BİRLEŞİK DEVLETLERİ SAHİL GÜVENLİK (USCG)
TUTULMA 

YOK
TUTULMA 

YOK
TUTULMA 

YOK

LİMAN DEVLETİ KONTROL 
BÖLGELERİ

2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 (Ocak-Mart)

PARIS MOU
14 7 4 3

1 7 7 1 Tutulma
(36 Denetleme)

TOKYO MOU 3 0 2 0
0 0 0 0 Tutulma

(1 Denetleme)

BS MOU 11 2 0 1
0 2 1 0 Tutulma

(33 Denetleme)

MED MOU 0 5 0 0
0 0 0 0 Tutulma

(19 Denetleme)

USCG -
1
**

0
**

1
**

1 
**

0 
**

0 
**

0 Tutulma
**

1 Mart – 25 Mart 2024 itibariyle Türk Bayraklı gemilerin Memorandumlar kapsamında güncel denetim ve tutulma istatistikleri aşağıdaki tablolarda 
sunulmaktadır.

YILLARA GÖRE TUTULMA TABLOSU (2017-25.03.2024)*
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S&P

Büyük tonaj endekslerinde 
gözlemlediğimiz yükseliş 
kısmen hızını kesti

Geçtiğimiz ay, büyük tonaj endekslerinde 
gözlemlediğimiz yükselişin, kısmen 
hızını yavaşlattığını görmekteyiz. 
Endekslerin son bir aylık performanslarını 
karşılaştırdığımızda, sırasıyla Baltık 
Capesize Endeksi’nde %12 civarında 
pozitif yönde bir değişim, Baltık Panamax 
Endeksi’nde %27 civarında pozitif yönde 
bir değişim, Baltık Supramax Endeksi’nde 
%13 civarında pozitif yönde bir 
değişim ve son olarak Baltık Handysize 
Endeksi’nde ise %21 civarında pozitif 
yönde bir değişim gözlemlemekteyiz. 
Ancak, genel endeks olan Baltık Kuruyük 
Endeksi’ndeki pozitif yönlü %10’luk 

artışın, geçtiğimiz ay %34 civarında 
gerçekleşen artışa kıyasla sınırlı kaldığını 
gözlemliyoruz. Bu esnada büyük tonaj 
endekslerinde ve navlunlarındaki bu 
artışın Akdeniz/Karadeniz piyasalarında 
koster tonajlarına olumlu yansıdığını 
henüz söyleyemeyiz.

Beyaz ve siyah mal endekslerine 
baktığımızda ise Beyaz Mal Endeksi’nde 
%11 civarı bir artış buna karşı Siyah 
Mal Endeksi’nde ise %2-3 civarı sınırlı 
kalmak kaydı ile bir düşüş gerçekleşmiştir. 
Bununla beraber petrol tarafında ise 
Uluslararası Enerji Ajansı (IEA) petrol 
tahminlerini yükselterek günlük varili 1.3 
milyona çıkarırken, buna temel sebepler 
olarak ABD ekonomisinin güçlenmesini 
ve Kızıldeniz saldırıları nedeniyle rotası 
değiştirilen gemilerin yakıt kullanımını 
artırmasını gerekçe gösterdi. Küresel 
kara petrol stokları 2016’dan bu yana en 
düşük seviyelerde seyrederken Kızıldeniz 
çevresindeki çatışmalar gemilerde tutulan 
petrol stoklarının artmasına yol açtı. IEA 
ayrıca, mart ayında açıklanan OPEC+ 

üretim kesintilerinin uzatılması ve soğuk 
hava nedeniyle Kanada üretiminin daha 
önce kesintiye uğramasını gerekçe 
göstererek 2024 petrol arz tahminini 
930.000 varil/gün düşürerek, 102,86 
milyon varil/gün’e indirdi. Bu veriler 
ışığında da Brent petrolde değişimin 
geçtiğimiz aydan bu yana % 6 artış ile 86 
dolar seviyelerinde olduğunu görüyoruz.

Son olarak hurda piyasalarına 
baktığımızda ise satışa çıkan küçük 
tonajlı gemiler haricinde başlıca gemi 
geri dönüşüm destinasyonlarında tonaj 
kıtlığının devam ettiğini görüyoruz. 
Özellikle Hindistan/Pakistan ve Bangladeş 
bölgelerinde Ramazan ayının da gelmesi 
ile birlikte iyice sakin bir piyasanın 
beklendiğini söylemememiz yanlış 
olmayacaktır. Bu gelişmelerin sonuçlarının 
da hurda fiyatlarına yansımasını negatif 
yönde görmekteyiz.

* ULUÇ KEDME 

MART 2024 SATIŞI RAPOR EDİLEN GEMİLER

GEMİ İSMİ DWT İNŞA YILI İNŞA ÜLKESİ GEMİ TİPİ ALICI ÜLKESİ FİYAT US$ M

RIN TREASURE 28.338 2009 JAPAN BULK NA 9,50

OMNIA 36.787 2011 KOREA BULK GREEK 15,20

BBC PLUTO 37.495 2010 CHINA BULK TURKISH 11,70

WESTERN PANAMA 39.000 1015 CHINA BULK NORWEGIAN 18,50

WESTERN LONDON 39.260 2015 CHINA BULK EUROPEAN 18,50

GANT MUSE 56.024 2004 JAPAN BULK VIETNAMESE 11,30

VITAHORIZON 74.483 2007 CHINA BULK NA 12,50

YING HAO 2 75.700 2012 CHINA BULK NA 16,80

CASTILLO DE CATOI-RA 173.587 2005 CHINA BULK CHINESE 16,80

KERTE DENİZCİLİK GEMİ ALIM-SATIM 
BROKERLİĞİ
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EPIC 280.149 2010 KOREA BULK CHINESE 32,50

PENELOPE T 180.201 2007 JAPAN BULK NA 23,80

LUCKY GLORY 32.256 2007 JAPAN BULK TURKISH 10,30

AUSTRALIAN BUL-KER 36.228 20117 JAPAN BULK NA 24,00

INTERLINK AMENITY 39.989 2018 CHINA BULK THAI 25,25

SSI AVENGER 52.949 2004 JAPAN BULK NA 10,50

KONRAD SCHULTE 55.621 2010 JAPAN BULK NA 16,20

CRESTED EAGLE 55.989 2009 JAPAN BULK CHINESE 14,95

V RICH 56.546 2014 CHINA BULK NA 18,50

ASL FORTUNE 58.096 2012 PHILIPPI-NES BULK NA 19,30

ANDORMEDA 61.501 2011 JAPAN BULK TURKISH 21,00

BIULK MONACO 63.733 2023 JAPAN BULK NA 40,50

ANGELINA 74.540 2001 KOREA BULK CHINESE 7,00

THE PROSPERITY 81.922 2017 CHINA BULK NA 31,50

CONRAD OLDEN-DORFF 93.039 2010 CHINA BULK GREEK 16,50

STAR AUDREY 175.125 2011 CHINA BULK GREEK 27,30

HOUSTON 177.729 2009 CHINA BULK HK BASED 23,30

SEALINK 280.116 2010 KOREA BULK NA 31,00

PACIFIC ASSURANCE 207.842 2014 JAPAN BULK KOREA 49,00

ULTRA VANSCOY 38.215 2013 JAPAN BULK GREEK 18,20

MELIA 1 55.612 2011 JAPAN BULK NA 17,80

PACIFIC INTEGRITY 56.100 2013 JAPAN BULK NA 20,10

STAR DORADO 56.507 2013 CHINA BULK NA 16,50

DARYA PADMA 60.935 2015 JAPAN BULK NA 28,70

ZHONG XIN PEARL 75.321 2013 CHINA BULK NA 16,80

YASA FORTUNE 82.849 2006 JAPAN BULK CHINESE 12,70

CMB POMEROL 95.731 2012 JAPAN BULK GREEK 21,00

GENCO CLAUDIUS 169.021 2012 KOREA BULK *NA *NA

GENCO MAXIMUS 169.021 2009 KOREA BULK * *

MINERAL GENT 175.181 2011 CHINA BULK NA 26,00

PANTAGRUEL 180.181 2004 JAPAN BULK CHINESE 16,50

TRUE CARTIER 181.380 2014 JAPAN BULK GERMAN 40,90

ACADIA TRADER 38.177 2004 KOREA TANKER NA 15,50

GLENDA MELANIE 47.162 2010 KOREA TANKER CHINESE 27,50

SELIGER 115.126 2009 JAPAN TANKER CHINESE 46,10

KARVOUNIS 156.229 2013 JAPAN TANKER TURKISH 67,80

ACHELOUS 299.868 2004 JAPAN TANKER NA 30,00

C. VISION 314.000 2004 KOREA TANKER NA 33,50

CHINAGAS GLORY 55.183 2020 CHINA GAS *CHINESE 90,00

CHINAGAS LEGEND 55.368 2020 CHINA GAS * 90,00

SPM ENDURANCE 10.018 2003 TURKEY TANKER MIDDLE EAS-TERN 6,10



S&P

112 DENİZ TİCARETİ / NİSAN 2024

*Enbloc satışı ifade eder

SAEHAN WALLABY 11.951 2003 JAPAN TANKER MIDDLE EAS-TERN 8,80

LEON HERMES 40.165 2008 KOREA TANKER NA 23,00

SHOGUN 44.485 2002 KOREA TANKER NA 13,80

K SHIPBUILDING 1942 49.750 2024 KOREA TANKER SINGAPOREAN 49,00

RAPTOR 159.395 2007 JAPAN TANKER CHINESE 46,50

ECO SEAS 299.998 2016 KOREA TANKER NA 98,50

ALS CLIVIA 4.400 2010 KOREA CON-TAINER ITALIAN 20,30

MISTRAL 868 2008 GERMANY CON-TAINER UAE 9,20

Gemi İsmi DWT LWT İnşa Yılı Gemi Tipi Alıcı Ülkesi USD PER T/LWT

FAR EAST CHEER 7.747 3.652 2007 CON-TAINER BANGLADESH 530

YAMTAI 28.460 6.003 1994 BULKER BANGLADESH 475

SUVARNA SWARAJ-YA 32.902 8.542 1998 TANKER BANGLADESH 540

QATAR ANA 43.665 8.015 1989 BULKER PAKISTAN 509

HONG YUAN 01 39.626 11.486 1996 CON-TAINER BANGLADESH 540

SIA 74.732 12.605 1999 BULKER BANGLADESH 502

WANG HAI 174.732 23.039 2003 BULKER PAKISTAN 528

MART 2024 RAPOR EDİLEN HURDA SATIŞLARI

Kaynaklar: KERTE Denizcilik Broker Ağı, IHS-Seaweb, Equasis
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Kaynak: Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı, İMEAK Deniz Ticaret Odası Hesaplamaları

Kaynak: Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı, İMEAK Deniz Ticaret Odası Görselleri

*İMEAK Deniz Ticaret Odası Deniz Ticareti ve Deniz Ulaştırması Genel Sekreter Yardımcılığı bünyesinde hazırlanmıştır.
Hazırlayan: Metin AK (Sektörel Araştırmalar Uzmanı)

2022-2023 YÜK İSTATİSTİKLERİ

Grafik 1. Limanlarımızda Gerçekleştirilen Toplam Yük Elleçlemesi (Ton)), Şubat 2024

Tablo 1. Denizyolu ile Dış Ticaret, Şubat 2024

Limanlarımızda gerçekleşen toplam yük elleçleme miktarı 2024 yılı şubat ayında bir önceki 
yılın aynı ayına göre %15,4 artış göstererek 43.853.985 ton olmuştur.

Denizyolu ile yapılan dış ticaret 2024 yılı şubat ayında bir önceki yılın aynı ayına göre %19,0 arttı.

- Limanlarımızda gerçekleştirilen ihracat amaçlı yükleme miktarı 2024 yılı şubat ayında bir önceki yılın aynı ayına 

göre %34,6 artarak 12.049.294 ton,

- Limanlarımızda gerçekleştirilen ithalat amaçlı boşaltma miktarı 2024 yılı şubat ayında bir önceki yılın aynı ayına 

göre %11,6 artarak 20.744.969 ton,

- Dış ticaret taşımacılığında (ithalat+ihracat) toplam yük miktarı 2024 yılı şubat ayında bir önceki yılın aynı ayına 

göre %19,0 artarak 32.794.263 ton olmuştur.
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25.03.2024
13. HAFTA KOSTER PAZAR RAPORU & DEĞERLENDİRMELER

ISTFIX Bileşik Endeksi geçen haftaki 763 puandan çok farklı bir yere gitmedi ve 762 puana ufak bir 
düzeltme yaptı. Nehir tipi tonajın gelirlerinin bu hafta da yükselmesi ilerisi için olumlu bir gösterge 
olabilir fakat şu an için koster navlunlarına sağlam bir etkisi olduğunu söylemek zor. Baltık bölgesinde 
buz kısıtlamaları sürerken buz klaslı gemiler kuzeyde meşgulken navlunlar halen kuvvetle seyrediyor.

ISTFIX Haftalık Birleşik Endeks 2008-2024 ISTFIX – Son 1 yıl

NAVLUNLAR

S&P VE HURDA

TEMSİLİ YÜK BAĞLANTILARI

ISTFIX Haftalık Navlunlar 2008-2024

Yukarıdaki tüm seferler ortalama 15 yaş profiline haiz gemilerin hız ve sarfiyat verilerine dayanılarak oluşturulmaktadır. Gemilerin 
ana yakıtı IFO 180, ikincil yakıtı ise MDO’dur. Tüm seferler yükleme limanının asgari 300 mil uzağından başlar, tahliye limanında 
biter. Varsa ortalamanın üzerindeki örneklere, diğer çeşitli kaynaklardan da doğruluğu teyit edilmeden yer verilmez.
Bu rapordaki bilgiler ISTFIX Araştırmaekibinin güvenilir bulduğukaynaklardan ve piyasa analizlerinden derlenmiştir. Rapor, 
yayımlandığı tarih için güvenilirdir. ISTFIX, alıcı tarafından bu raporun herhangi bir şekilde kullanımından doğabilecek olası bir 
sorumluluğu kabul etmemektedir.

Bu hafta 1991 inşası 2.300 DWT’lik bir kosterin 1,2 milyon dolara el değiştirdiği 
raporlandı.
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DÜNYADA GEMİ GERİ DÖNÜŞÜM (Gemi Tiplerine Göre Listelenmiştir) OCAK-ŞUBAT 2024

TÜRKİYE’DE GEMİ GERİ DÖNÜŞÜM
(Bayrak Ülkelerine Göre Listelenmiştir) OCAK-ŞUBAT 2024

Kaynak: Clarksons Research Services Limitet ve İMEAK Deniz Ticaret Odası Görselleri 

TÜRKİYE’DE YILLAR İTİBARİYLE GEMİ GERİ DÖNÜŞÜME TABİ TUTULAN GEMİLER 
(Adet ve LTDx1000)

Kaynak: Clarksons Research Services Limited ve İMEAK Deniz Ticaret Odası Görselleri

   * Renklendirilen gemiler Şubat 2024 tarihinde geri dönüşüme giren gemilerdir.

Gemi Tipi
OCAK ŞUBAT

Adet Ortala-ma Yaş Toplam DWT Adet Ortalama Yaş Toplam DWT

AHTS - - - 1 41,0 2.170
Bulk 3 41,3 102.791 11 26,8 965.369

Container 7 29,9 162.724 2 22,5 47.492
FPSO - - - 1 49,0 130.373

GCargo 5 36,8 14.705 6 36,8 20.384
LPG 1 35,0 3.814 1 29,0 3.821

M. Sulphur - - - 1 27,0 5.088
MPP 3 27,7 46.081 1 49,0 4.104

MPP/Hvy. Lift 1 26,0 22.271 1 41,0 17.850
Open Hatch - - - 1 38,0 42.497
Pass/Car F. 2 41,5 10.050 2 47,5 2.855
Products 1 32,0 2.217 - - -

Sı-
ra 
NO

Gemi Adı IMO NO Tipi Bayrak Tonajı GT Tonajı DWT İnşa Yılı Geliş Ta-rihi

1 Moby Vincent 7360605 Yolcu Gemisi İtalya 12.187 2.541 1974 20.01.2024

2 Sardinia Vera 7360617 RO-RO Yolcu Gemisi İtalya - 2.840 1975 12.02.2024

3 Selena 8230120 Kuruyük Gemisi Kamerun 2.457 3.557 1970 8.02.2024

4 El Youssef 7422049 Kuruyük Gemisi Lübnan 2.998 4.795 1975 17.02.2024

5 Maestro Sun 8401133 Kuruyük / RO- RO Marshall Adaları 15.375 9.200 1986 13.01.2024

6 Pride of Canterbury 9007295 RO-RO Yolcu Gemisi Saint Kitts ve Nevis 30.635 7.509 1991 1.01.2024

7 Habiba M 7396654 Kuruyük Gemisi Tanzanya 2.627 3.739 1975 1.01.2024

8 Amanos 7816147 Kuruyük Gemisi Tanzanya 1.589 2.148 1978 19.02.2024
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GEMİ GERİ DÖNÜŞÜMÜNDE ADET BAZINDA ÜLKELER (ŞUBAT 2024)

DÜNYADA YILLAR İTİBARİYLE GEMİ GERİ DÖNÜŞÜME TABİ TUTULAN GEMİLER (Adet)

*İMEAK Deniz Ticaret Odası Deniz Ticareti ve Deniz Ulaştırması Genel Sekreter Yardımcılığı bünyesinde hazırlanmıştır. 
HAZIRLAYANLAR: Metin AK (Sektörel Araştırmalar Uzmanı) Aycan KULAKSIZ HACIBEBEKOĞLU (Sektörel Araştırmalar Uzmanı) 

Meryem ÇELİK (Deniz Ticareti Sorumlusu)

Kaynak: Clarksons Research Services Limited ve İMEAK Deniz Ticaret Odası Görselleri

Kaynak: Clarksons Research Services Limited ve İMEAK Deniz Ticaret Odası Görselleri

Kaynak: Clarksons Research Services Limitet ve İMEAK Deniz Ticaret Odası Hesaplamaları

Reefer 1 33,0 6.120 - - -
Rfr Fish C. 1 40,0 2.397 - - -

Ro-Ro 2 35,5 14.081 - - -
Tanker 2 34,0 315.964 - - -

Tug 3 33,7 393 1 43,0 680
Genel Toplam 32 34,0 703.608 29 33,6 1.242.683
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